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بازار فاصله زيادي با 
شكل گيري تعادل دارد

 ايران
بهشت پولدارها

بازار س��رمايه در ۱۸ ماه اخير 
دوره فرسايش��ي را پشت سر 
گذاش��ته و با خروج ش��ديد 
نقدينگي از سوي سهامداران 
حقيقي و ع��دم اطمينان آنها 
روبه رو بوده است. با اينكه تمام 
پارامتره��اي بنيادي از جمله 
نرخ دلار، قيمت هاي جهاني، 
تورم و بازارهاي موازي و... به نفع س��هام است و بازار در 
شرايط و بنيه خوبي قرار دارد اما تا هفته گذشته با اشباع 
فش��ار مواجه بوديم و به نقطه اش��باع فروش رسيديم. 
علاوه بر اين موضوع، عمق سفارش هاي خريد و فروش  
در ماه هاي گذش��ته بس��يار اندك بود و در واقع سهام 
به راحتي به صف خريد يا صف فروش مي رس��يدند اما 
اكنون بازار از اين نظر شرايط بهتري پيدا كرده است.  با 
ابلاغ حمايت هاي پنجگانه دولت از بازار سهام و همچنين 
ائتلاف مابين سهامداران حقوقي، بازار وضعيت بهتري 
پيدا كرد و به عبارت ديگر ب��ا اندك حمايت هاي انجام 
شده، قيمت  سهام به سوي صف خريد حركت كردند و 
بازار بازگشت خوبي را نشان داد. هرچند كه شرايط بازار 
كمي بهبود پيدا كرده اما افت قيمت س��هام در ماه هاي 
گذش��ته به قدري شديد بود كه تا جبران آن و فراگيري 
تعادل در بازار، فاصله زيادي داريم. البته همين حركت 
صعودي ان��دك روزنه  اميدي را براي بازگش��ت بازار به 
وجود آورده و س��هامداران خرد از اين شرايط استقبال 
كردند. حمايت ها بايد مس��تمر باشد و صرفا محدود به 
مقطع خاصي نشود. طي روزهاي اخير شايعاتي مبني 
بر اينكه حمايت ها از بورس ت��ا ۲۲ بهمن ادامه دارد، به 
گوش رسيده كه اگر اين شايعه به واقعيت بپيوندند، بازار 
با آسيب جديدي رو به رو مي شود. حمايت از بازار سهام 
نبايد محدود به تزريق نقدينگي س��هامداران حقوقي 
باشد و براي بهبود شرايط بازار نياز به تداوم حمايت هاي 
دولت اس��ت. دولت بايد تكليف بازار را در مورد مباحثي 
همچون نرخ خوراك صنايع، حق انتفاع معادن، نرخ بهره 
و سرنوشت قيمت گذاري هاي دستوري روشن كند. اگر 
اين موارد از نظر بنيادي مشخص و شفاف و به  طور منطقي 
تعيين شود، شاهد بازگشت سرمايه هاي خارج شده از 
بازار و ترميم اعتماد سهامداران خواهيم بود. در غير اين 
صورت بازار سهام براي چند روزي سبزپوش باقي مي ماند 

و مجددا به روند منفي گذشته بازمي گردد.
س��رمايه گذاران و اقش��ار مختلف جامعه حق دارند كه 
نسبت به بازار بي اعتماد شوند و تصور آنها نسبت به بازار 
خدش��ه دار و با حس منفي رو به رو شود چرا كه اتفاقات 
تلخ و فرسايشي بازار از دولت پيشين تاكنون تداوم يافته 
و دولت فعلي نيز اقدام اساس��ي و منسجمي براي رفع 
خلأهاي بازار انجام نداده است. جلب اعتماد به آهستگي 
و به مرور زمان رقم مي خ��ورد و دولت براي بازگرداندن 
ظرفيت هاي نهفته اين ب��ازار بايد اقدام��ات بنيادي و 
ادامه در صفحه 4 مستمري را پيش بگيرد. 

برخلاف شعارهايي كه در طول 
دهه هاي گذش��ته براي ايجاد 
عدالت اقتصادي داده ش��ده و 
بسياري از دولت ها از لزوم توجه 
ويژه به وضعيت اقشار كم درآمد 
سخن گفته اند، آنچه در واقعيت 
رخ داده هزينه دولت براي رفاه 
بيشتر طبقات ثروتمند جامعه 
بوده اس��ت. با وجود آنكه در س��ال هاي گذش��ته بارها 
بحث هايي از لزوم رصد وضعيت حساب هاي بانكي داده 
شده اما ترس دولت ها از تبعات منفي اجتماعي و سياسي 
اين كار، طرح رسما مس��كوت مانده است. اين در حالي 
است كه در بسياري از كش��ورهاي توسعه يافته و حتي 
كشورهاي منطقه، دولت اجازه دارد وضعيت حساب هاي 
بانكي را بر اساس خوداظهاري مالياتي افراد رصد كند. در 
اين چارچوب افراد براي ارايه اطلاعات مالياتي خود رقمي 
را به عنوان ميانگين درآمدي اعلام مي كنند و در صورتي 
كه پولي بيشتر از اين عدد اظهار شده وارد حساب شود، 
افراد موظفن��د براي آن توضيحي منطقي ارايه كنند؛ در 
غير اين صورت نه تنها ماليات كه جريمه مالياتي سنگيني 
نيز براي آنها وضع خواهد ش��د. در ايران اما با وجود آنكه 
كارشناسان بارها بر لزوم رصد تراكنش هاي بزرگ مالي 
تاكيد كرده اند، در عمل هيچ سياست اجرايي در اين حوزه 
ارايه نش��ده و به اين ترتيب طبقات ثروتمند به راحتي از 
پرداخت ماليات فرار مي كنند. جداي از آن نحوه حمايت 
دولت از اقشار كم درآمد نيز همواره محل بحث بوده است. 
برآوردها نشان مي دهد كه دولت ايران در سال حدود ۱000 
هزار ميليارد تومان يارانه پنهان پرداخت مي كند. در اين 
چارچوب قيمت تمام شده سوخت و انرژي كه در اختيار 
مردم قرار مي گيرد بسيار پايين تر از رقم واقعي آن محاسبه 
مي شود. اين سيستم پرداخت يارانه باعث شده، اقشاري 
كه خودروي شخصي دارند و در خانه هاي بزرگ تر زندگي 
مي كنند، بيشترين استفاده را از حمايت دولت ببرند و در 
مقابل اقش��اري كه وسيله شخصي ندارند و در خانه هاي 
كوچك ساكن هستند، كمترين بهره را اين حمايت ببرند. 
اين موضوع خود را در سياس��ت هاي مالياتي نيز نش��ان 
مي دهد؛ با وجود سال ها بحث و گمانه زني، هنوز تكليف 
ماليات ستاني از خانه هاي لاكچري و خودروهاي لوكس 
مشخص نيست، درآمدهاي سفته بازي و ماليات بر عايدي 
سرمايه سرنوشت روشني ندارند و در مقابل توليدكنندگان 
شناس��نامه دار و حقوق بگيران ثابت، بيشترين ماليات 
را پرداخ��ت مي كنند. به نظر مي رس��د ب��راي تغيير در 
ساختار اين وضعيت، دولت و مجلس بايد به سمت اجراي 
طرح هايي حركت كنند كه براي مدتي طولاني مسكوت 
مانده يا كسي جرات به دوش كشيدن حواشي آن را نداشته 
است، موضوعي كه در بلند مي تواند به كاهش وابستگي به 
نفت و عادلانه شدن ساختار اقتصاد ايران بينجامد و البته در 
صورت اجرايي نشدن آن، همچنان ايران را به عنوان بهشت 

پولدارها معرفي مي كند.

جواد هاشميعليرضا تاج بر 
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از بين رفتن سرمايه هاي اجتماعي زير سايه اقتصاد بيمار غني سازي نان، راهكاري براي ارتقاي سلامت جامعه 
حداقل دستمزد سال هاست با 
هزينه  هاي زندگي يك خانوار 
متوس��ط كارگري فاصله پيدا 
كرده و در اين س��ه چهار سال 
اخير با توجه به نرخ تورم بالاي 
بعد از تحريم ها اين فاصله بيشتر 
هم شده است. فاصله زياد بين 
حداقل دس��تمزد و نرخ تورم و 
سبد معيشت سبب شده شمار زيادي از خانوارهاي كارگري 
زير خط فقر قرار بگيرند. يعني اشتغال نتوانسته آنها را از خط 
فقر نجات دهد. اگر مزد كافي نباشد سفره  تعداد بسياري از 
خانواده هاي ايراني كوچك تر مي شود. اين موضوع علاوه بر 
تنگناهاي اقتصادي از نظر اجتماعي نيز مشكلاتي به وجود 
م��ي آورد. با افزايش نارضايتي بخ��ش بزرگي از جمعيت 
كشور، سرمايه اجتماعي و اعتماد مردم آسيب مي بيند. اين 
هم محدود به كارگران نمي شود بلكه به صورت گسترده 
در بين جواناني كه زندگي آنها تحت فشار قرار گرفته نيز 

س��رايت مي كند. نارضايتي كه از تحت فشار قرار گفتنِ 
تعداد زيادي از جمعيت به وجود مي آيد مي تواند مخرب 
باشد. در واقع اقتصاد ما سال هاست گرفتار ركود تورمي شده 
است. ظرفيت هاي توليد و ميزان توليد پايين است. بنگاه ها 
نمي توانند حتي زمان��ي كه قيمت ها بالا مي رود، افزايش 
ظرفيت توليد داشته باشند و با تنگناهاي زيادي به دليل 
تحريم و محدوديت واردات و كمبود ارز مواجه هستند. در 
نتيجه نمي توان با قاطعيت گفت كه با افزايش تقاضا اقتصاد 
ما از ركود خارج مي شود. مشكلات، بيشتر در طرف عرضه 
است بنابراين هر چه تقاضا بالا برود توليد نمي تواند افزايش 
پيدا كند. به طور مثال در مورد توليد گوشت و مرغ درست 
است كه تقاضا كاهش پيدا كرده اما بخشي از اين موضوع 
به كمبود خوراك دام و طيور و مشكلات ارز برمي گردد كه 
همه  اينها مثل زنجيره اي از تنگناها، توليد را محدود كرده 
است از طرفي قيمت ها بالا مي رود و مردم نمي توانند خريد 
كنند. اما در مورد برخي از توليدات مثل پوش��اك، قدرت 
ادامه در صفحه 8 خريد مردم در توليد نقش دارد...  

گرس��نگي پنه��ان و كمبود 
ريزمغذي ها، از جمله مشكلاتي 
است كه بسياري از افراد جامعه 
درگير آن هستند.  نان يكي از 
اقلام مهم س��بد غذايي خانوار 
بوده و نق��ش مهمي در امنيت 
غذايي ايف��ا مي كند. با مصرف 
نان 40 ت��ا 50 درص��د انرژي 
دريافتي و بيش از 4٥ درصد پروتئين مورد نياز هر فرد تامين 
مي شود. همچنين بيش از ٨٠ درصد آهن مورد نياز افراد 
فقير، بيش از ٥٠ درصد آهن مورد نياز افراد ثروتمند، بيش 
از ٣٠ درصد كلسيم و بيش از ٣0 درصد فسفر مورد نياز افراد، 
با مصرف نان تامين مي شود. بنابراين نان مي تواند يكي از 
حامل هاي غذايي در زمينه غني سازي باشد چرا كه هزينه 
تهيه آن بالا نيست و تكنولوژي غني سازي آن در دسترس 
است. همچنين غني سازي آرد با آهن، تغيير محسوسي در 

رنگ و طعم نان ايجاد نمي كند. 

فيتات موجود در س��بوس گندم مانع جذب آهن در بدن 
شده اما طي تخمير و ورآمدن خمير در اثر فعاليت آنزيم 
فيتاز، تجزيه مي شود. از طرفي استفاده از جوش شيرين 
در نان، تخمير را دچار اختلال كرده و به طور غيرمستقيم، 
سبب ايجاد اختلال در فرآيند جذب آهن در بدن مي شود، 
بنابراين بايد نظارت بر تهيه و كيفيت نان وجود داش��ته 
باش��د.  كمبود آهن از جمله ش��ايع ترين م��وارد كمبود 
ريزمغذي هاس��ت. كاهش مقاومت بدن در برابر عفونت، 
خطر ايجاد سرطان، كاهش ظرفيت بدني و ذهني، تولد 
نوزاد نارس و... از جمله عوارض كمبود آهن است.  بنابراين 
غني سازي آرد با آهن با هدف پيشگيري از كمبود ريزمغذي 
آهن در كشور اثربخش خواهد بود و مي تواند باعث ارتقاي 
سلامت افراد جامعه و كاهش بيماري هاي غيرواگير شود. 

بر اساس دس��تورالعمل اجرايي غني سازي آرد گندم 
با آهن و اس��يد فولي��ك، ٣٠ ميلي گرم آه��ن و ٠/٥ 
ميلي گرم اسيد فوليك بايد به يك كيلوگرم آرد گندم 
ادامه در صفحه 5 در كارخانجات اضافه شود. 

امان الله قرايي آذين بيناييان

 تسهيل فرآيند اداري ساخت و ساز 
تا چه حد بر مشكلات اقتصادي آن غلبه خواهد كرد؟  دولت در محاصره درآمدهاي 

غيرقابل وصول
هفت خان صدور پروانه ساختماني 

در پايتخت فرار مالياتي ركورد زد

گذشته چراغ راه آينده؛ فرشاد مومني از عبرت ها و درس هاي دوران پهلوي مي گويد

 هشدار درباره  
رقابت  مخرب  رانت محور 

 بي توجهي صمت و جهاد كشاورزي 
به هشدارها، برنج را گران كرد

دولت ها قادر به كنترل نقدينگي نيستند

»از هش��دارهايي كه جدي گرفته نش��د تا دپوي ۸0 
درصدي برنج.« علي رغم هشدار هاي مكرر طي ماه هاي 
گذش��ته مبني بر كمبود برنج، متوليان وزارت صمت 
وجهادكش��اورزي، همچنان بر ممنوعيت واردات در 
فصل برداش��ت اصرار كردند كه اين امر نتيجه اي جز 
گراني برنج در بر نداش��ت. به طوري كه، بررس��ي ها از 

سطح بازار نشان مي دهد، قيمت هر كيلو برنج هندي در 
خرده فروشي ها ۳0 تا ۳4 هزار تومان، برنج پاكستاني 
۳۲ تا ۳۶ هزار تومان، برنج طارم ۶۳ تا ۹۲ هزار تومان، 
شيرودي 45 تا 50 هزار تومان و ندا 40 تا 45 هزار تومان 
بوده كه نس��بت به ماه هاي اخير ۱5 تا ۳0 هزار تومان 
صفحه 7 را بخوانيد افزايش قيمت را تجربه كردند.   

محسن شمشيري| آمارهاي بانكي مهرماه ۱400 
نش��ان مي دهد كه حتي در دولت آقاي رييسي كه از 
شهريور ۱400 امور دولت را به دست گرفته، موضوع 
رشد شديد نقدينگي و سپرده هاي ارزي و ريالي بانكي 
ادامه دارد. ميزان سپرده ها از ۳۸75 همت در اسفند 
۱۳۹۹ به 4۸۳۹ همت در مهر ۱400 رسيده است و 
در اين مدت ۲۱۶ روزه معادل ۹۶4 همت رشد كرده 
كه روزانه معادل 44۶۳ ميليارد تومان افزايش داشته 
است.  در فاصله ماه هاي مرداد تا مهر نيز رقم سپرده هاي 
بانكي ريالي و ارزي نيز از 45۳۹ همت به 4۸۳۹ همت 
رسيده و در اين دوماه شهريور و مهر معادل ۳00 همت 
بيشتر شده است. يعني روزانه 4۹۱۸ ميليارد تومان 

و نزديك 5 همت بيشتر شده كه نسبت به ميانگين 
هفت ماه اول نيز بيشتر بوده است. به عبارت ديگر رشد 
روزانه سپرده ها و تسهيلات و نقدينگي كشور به تدريج 
نسبت به ماه ها و سال هاي قبل رو به افزايش بوده و حتي 
در دولت رييسي و دو ماه شهريور و مهر نيز سپرده ها 
و تسهيلات نسبت به 5 ماه اول سال و سال قبل رشد 
بيشتري داشته است.  در نتيجه بايد توجه داشت كه 
موضوع خلق پول و نقدينگي در اختيار و اراده دولت 
و بانك مركزي و مقامات اقتصادي كشور نيست و به 
نوعي حاصل شرايط اقتصاد كشور، بازار بين بانكي و 
نياز واحدهاي اقتصادي به نقدينگي، بهره وري پايين 
ادامه در صفحه 3 و... است.  

 چه كساني برنج ها 
را  دپو كردند؟ 

مقايسه رشد نقدينگي در 
دولت هاي رييسي و روحاني

تعادل|»اگر گش��ايش هاي برجامي و آزاد ش��دن 
پول هاي بلوكه ش��ده محقق ش��ود، آيا مي خواهيم 
دوباره تابع صلاحديد هاي ش��خصي باشيم و با عدم 
ش��فافيت اين فرصت را نابود كنيم ي��ا از تاريخ درس 
عبرت بگيريم؟ هزينه بدون ش��فافيت و بدون برنامه 
مناب��ع ارزي و يا چاق كردن افراد سرنوش��ت محتوم 
ما نيست، مي توانيم از مسيرهاي خردورزانه استفاده 
كنيم و التماس صندوق بين المللي پول را نكنيم.« اين 
جملات بخشي از اظهارات تازه دكتر فرشاد مومني، 
اس��تاد اقتصاد دانش��گاه علامه طباطبايي است. او از 
احساس فساد، سفله گزيني در مناصب دولتي، كاسبي 
شخصي حكومتگران، رقابت مخرب رانت محور، طفره 
حكوم��ت از امور حكومتي به عنوان معضلات كنوني 
اقتصاد و جامعه ايران ياد كرد و از مس��وولان خواست 
تا به جاي ش��خص محوري به برنامه محوري تاكيد و 
تكيه كنند. او همچنين با اشاره به فضاي ايجاد شده 
پيرامون امضاي قرارداد با چين و روس��يه، خواس��تار 
اتخاذ »سياس��ت موازنه منفي« در روابط بين المللي 
كشور شد. فرشاد مومني در گفت وگو با ايلنا در مورد 
ريشه هاي اقتصادي س��قوط حكومت پهلوي اظهار 
داش��ت: موضوعي كه در اين ايام گرامي و شايس��ته 
تجليل است، اينكه بايد ياد همه كساني كه با انگيزه بهتر 
شدن اوضاع ايران تلاش هاي در حد وسع خود انجام 
دادند را گرامي بداريم. شخصيت هاي كه در مورد تاريخ 
اقتصادي ايران مطالعه مي كنند، مي دانند كه مرحوم 
»علينقي عاليخاني« در زمره رج��ال اقتصادي دوره 
پهلوي بود كه كمترين تعصب را در سخنان خود نسبت 
به آن دوران داش��ت و هميشه تلاش كرد مطالب را از 
منظر رويكرد منصفانه بررسي كند. بايد توجه داشت 
كه اگر توصيف يك دوره خاص اقتصادي به زيور تحليل 
آراسته شود مي توان از دل آن تجويزهاي براي شرايط 
كنوني كشور پيدا كرد. وي ادامه داد: در دوره پهلوي 
نوعي مسووليت گريزي برنامه محور در كشور ايجاد 
شده بود. تا زماني كه اين آفت در سازه ذهني ايرانيان 
وجود دارد نمي توان اميدوار به نجات كش��ور باشيم 
و هم��واره در تلاطم و بي ثبات��ي خواهيم بود. رييس 
موسسه دين و اقتصاد با بيان اينكه آمريكايي ها پس از 
فروپاشي رژيم پهلوي برخورد عالمانه اي از خود نشان 
دادند، افزود: رژيم پهلوي  يكي از اصلي ترين متحدان 
آنها در اس��تراتژيك ترين منطقه جهان بود، از همين 
روي براي واكاويي و چرايي سقوط اين رژيم فراخواني 
را اعلام كردند تا برجسته ترين ايران شناسان جهان در 
مورد دليل آن پاسخ بدهند. به عبارت ديگر آنها به جاي 
موج راه انداختن و مسووليت گريزي، برخورد عالمانه 
با آن داشتند. مومني با بيان اينكه آمريكايي با سقوط 
پهلوي از دريچه دانايي وارد ش��دند، گفت: آنها براي 
فهم چرايي س��قوط پهلوي پول هاي هنگفتي صرف 
كردند و نتيجه اين شد كه تا به امروز آمريكايي ها هيچ 
متحدي را در منطقه از دست نداده اند. در واقع نتيجه 
تلاش ايران شناسان به تأليف عميق ترين كتاب براي 
شناساندن فراز و فرودهاي تاريخ ايران شد. اين موضوع 
نشان مي دهد كه به جاي راه انداختن شعارهاي زنده 
باد و مرده باد و حسرت خوردن با عبرت گرفتن از تاريخ 

و نگاه علمي مي توان برخورد كارسازانه داشت.

  تصميم ها بايد نظام وار باشد نه نمايشي
اين كارشناس اقتصادي خاطرنشان كرد: حكومتگران 

بدانند هيچ تصميم كليدي را نبايد به يكباره و ناگهاني 
اعلام كنند و تصميم ها بايد نظام وار باشد نه نمايشي. 
براي مثال در حوزه اقتصاد تصميمات بايد محك چند 
موسسه پژوهشي مستقل و صاحب صلاحيت باشد. 
اگر يك تصميم و سياستي از سوي اين موسسات صحه 
گذاشته شود مي توان آن را اجرا كرد. بايد توجه داشت 
كه اجراي سياس��ت هاي ناگهاني و آمرانه راه به جاي 
نخواهد برد و تشديدكننده استبداد، فقر و وابستگي 

مستمر به خارج خواهد شد.
وي اف��زود: اس��تاد عل��ي رضاقل��ي از دريچه حكيم 
فردوس��ي، قوانين ثابت بر حكومت ه��اي محكوم به 
شكست را از دل تاريخ اس��تخراج كرده است. از ديد 
حكيم فردوس��ي به محض اينكه ظل��م و بي عدالتي 
موضوعيت پيدا مي كند آن رژيم سقوط خواهد كرد و 
چنين حكومتي باقي نخواهد ماند. از همين روي عدالت 

اجتماعي بايد سرلوحه حكومت ها باشد.
اين اس��تاد دانشگاه با اش��اره به اصل سفله پروري در 
انديشه فردوسي، تصريح كرد: وقتي افراد غير شايسته، 
مس��ووليت هاي كليدي جامعه را بر عهده بگيرند آن 
حكومت سقوط خواهد كرد، تاريخ با هيچ حكومتي در 
اصول ف��راز و فرود خود تعارف ندارد. امام  علي)ع( نيز 
از دريچه معرفت اسلامي همين را مي گويد سفله هاي 
بي صلاحي��ت و چاپل��وس در نهايت باعث س��قوط 
حكومت ها خواهند شد. اگر ش��اهان در فكر كاسبي 
خود باشند در نهايت سقوط خواهند كرد و بايد به اين 

اصول ثابت در تاريخ توجه كرد.
وي با اش��اره ب��ه مواضع جهانگير آم��وزگار به عنوان 
متعصب ترين كارشناس دوره پهلوي گفت: آموزگار 
در دو كتاب »فراز و فرود دودمان پهلوي« و »اقتصاد 
اي��ران در جمهوري اس��لامي« از يك منطق رفتاري 
س��خن مي گويد؛ اينكه رقابت مخ��رب در چارچوب 
نظام استبدادي باعث شد حكومتگران و دستگاه هاي 
حكومتي صرف نظر از مصالح ملي به فكر تصاحب هر 
چه بيشتر ارز و ريال باشند. همچنين مرحوم علينقلي 
عاليخاني )وزير اقتصاد از بهمن ۱۳4۱ تا مرداد ۱۳4۸( 
به خوبي ش��رح مي دهد كه رانت چگونه سقوط رژيم 
پهلوي را فراهم كرد و نابرابري هاي وحشتناك و حس 
نفرت عمومي را در مردم تشديد كرد. مومني تصريح 
ك��رد: در زمان پهلوي پس از ش��وك اول نفتي به اين 
نتيجه رس��يدند كه براي برنامه ششم توسعه حداقل 
نيازهاي ارزي را مش��خص كنند. از س��ازمان برنامه 

خواسته ش��د كه كمترين ميزان ارز براي برنامه پنج 
س��اله ششم ارايه شود و از س��ويي از شركت نفت نيز 
خواسته شد خوش��بينانه ترين درآمد ارزي را در اين 
مدت اعلام كند. سقف درآمد انتظاري در برنامه ششم 
۱۳0 ميليارد دلار بود اما كف نياز براي 5 سال توسط 
دستگاه ها براي 5 س��ال 500 ميليارد دلار اعلام شد. 
وي افزود: بنابراين اين مشكل به وجود آمد كه شكاف 
بين ۱۳0 و 500 ميليارد دلار چگونه مديريت شود. در 
همين بين نامه اي از دفتر مخصوص محمدرضا شاه 
ارس��ال و در آن ۲۱ پروژه داراي اولويت اعلام و گفته 
شد كه ابتدا براي اين ۲۱ پروژه ارز تخصيص داده شود 
و سپس از باقي مانده ارز به بقيه دستگاه ها اختصاص 
دهيد. وقتي ارزبري اين ۲۱ پروژه را بررس��ي كردند 
ديدند كه هزينه تنها 7 پروژه آن فراتر از ۱۳0 ميليارد 
دلار است. وقتي اين موضوع را به اطلاع شاه رساندند، 
ايشان دستور انحلال س��ازمان برنامه و بودجه را داد. 
حالا اين پرسش وجود داشت كه چگونه اين موضوع را 
براي دستگاه ها و مردم توجيه كنيم؟ شاه گفت مساله 
روشن است، ما زماني به برنامه نياز داريم كه كمبود ارز 
وجود داشته باشد و در دوران وفور درآمد ارزي نيازي به 
برنامه نداريم. درحالي كه مسائلي مانند بيماري هلندي 
نش��ان داده بود كه اتفاقا در زمان افزايش درآمدهاي 

ارزي، نياز بيشتري به سازمان برنامه وجود دارد.
وي ادامه داد: با قيد بلاتشبيه ؛ جمهوري اسلامي بين 
س��ال هاي ۹4 تا ۹۶ با انبوه دلارهاي آزاد شده روبرو 
ش��د اما چون برنامه محوري و شفافيت پيش گرفته 
نشد اين پول ها دود و جز پرونده هاي فساد و مشكلات 
عايدي ديگري نداشت. بنابراين بايد به تاريخ به عنوان 
آينه عبرت نگاه كرد؛ اگر گشايش هاي برجامي و آزاد 
شدن پول هاي بلوكه شده محقق شود، آيا مي خواهيم 
دوباره تابع صلاحديد هاي ش��خصي باشيم و با عدم 
ش��فافيت اين فرصت را نابود كنيم، يا از تاريخ درس 
عبرت بگيريم؟ هزينه بدون ش��فافيت و بدون برنامه 
منابع ارزي و يا چاق كردن افراد سرنوشت محتوم ما 
نيست، مي توانيم از مسيرهاي خردورزانه استفاده كنيم 

و التماس صندوق بين المللي پول را نكنيم.
اين اس��تاد دانش��گاه علامه طباطباي��ي گفت: حق 
كش��وري كه دوره درآمد نفتي هر بشكه ۱40 دلار را 
گذرانده اين نيس��ت كه نتواند حق عضويت سازمان 
ملل را پرداخت كند. هر حكومتي كه بخواهد كشور را 
عالمانه اداره كند، مخزن الاسراري  گرانبهاتر از تاريخ 

ندارد. به جاي دل بستن به كمك ها با طمع قدرت هاي 
خارجي، مي توانيم به تاريخ مراجعه كنيم. قله كارآمدي 
مراجعه به تاريخ را مي توانيم در كتاب مانند »ساختار و 
دگرگوني در تاريخ اقتصاد« اثر داگلاس نورث ببينيم. 
وي خاطرنشان كرد: در دوره پهلوي به جاي پرداخت 
به اشكالات موجود در شيوه هاي اداره كشور ادعا شد 
كه اگر افراد تغيير كنند، ش��رايط بهتر مي شود. اگر از 
تاريخ درس بگيريم هنوز راه نجات كشور وجود دارد. 
اين اقتصاددانان با بيان اينكه با موانعي در س��ازه هاي 
ذهني حكومتگران و عوام مواجه هستيم، اظهار داشت: 
براي نمونه مرحوم آخوند خراساني مي گفتند كه در 
انقلاب مش��روطه هرچه گفتيم، پاسخ دادند كه شما 
طرفدار روس ها و انگليس ها هس��تيد. در حال حاضر 
نيز وقتي مي گوييم قرارداد چين را شفاف كنيد، پاسخ 
مي دهند كه دل تان براي آمريكا تنگ شده است. بايد 
توجه داشت كه ايران ملك هيچ گروهي نيست، بلكه 
مي خواهيم كمك كنيم كه شما برقرار بمانيد. كشور 
چندبار بايد از چاپلوسي ها گزند ببيند كه بفهميم راه 
نجات ما چاپلوسي نيست، بلكه راه علمي است. شهيد 
بهشتي مي گويد در مورد دشمنان هم نبايد از مسير 
انصاف خارج شويم. اين چه رويكردي است كه حتي 
دوس��تان را هم مورد حمله قرار مي دهند؟ وي افزود: 
ذخاير دانايي دانش مي آموزد كه توزيع مصرف و درآمد 
از توزيع ثروت عادلانه تر است يعني يك حكومت بايد 
تمركز خود را روي توزيع مص��رف قرار بدهد. چرا در 
لايحه بودجه ۱40۱ دقيقا برعكس اين عمل ش��ده 
است و شاهد تخفيف هاي نامتعارف ماليات بر ثروت 
و افزايش ماليات بر مصرف هستيم؟ رييس موسسه 
دين و اقتصاد تصريح كرد: موضوع مهم ديگر احساس 
فساد است. آيا دستگاه هاي مسوول شهامت بررسي 
اين را دارند كه چرا در ۱0 سال گذشته شاهد سقوط 
در قهقراي فساد هستيم؟ چرا سهل گيري مي شود؟ 
چرا از تاريخ درس نمي گيريم كه به جاي تمركز روي 
فاسدها بايد روي ساختار فسادزا تمركز شود؟ چرا با 
وجود آنكه در چند س��ال اخير ۱5 كتاب در اين مورد 
به چاپ رسيده هنوز ش��اهد برخورد شخص محور با 
موضوع فساد هستيم؟ اين كارشناس اقتصادي متذكر 
شد: مورد مهم ديگر در تضعيف حس ملي، سفله گزيني 
در مناصب است. اهل خرد بايد مسوولاني كه افراد فاقد 
تخصص را برمي گزينند آموزش بدهند كه اين رويه به 

ضرر كشور است.
وي ادامه داد: يكي ديگر از موارد آسيب زا بر اداره كشور، 
كاسبي شخصي حكومتگران است. چرا در اين مورد 
سختگيري نمي ش��ود؟ دكتر مصدق در سال ۱۹۲0 
نطقي داشتند كه در آن گفتند رضاشاه در سال ۱۳04 
پادشاه ش��د و اگر مبناي سنجش را به تهران آمدن او 
بگذاريم و تمام اين مدت به او حقوق پادش��اهي داده 
شده باشد و فرض كنيم كه در تمام اين مدت رضاشاه 
و خانواده اش مهمان مردم اي��ران بوده اند، بايد مقدار 
مشخصي دارايي داشته باش��د اما دارايي او چند هزار 
برابر اين مقدار است. با همين فرمول بايد دارايي هاي 
حكومتگران بررسي ش��ود و اگر مي خواهند كاسبي 
شخصي كنند، بهتر است اس��تعداد خود را در همان 
مسير كاسبي پيش بگيرند و كشور را از اين گونه مسائل 
نجات بدهند. مومني گفت: مساله بعدي رقابت مخرب 
رانت محور است. برآيند همه اين مسائل حس ملي را 
ادامه در صفحه 4 تخريب مي كند.  
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هرچند تحريم هاي اقتصادي ايالات متحده امريكا عليه 
ايران كه از بهار سال 97 آغاز شده، براي كشور مشكلات 
فراواني ايجاد كرده اما دست كم دولت ها مي توانند روي 
يكي از نتايج مثبت آن به جمع بندي برسند و آن امكان 

پذير شدن اداره كشور بدون پول نفت است.
برآوردها نش��ان مي دهد كه از چند دهه قبل، اقتصاد 
ايران وابس��تگي قابل توجهي به پول نفت داش��ته و 
برخلاف برخي كش��ورهاي توس��عه يافته كه تلاش 
كرده اند با عبور از اقتصاد تك محصولي، بودجه دولت 
را از طريق درآمدهاي پايدار به دست آورند، در ايران 
چه در دوره پهلوي و چه در سال هاي پس از پيروزي 
انقلاب اسلامي، وابستگي به پول نفت بخش مهمي از 

بودجه را به وجود مي آورد.
هرچند از بيش از دو دهه قبل تلاش شده با استفاده از 
مكانيزم هايي مانند صندوق توسعه ملي، بخشي از پول 
نفت ذخيره شده و در اختيار طرح هاي زيرساختي قرار 
گيرد اما با توجه به محدوديت ها و مشكلات، دولت ها 
بخشي از سهم اين صندوق را واريز نكرده و پول آن را 

در بودجه جاري كشور خرج كرده اند.
در سال هاي 98 و 99 ميزان درآمدهاي نفتي ايران به 
پايين ترين سطح در تمام سال هاي قبل رسيد و همين 
موضوع باعث شد دولت روحاني بخش مهمي از توجه 
خود را به درامدهاي غير نفتي معطوف كند. در حوزه 
نيازهاي ارزي دو رويكرد به شكل همزمان در دستور 
كار قرار گرفت. از س��ويي واردات 1200 قلم كالا كه 
بعدها به 2000 قلم رسيد به كشور ممنوع شد. در واقع 
دولت اعلام كرد تا اطلاع ثانوي واردات كالاهاي لوكس، 
غيرضروري و كالاهايي كه مشابه داخلي دارند به كشور 
ممنوع است و در مقابل براي واردات كالاهاي اساسي، 

دولت ارز 4200 توماني با نرخ ثابت در نظر گرفت.
از س��وي ديگر اعلام شد كه صادركنندگان غيرنفتي 
بايد ارز حاصل از فروش محصولات خود را قالب تعهد 
ارزي به كشور باز گردانند تا در چارچوب سامانه نيما در 
اختيار واردكنندگان قرار دهند. در كنار اين سياست، 
دولت توجه خ��ود را به اخذ درآمده��اي مالياتي نيز 

افزايش داد.
برآوردها نش��ان مي دهد كه در بسياري از كشورهاي 
توس��عه يافته، بيش از 50 درصد از بودجه كش��ور از 
طريق درآمدهاي پايدار به دست مي آيد و در اين ميان 
ماليات ها، سهمي بسزا دارند. در ايران اما تحت تاثير 
وابستگي طولاني مدت به پول نفت، هرگز ماليات سهم 
مهمي از درآمدهاي دولت نداشته و از اين رو وقتي در 
دوران تحريم بنا ش��د كه تمركز بر روي اين درآمدها 
افزايش پيدا كند، دست دولت در اجراي سياست هاي 

دقيق بسته بود.
در اي��ران اصلي ترين طبقه اي كه بيش��ترين وصول 
مالياتي را دارند كارمندان و حقوق بگيران ثابت هستند 
كه به شكل ثابت ماليات آنها در زمان پرداخت حقوق 
پرداخت مي ش��ود. جز اين گ��روه، توليدكنندگان و 
فعالان اقتصادي شناسنامه دار نيز هر سال بر اساس 
خوداظهاري و ثبت اطلاعات، ماليات خود را پرداخت 

مي كنند اما ساير گروه ها مستثني هستند.
يكي از مش��كلات طولاني مدتي كه اقتصاد ايران با 
آن مواجه بوده نرخ بالاي تورم اس��ت و اين موضوع 

خود را در حوزه ماليات ستاني نيز نشان مي دهد. بر 
خلاف بسياري از كشورهاي توسعه يافته كه با توجه 
فرايند ماليات ستاني و ثبات تورمي، خريد و فروش 
در بازارهايي مانند مس��كن و خودرو نه تنها سودي 
ندارد كه بعضا براي افراد هزينه هاي فراواني نيز ايجاد 
مي كند، در ايران نرخ بالاي تورم باعث شده خريد و 
فروش ملك و خودرو به يك نوع سرمايه گذاري بدل 
شود و افراد از محل دلالي در بازارها سودي قابل توجه 

به جيب بزنند.
برخلاف ش��عارها اما تاكنون هيچ دولتي نتوانس��ته 
فعاليت در اي��ن بازارها را زير ذره بين قرار دهد و طرح 
ماليات بر عايدي سرمايه نيز با وجود برخي پيگيري ها 
هنوز به نتيجه نرسيده است. از سوي ديگر، سياست 
عدالت مالياتي نيز در ايران از بس��ياري از كش��ورها 
عقب تر است. در حالي كه طبقات حقوق بگير جامعه 
به طور كامل ماليات خود را پرداخت مي كنند، طبقات 
ثروتمند به نوعي از پرداخت ماليات معاف هس��تند. 
هرچند در قانون بودجه امس��ال و لايحه سال آينده، 
بحث بر سر ماليات خودروهاي لاكچري و خانه هاي 
لوكس مطرح ش��ده اما هنوز راه��ي طولاني تا ايجاد 

عدالت مالياتي در اين حوزه باقي است.
در كنار سياست هاي اجرايي، نحوه نظارت بر سر اخذ 
ماليات نيز بحثي مهم در دولت اس��ت. در ايران فرار 
مالياتي عددي بس��يار بالا را به خ��ود اختصاص داده 
و اين رقم هر روز نيز بيش��تر مي ش��ود، موضوعي كه 
در صحبت هاي رييس سازمان امور مالياتي نيز خود 
را نش��ان مي دهد. پارس��ا با اعلام اينكه سال قبل كل 
درآمدهاي مالياتي كشور كمتر از نصف مزايا و حقوق 
اجتناب ناپذير شاغلين بازنشسته كشور است، ادامه 

داد: پارادايم ماليات ستاني، مشاركت حاكميت و مردم 
است و در مجموع زماني كه فرهنگ، قوانين، ساختار 
و بخشودگي هاي موجود در كشور ايراد دارد، اجراي 
ماليات هم به مشكل برمي خورد و آن را از كاركرد اصلي 
و مناسب دور مي كند. محاسبات ما نشان مي دهد كه 
بايد بتوانيد 18 درصد بيش��تر ماليات بگيريد كه تا 1 
درصد سهم ماليات نس��بت به توليد ناخالص داخلي 

افزايش دهيد. 
رييس كل س��ازمان ام��ور مالياتي با اش��اره به قانون 
پايانه ه��اي فروش��گاهي گف��ت: قان��ون پايانه هاي 
فروشگاهي و سامانه موديان به عنوان بزرگ ترين طرح 
كش��ور، رديف اعتباري و نيروي استخدامي در سال 
گذشته نداشت كه من از نيروهاي خود سازمان در اين 
زمينه استفاده كردم. اين قانون را در چهار فاز مشخص 
تا پايان س��ال جاري به پايان مي رسانيم و اميدواريم 
افتتاح آزمايشي آن را تا پايان دولت فعلي انجام دهيم. 
اكنون يك ميليون دستگاه كارتخوان ساماندهي شده 
و به سازمان امور مالياتي وصل شده است. همچنين، 
۳20 ه��زار پرونده مالياتي كه متعلق ب��ه 840 هزار 
دستگاه پوز است، به سازمان امور مالياتي وصل است 
و اطلاعات آن در اختيار اين سازمان قرار مي گيرد. در 
راستاي اجراي اين قانون فاز بعدي فراخوان ها و تكميل 

زيرساخت هاي نرم افزاري و سخت افزاري است. 
وي با اشاره به ۳70 هزار ميليارد تومان معوقات مالياتي 
گفت: تنها 20 هزار ميليارد تومان از اين ميزان قابليت 
تحقق طي دو سال را دارد زيرا، اگر فرهنگ و ساختار 
مالياتي مربوطه در اين زمينه وجود داشت، حتما بالاي 
۳70 هزار ميليارد تومان محقق مي شود درحالي كه اين 
امكان در حال حاضر وجود ندارد. در حال حاضر، طبق 

محاسبات سازمان امور مالياتي ميزان فرار مالياتي 100 
هزار ميليارد تومان است كه 50 هزار ميليارد تومان آن 
مربوط به فرار مالياتي و 50 هزار ميليارد تومان ديگر 
به اجتناب مالياتي مربوط مي شود. پارسا با بيان اينكه 
اكنون تمام فرآيندهاي مالياتي الكترونيكي اس��ت، 
بيان كرد: در س��ال گذش��ته، 50 درصد درصد خود 
اظهاري مردم بدون حسابرس��ي تاييد شد كه باعث 
ش��د تا ارتباطات فيزيكي موديان و ماموران مالياتي 
بسيار كاهش پيدا كرد. در روزهاي اخير، يك ميليون 
و ۶00 هزار نفر اظهارنامه هاي خود را پر كردند و نهايت 
همراهي اصناف را مشاهده كرديم. در حال حاضر، در 
راستاي طرح جامع مالياتي تمام اطلاعات دستگاه هاي 
مختلف در اختيار سازمان امور مالياتي قرار مي گيرد. 

رييس كل س��ازمان امور مالياتي درب��اره رابطه بين 
درآمدهاي مالياتي و ت��ورم گفت: در حال حاضر، 50 
درصد درآمدهاي مالياتي تحق��ق يافته را مي توانيد 
به حساب تورم بگذاريد و باقي آن حاصل تلاش هاي 
صورت گرفته و تغيير سياست ها و اقدمات لازم است. 
پارسا با تاكيد براينكه درآمدهاي مالياتي بايد دو برابر 
تورم باش��د، بيان كرد: اگر درآمدهاي مالياتي تحقق 
يافته در سال گذش��ته بيش از ميزان تعيين شده در 
بودجه صورت نمي گرفت، ح��دود 10 درصد به تورم 

اضافه مي شد. 
اين صحبت ها نشان مي دهد كه در سال آينده نه تنها 
بايد نگران وصول درآمدهاي نفتي پيش بيني شده در 
بودجه باشد، كه احتمالا در حوزه درآمدهاي مالياتي نيز 
با مشكلات جدي مواجه است، مشكلاتي كه اگر راهي 
براي آنها پيدا نشود، احتمالا كسري تراز عملياتي و در 

نهايت كسري بودجه را گسترش خواهد داد.
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لزوم رعايت شيوه نامه بهداشتي 
در اماكن زيارتي

رييس جمهور گفت: مس��وولان بهداش��تي با جديت 
نظارت كنند تا در اجتماعات به ويژه در اماكن زيارتي 
شيوه نامه هاي بهداش��تي با دقت رعايت شود. آيت الله 
سيد ابراهيم رييسي در جلسه ستاد ملي مقابله با كرونا در 
مورد نوع اعمال محدوديت ها در شرايط قرمز كرونايي، 
گفت: هر شهر و بخشي كه دچار مشكل مي شود بايد 
مسوولان اس��تاني در همان محدوده نسبت به اعمال 
محدويت يا تعطيلي تصميم گيري كنند و اين موضوع 
نبايد مثل گذشته جنبه عمومي و سراسري داشته باشد. 
رييس جمهور ضرورت رعايت شيوه نامه هاي بهداشتي 
در مراس��م ها را مورد تاكيد قرار داد و گفت: مسوولان 
بهداشتي بايد با جديت نظارت كنند تا در اجتماعات 
به ويژه در اماكن زيارتي ش��يوه نامه هاي بهداش��تي با 
دقت رعايت ش��ود. رييسي خاطرنش��ان كرد: با توجه 
به ش��يوع سويه امُيكرون و ش��رايط متفاوت و خاصي 
كه نس��بت به س��ويه هاي قبلي دارد، مي توان تعريف 
جديدي براي ش��هرهاي قرمز ارايه داد و البته تا زماني 
كه اين تعريف انجام نشده، همچنان مقررات قبلي براي 
شهرهاي قرمز موضوعيت دارد. آيت الله رييسي با تاكيد 
بر رعايت اصول بهداشتي در حمل ونقل شهري به ويژه 
در مترو گفت: حمل ونقل عمومي از زمينه هاي ابتلاي 
مردم به بيماري كرونا است، لذا ضرورت دارد مسوولان، 
دقت و نظارت دقيق تري دراين زمينه داش��ته باشند. 
رييس جمهور در بخش ديگري از سخنان خود با تسليت 
شهادت مامور نيروي انتظامي توسط اراذل و اوباش در 
شيراز اظهارداشت: پليس در ارتباط با مردم بايد ضمن 
اقتدار از مهرباني و تدبير برخوردار باشد اما مقابله با اشرار 
و كس��اني كه جان و ناموس مردم را به خطر مي اندازند 
يك ضرورت است و لازم است از نظر حقوقي و قضايي از 
اقدامات پليس نيز پشتيباني شود. آيت الله رييسي تاكيد 
كرد: مقابله با اشرار و كساني كه با شرارت امنيت مردم را 
به خطر مي اندازند خواست مردم است و بايد با آنان مقابله 

و از جان و ناموس مردم نيز حفاظت كرد.

امريكا حسن نيتش را
در عمل ثابت كند

وزير امور خارجه كش��ورمان گف��ت: امريكايي ها بايد 
حس��ن نيت خود را در عمل و به صورت عيني نش��ان 
دهند. وزير خارجه كشورمان در حاشيه مراسم تجديد 
بيعت با آرمان هاي بنيانگذار كبير انقلاب اس��لامي به 
مناسبت فرا رس��يدن ايام دهه فجر و سالگرد پيروزي 
انقلاب اسلامي در ارتباط با اقدام اخير امريكا در ارتباط 
با تمديد برخي از معافيت هاي هسته اي اظهار كرد: ما 
به طرف هاي امريكايي به واس��طه برخي از افرادي كه 
اين روزه��ا پيام هايي را منتقل مي كنند اعلام كرده ايم 
 كه آنها بايد حس��ن نيت خود را در عمل نش��ان دهند. 
حس��ن نيت در عمل يعني اينكه ب��ر روي زمين اتفاق 
ملموسي رخ دهد. اميرعبداللهيان ادامه داد: لغو برخي از 
تحريم ها به معناي واقعي خود مي تواند ترجمان حسن 
نيت ش��ان باش��د . امريكايي ها از اين موضوع صحبت 
مي كنند ولي بايد دانست آنچه كه روي كاغذ رخ مي دهد 
خوب اس��ت اما كافي نيس��ت. وزير خارجه كشورمان 
همچنين در پاسخ به پرس��ش ديگري مبني بر اينكه 
يكي از مقامات ارشد وزارت امور خارجه امريكا به تازگي 
اعلام كرده كه ما نمي توانيم اين تضمين را بدهيم كه در 
صورت رسيدن به توافق دولت بعدي امريكا توافق حاصل 
شده و برجام را اجرا كند، اظهار كرد: در بحث مذاكرات 
وين براي لغو تحريم ها يكي از موضوعات اصلي گرفتن 
تضمين هاي لازم به ويژه از طرف هاي غربي براي اجراي 
تعهداتشان است لذا آنچه كه ايران در خصوص تضمين ها 
دنبال مي كند در اين راستا است. ما به دنبال اخذ تضمين 
در حوزه هاي سياسي، حقوقي و اقتصادي هستيم و اين 
موضوع را مطالبه مي كنيم. در برخي از بخش ها توافقاتي 
حاصل شده است و تيم مذاكره كننده ما با جديت اخذ 
تضمين هاي ملموس از طرف ه��اي غربي براي اجراي 

تعهداتشان را در جريان مذاكرات وين دنبال مي كند.

استقبال روسيه
از معافيت هاي تحريمي ايران

نماينده روسيه در وين در صفحه توييترش از بازگرداني 
معافيت هاي تحريم هاي هسته اي ايران استقبال كرده 
و آن را اقدامي در مس��ير درست تلقي كرد. ، ميخاييل 
اوليانوف نماينده روسيه در سازمان هاي بين المللي در 
وين در واكنش به معافيت هاي اخيري كه دولت امريكا 
براي برخ��ي از تحريم هاي ايران صادر كرده اس��ت، در 
صفحه توييترش نوشت: تصميم امريكا براي بازگرداني 
معافيت هاي »هسته اي« اقدامي در مسير درست است. 
اين كار به احياي برجام و بازگشت دوجانبه امريكا و ايران 
به پايبندي به توافق هسته اي 2015 سرعت مي بخشد. 
اوليانوف افزود: همچنين مي توان اين اقدام را نشانگر اين 
دانست كه مذاكرات وين وارد مرحله  نهايي شده است. 
اظهارات اوليانوف در پي اين مطرح مي شود كه خبرگزاري 
رويترز بامداد امروز گزارش داد، دولت بايدن روز جمعه 
برخي از معافيت هاي تحريمي ايران را كه در زمان ترامپ 
لغو ش��ده بود، بازگرداند. يك مقام وزارت خارجه امريكا 
گفت كه اين اقدام براي تس��هيل در روند مذاكرات وين 
است و به معني بازگشت به برجام نيست. آنتوني بلينكن، 
وزير امور خارجه امري��كا روز جمعه چندين معافيت از 
تحريم هاي مربوط به فعاليت هاي هسته اي غيرنظامي 
ايران را امضا كرد. خبرگزاري آسوشيتدپرس نيز به نقل 
از وزارت خارج��ه امريكا اعلام كرد، معافيت هاي جديد 
به كشورها و ش��ركت هاي خارجي اجازه مي دهد تا در 
پروژه هاي غيرنظامي نيروگاه هسته اي بوشهر ايران، آب 
سنگين اراك و راكتور تحقيقاتي تهران كار كنند. دونالد 
ترامپ در مه 2020 به اين معافيت ها به عنوان بخشي از 
برنامه »فشار حداكثري« خود عليه ايران پايان داده بود. بنا 
بر اعلام يورونيوز، وزارت خارجه امريكا روز جمعه »تهديد 
به تحريم« عليه كشورها و شركت هاي خارجي از جمله 
روسيه، چين و كشورهاي اروپايي را كه با بخش غيرنظامي 

برنامه هسته اي ايران همكاري مي كردند، لغو كرد.

راهكار مجلس
براي حل مشكل دامداران

سخنگوي كميس��يون تلفيق بودجه 1401 مجلس 
شوراي اس��لامي از مصوبه اين كميس��يون براي حل 
مشكل ضمانت روس��تاييان و كش��اورزان و دامداران 

خبر داد.
رحيم زارع در توضيح مصوبات كميسيون تلفيق بودجه 
1401 گفت: بانك مركزي ملكف شد در سال 1401، 
پروانه چراي دام، پروانه چاه هاي كشاورزي، سند مالكيت 
اراضي كش��اورزي، ضمانت زنجيره اي و حساب يارانه 
روستاييان، كشاورزان و دامداران سنتي و عشاير را به 
عنوان وثيقه در كليه بانك ها قبول كند كه در سال آينده 

مشكل ضمانت و وثيقه آنها حل شود.
وي افزود: مقرر ش��ده از محل ۳0 هزار ميليارد تومان 
منابع در اختيار وزارت جهاد كشاورزي از طريق فروش 
اموال منقول و غيرمنقول قرار داده ش��د، در حوزه هاي 
آب، خاك، و فعاليت هاي زيرس��اخت ها كش��اورزي و 
دانش بنيان و عمليات مديريت اصلاح و بهبود خاك و 
كليه فعاليت هاي بخش كشاورزي هزينه شود. سازمان 
ملي زمين و مسكن نيز مكلف شد 20 درصد از زمين ها 
و املاك در اختيار خود در حريم و محدوده ش��هرها را 
به شركت بازآفريني واگذار كند تا نسبت به بازآفريني 
بافت هاي فرسوده و حاشيه شهرها اقدامات لازم انجام 
شود. سخنگوي كميسيون تلفيق لايحه بودجه سال 
1401 مجلس اضافه كرد: همچنين اين كميس��يون 
وزارت صمت را مكلف كرد تا نسبت به واگذاري مجوز 
مع��ادن تعطيل در اختيار خود در قالب ش��ركت هاي 
س��هامي عام طرح از طريق بازار س��رمايه اقدام كند. 
همچنين به موجب ديگر مصوبه كميس��يون تلفيق، 
به منظور تحقق اهداف دولت هوشمند و ارايه خدمات 
دولت الكترونيكي ب��ه آحاد جامعه و كاهش مراجعات 
مردمي، دستگاه هاي اجرايي و نهادهاي حكومتي مكلف 
شدند تا پنجره واحد خدمات هوشمند را تا بهمن 1401 
بر اساس الزامات مصوب شوراي اجرايي فناوري راه اندازي 
كنند. زارع ادامه داد: همچنين دولت مجاز شد تا نسبت 
به واگذاري سهام پروژه هاي نيمه صنعتي و توليدي در 
اختيار خود در قالب شركت هاي سهامي عام از طريق 
بازار سرمايه اقدام كند. علاوه بر اين، ارزش خريد مواد 
معدني براي واحدهاي فرآوري مواد معدني، در صورت 
ارايه صورت ارايه صورت حساب الكترونيكي تاييد شده 
مطابق ماده 95 قانون ماليات هاي مس��تقيم به عنوان 

هزينه مالياتي قابل قبول پذيرفته مي شود. 
وي خاطرنش��ان كرد: در مصوبه ديگري وزارت صمت 
مكلف شد نسبت به واگذاري مجوزهاي معادن تعطيل 
ش��ده در اختيار خود در قالب شركت هاي سهامي عام 
طرح از طريق بازار س��رمايه اق��دام كند. همچنين به 
منظور تحقق اهداف دولت هوش��مند و ارايه خدمات 
الكترونيكي به آحاد جامعه و كاهش مراجعات مردمي، 
دستگاه هاي اجرايي و نهادهاي حكومتي مكلف شدند 
پنجره واحد خدمات هوشمند را تا بهمن 1401 بر اساس 
الزامات مصوب شوراي اجرايي فناوري راه اندازي كند. 
وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات نيز مجاز به فروش 
اموال و دارايي هاي غيرمنقول و تغيير كاربري و فروش 
اموال غيرمنقول مازاد خود و دستگاه هاي تابعه اش تا 
سقف 10 هزار ميليارد تومان شدند. اين موارد از طريق 
صندوق پيش��رفت و عدالت جهت توسعه شبكه ملي 
ارتباطات هزينه مي ش��ود. زارع ادامه داد: هرگونه نقل 
و انتقال دارايي به يا از ش��ركت هاي سهامي عام طرح، 
صندوق هاي سرمايه گذاري غيرمستقيم، صندوق هاي 
س��رمايه گذاري اعم از طرح، زمين، ساختمان، املاك 
و مس��تغلات از پرداخت ماليات نق��ل و انتقال معاف 
و براي آنه��ا نرخ صفردرص��د در نظ��ر گرفته خواهد 
شد.اين اقدام براي تقويت بازار سرمايه است. همچنين 
به دس��تگاه هاي اجرايي زيرمجموعه ق��وه مجريه در 
شهرس��تان ها اجازه داده شد با پيش��نهاد استاندار و 
تاييد ش��وراي برنامه ريزي تا سقف س��ه هزار ميليارد 
تومان نسبت به معاوضه املاك و ساختمان هاي خود 
ب��ا املاك و ام��وال غيرمنقول ش��هرداري ها با قيمت 
كارشناسي براي احداث مجتمع هاي اداري شهرستان 
اقدام كند. در راستاي شفافيت مالي، دستگاه هايي كه 
ذيل ديوان محاسبات نبودند قرار شد همه دستگاه ها 
در سال آينده مشمول قانون محاسبات عمومي شده 
و بازرسي و نظارت شوند. سخنگوي كميسيون تلفيق 
بودجه سال 1401 مجلس اظهار كرد: مقرر شد وزارت 
راه و شهرسازي و شهرداري هاي بالاي 500 هزار نفر با 
همكاري نيروي انتظامي از طريق سرمايه گذاري بخش 
غيردولتي و بازپرداخت اصل و سود سالانه آنها در يك 
ش��رايط رقابتي كامل، نسبت به نصب دوربين كنترل 
سرعت و تشخيص الكترونيك تخلفات در سال آينده 
اقدام كنند. مبلغ هزار ميليارد تومان براي زيردريايي هاي 
مورد نظر از هزينه واردات خودرو تصويب شد. زارع ادامه 
داد: به دانشگاه ها و موسسات آموزش عالي و پارك هاي 
علم و فناوري اجازه داده ش��د تا سقف عملكرد درآمد 
اختصاصي شان در سال آينده نسبت به اخذ تسهيلات 
براي تكميل طرح هاي تملك دارايي با اولويت ساخت و 
خريد و تكميل خوابگاه هاي متاهلي به ويژه در مناطق 
كمتر توسعه يافته باشد. همچنين مازاد هزينه تحصيلي 
دانش��جويان تحت پوش��ش كميته امداد و س��ازمان 
بهزيستي نس��بت به اعتبارات مندرج در اين قانون در 
قالب وام از طريق صندوق رفاه دانش��جويان در اختيار 
اين افراد قرار مي گيرد. وي افزود: در اجراي ماده 1 قانون 
تنظيم بخشي از مقررات مالي، اداري و پشتيباني وزارت 
آموزش و پرورش، ش��ركت هاي دولتي مجاز شدند با 
هماهنگ��ي وزارت آموزش و پرورش ت��ا يك درصد از 
س��ود و درآمد خالصش��ان را صرف احداث مدرسه در 
روستاهاي فاقد مدرسه و توسعه عدالت آموزشي كنند. 
شركت هاي بيمه نيز مكلف شدند مبلغ 500 ميليارد 
تومان را از محل عزل حق بيمه تشخيص ثالث دريافتي 
در اختيار نيروي انتظامي، سازمان راهداري و حمل و نقل 
جاده اي، سازمان اورژانس كشور، جمعيت هلال احمر 
و صدا و سيما قرار دهند براي اموري كه منجر به كاهش 
تصادفات و مرگ و مير ساخت برنامه هاي فرهنگ سازي 
و آگاهي بخشي جهت كاهش حوادث رانندگي مي شود. 

دولت در محاصره درآمدهاي غيرقابل وصول

وزير اطلاعات: رييس مجلس: 

فرار مالياتي ركورد زد

امنيت بايد متكي به مردم باشدبايد حكمراني جديد بنا كنيم
رييس مجلس شوراي اسلامي گفت: ما نياز به يك تغيير 
نگرش و باور اساسي در شيوه حكمراني امروز خود داريم و 
بايد حكمراني جديدي را بنا نهيم كه اركان آن بازگشت به 
مردم باوري و خداباوري است. وي با بيان اينكه امام راحل 
خداباور و مردم باور بودند، افزود: ايش��ان بر همين اساس 
توانستند ما را به خودباوري رسانده و به ما اعتماد به نفس 
براي انجام كارهاي بزرگي مثل انقلاب اس��لامي دهند و 
امروز نيز رمز پيش��رفت چيزي جز اين نيست.  وي ادامه 
داد: در طول سال هاي پس از انقلاب هر جا كه خداباوري و 
سنت هاي الهي را مبناي عمل خود قرار داده و زمينه فعاليت 
مردم را فراهم كرديم، راه را براي انجام بزرگ ترين كارها و 
عبور از سخت ترين مشكلات را فراهم ساختيم و كام مان را 

از كارآمدي شيرين كرديم. 
قاليباف همچنين خاطرنشان كرد: وقتي از كارآمدي سخن 
مي گوييم بايد به تجربه تاريخي خود در انقلاب اسلامي نيز 
رجوع كنيم چراكه كارآمدي به معناي غلبه بر چالش ها با 
استفاده حداكثري از ظرفيت ها است و جز با مردم باوري و 

خداباوري عبور از چالش ها مقدور نخواهد بود. 
وي تاكيد كرد: در موضوع مردم باوري، بايد تمركزمان بر 
روي حل مشكلات مردم باشد و با قرار دادن آن به عنوان 
هدف اصلي، بدانيم كه مردم، ذي نفع واحدي هس��تند و 
توجه داشته باشيم كه اولويت با مردم محروم و پابرهنگاني 
است كه به تعبير زيباي امام )ره(، طعم فقر را چشيده اند؛ 
همچنين بايد زمينه هاي مشاركت معني دار نهاد مردم را در 
حل مشكلات فراهم سازيم و از تصدي گري، آقابالاسري و 
پدرخواندگي پرهيز كنيم.  رييس مجلس شوراي اسلامي 
با بي��ان اينكه خداباوري به معناي اعتماد قلبي و يقين به 
س��نت هاي الهي است، افزود: س��نت هاي الهي در اصل، 
منطق حاكم بر ضرورت هاي تاريخي و اجتماعي بوده و از 
طريق وحي به همه بش��ريت و ما رسيده است و ما نيز آن 
را در انقلاب اسلامي خود تجربه كرديم و لذا بايد سه اصل 
معنويت، هدايت و عقلانيت را كه اساس مكتب امام )ره( 
است، رعايت كنيم. وي در بخش ديگري از سخنان خود با 
اشاره به تجربه تاريخي انقلاب اسلامي در رعايت اين سه 
اصل و گذر از دوران دفاع مقدس، ادامه داد: هنوز هم با هيچ 
محاسبه مادي نمي توان نشان داد كه با استقلال كامل از 
قدرت هاي آن زمان و دو قطبي جهان كه در اختيار شوروي 

و امريكا بود، با تجهيزات ساده توانستيم در جنگي هشت 
ساله پيروز شويم اما سوال اصلي اين است كه ما با داشتن اين 
تجربه تاريخي و غيرقابل تكرار چرا در حل ديگر چالش ها از 
جمله مشكلات اقتصادي، فرهنگي يا آسيب هاي اجتماعي، 

باور به مردم و سنت هاي الهي را كنار گذاشته ايم؟
وي با اشاره به لزوم بناي حكمراني جديد در كشور افزود: 
هدف اصلي در حكمراني نو، كارآمدس��ازي اداره جامعه 
براي حل مسائل مردم بود كه شيوه اقدام آن از سه محور 
مردمي سازي، هوشمندس��ازي و شفاف سازي تشكيل 
مي شود و استفاده از فناوري هاي نو، ابزار اصلي براي جبران 

عقب ماندگي هاي موجود است.
قاليباف تصريح كرد: بايد مبناي نگرش فعلي خود به اداره 
جامع��ه را دور ريخته و به يك حكمراني جديد مبتني بر 
اركان خداباوري، مردم باوري، اصول عدالت و معنويت و با 
استفاده از شيوه هاي فناوري هاي نو و شفاف سازي و شيوه 
اداره جامعه بر اساس مكتب امام )ره( و انقلاب دست پيدا 
كنيم كه اين نوگرايي در حكمراني، مقدمات و الزاماتي دارد 
و بي ترديد شايسته سالاري در عرصه سياسي از مهم ترين 
اين الزامات است چرا كه دوره دفاع مقدس به ما نشان داد 
نوسازي نظام جز با مديريت افراد معتقد به انقلاب، كارآمد 

و باتقوا ممكن نيست. 
وي افزود: شايسته گرايي در سايه همدلي نيروهاي انقلاب 
در جهت منافع مردم قابل وصول اس��ت و بر اين اس��اس 
كارآمدي در گرو وحدت بوده و وحدت نيز بايد در راستاي 

كارآمدي باشد.
رييس مجلس شوراي اسلامي با بيان اينكه وحدت بدون 
كارآمدي و كارآمدي بدون وحدت اثري نخواهد داشت، 
افزود: كارآمدي نيز جز با شايسته سالاري ممكن نيست 
و اگر وحدت ما بر اساس شايسته سالاري نباشد و نتوانيم 
از حداكثر ظرفيت هاي انساني استفاده كنيم، در عمل نيز 
هرچند موقعيت هاي خوبي هم در كار باش��د، كارآمدي 

محقق نخواهد شد.
وي گفت: ما اكنون در جايي هستيم كه بر سر اصول انقلاب 
متحد شده ايم و همه مردم نيز به ما اعتماد كرده اند و ديگر 
بهانه اي براي ناكارآمدي نداريم؛ لذا بايد از اين فرصت براي 
گسترش مردم باوري و مردم سالاري به همه عرصه هاي 

كشور استفاده كنيم تا ميدان براي فعاليت مردم باز شود.

وزير اطلاعات در جلس��ه ش��وراي تأمين سيستان و 
بلوچستان گفت: امنيت بايد متكي بر مردم باشد، اگر 
امنيت مردم پايه باشد، موفقيت هم ايجاد خواهد شد.

وي تاكيد كرد: اين انقلاب و اين نهضت مديون خون 
شهدا و مرهون حضور موثر مردم، استقامت، صبوري، 
تلاش و جهاد همه قش��رها، اقوام و مذاهب اين كشور 
است.  وزير اطلاعات افزود: ما امروز شاهد هستيم كه با 
همه فتنه ها و توطئه ها و تجزيه طلبي ها و فعاليت هاي 
تروريستي و دسيس��ه هاي گروهك ها، و به خصوص 
فتنه گري هاي رژيم صهيونيستي و همچنين اقدامات 
وسيع و گسترده امريكا، به لطف الهي و با رهبري هاي 
رهب��ر حكيم مان س��ربلند، در ايران، منطق��ه و دنيا 

هستيم.
وي ادامه داد: ما امروز شاهد هستيم كه علي رغم اينكه 
دشمن تلاش داشت اين انقلاب و نهضت را از درون و در 
كشور ما پر هزينه كند و با فتنه ها و توطئه ها روبرو كند، 
محور مقاومت گسترش پيدا كرده و شكل گرفته است.

حجت الاسلام والمسلمين خطيب بيان كرد: امروز با 
افتخار نمايندگان نظام جمهوري اس��لامي در مقابل 
تمامي قدرتمندان مدعي دنيا مي نشينند و به عنوان 
كشوري كه در امنيت جهاني و در تصميمات جهاني و 

در قدرت جهاني حضور موثري دارد.
وي تاكيد كرد: اين قدرت، افتخارات و س��ربلندي ها 
مرهون تدابير مقام معظم رهبري )مدظله العالي(، امام 
راحل )ره( و ش��هدا و حضور ملّت هميشه در صحنه 

انقلاب اسلامي است.
وزير اطلاعات بابيان توطئه ها و فتنه گري هاي دشمنان 
در استان سيستان و بلوچس��تان افزود: اگر امروز در 
استان سيستان و بلوچستان امنيت داريم و توانستيم در 
برابر توطئه ها و فتنه هاي امنيتي مختلف مقابله كنيم، 
نتيجه وحدت شيعه و سني و همكاري مردم اين استان 

و تلاش نيروهاي نظامي، انتظامي و امنيتي است.
حجت الاسلام والمسلمين خطيب افزود: هر روز شكل 
و راه و روش و تاكتيك دشمن تغيير مي كند ولي اين 
دشمني تمام نخواهد شد، بنابراين اين انسجام بايد در 
جهت حفظ رضايت مردم باشد، اگر بتوانيم اين انسجام 
را داشته باشيم و تلاش كنيم كه رضايت مردم، اقشار 

و اقوام و مذاهب مختلف به دست بيايد، موفقيت هاي 
مضاعفي را نصيب اين كشور خواهيم كرد.

وزير اطلاعات تاكيد كرد: بايد براي آسايش اين مردم و 
به خصوص مردم غيور و شهيد پرور استان سيستان و 
بلوچستان و در جهت اشتغال، معيشت، اقتصاد و آنچه 

كه نياز امروز جامعه است تلاش كنيم.
 وي با بيان اينك��ه دولت س��يزدهم، دولتي مردمي 
اس��ت افزود: اين دولت، تمام همت و تلاش خود را در 
جهت رشد اقتصادي و اشتغال مردم اين استان و رفع 
مشكلات معيشتي و اجتماعي سيستان و بلوچستان 
به كار گرفته اس��ت. همچنين در اين جلسه استاندار 
سيستان و بلوچستان گفت: با همه تهديدهاي مختلف، 
از طريق مرز سيستان و بلوچستان، امروز با انسجامي 
كه در تمامي مجموعه ها وجود دارد اين استان از لحاظ 

شاخص هاي امنيتي در حد قابل قبولي است.
م��درس خياباني اف��زود: همگرايي خوب��ي در تمام 
مجموعه ها در راستاي توسعه و امنيت پايدار استان 
وجود دارد و در اين اس��تان با كار جهادي و در س��ايه 
اين امنيت پايدار مي توان مس��ير توسعه را به خوبي 

پيش ببريم.
وي ادامه داد: استفاده از ظرفيت مرز براي اين استان 
مهم است و اين استان با دارا بودن 1۶00 كيلومتر مرز، 
ظرفيت هاي تجاري خوبي دارد و اين موضوع مي تواند 

شاخص هاي امنيتي را تقويت كند.
همچنين وزير اطلاعات با نماينده ولي فقيه در استان 
ديدار كرد، حجت الاسلام والمسلمين محامي در اين 
ديدار گفت: در استان خدمات خوبي ارايه شده و همه 
معترف هستند كه قابل قياس با قبل از انقلاب نيست 

و بايد قدردان زحمات نظام باشيم.
امام جمع��ه زاهدان بيان داش��ت: به نظر مي رس��د 
استان با مشكلاتي مواجه است كه به تعبيري ربطي 
به تحريم هاي اقتصادي و مشكلات بودجه اي ندارد، 
علي رغم تمام تحريم ها بودجه هاي فراواني به استان 
تزريق شده است، و نياز است تا از اين بودجه ها درست 
اس��تفاده بش��ود در حال حاضر طرح ه��اي زيادي با 
هزينه هاي بالايي داريم كه الان تكميل نيست و ناتمام 

مانده است.



گروه بانك و بيمه | محسن شمشيري|
به دنبال اعلام معافيت هاي تحريمي ايران در مرحله 
نهايي مذاكرات هسته اي از سوي امريكا، قيمت دلار 
روز شنبه به 26840 تومان و درهم به 7450 تومان 
كاهش ياف��ت و در كانال 26 هزار تومان قرار گرفت. 
قيم��ت هر اونس جهاني طلا ني��ز 1807 دلار اعلام 
شده و در نتيجه قيمت س��كه به 11 ميليون و 780 
هزار تومان رس��يد.  برخي كارشناسان نيز گفته اند 
كه قيمت ارز در بازار آزاد به علت موفقيت دولت در 
افزايش صادرات نفت و بازگشت ارز به كشور سقوط 
كرد و در آس��تانه ورود به كانال 26 هزار تومان قرار 
گرفت. قيمت دلار در بازار آزاد از ابتداي امس��ال در 
كانال 22 هزار تومان در نوسان بود و در تابستان سال 
ج��اري وارد كانال 27 هزار تومان ش��د و همواره در 
اين كانال نوسان داشت و تمايلي به كاهش قيمت و 
بازگشت به قيمت ها در ابتداي سال را نداشت. سير 
صعودي رش��د قيمت در پاييز 1400 به صورت آرام 
ادامه داشت و در اين فصل به نرخ 28 هزار تومان نيز 
رس��يد و بهاي دلار و يورو در اين دوره براي كاهش 
قيمت مقاومت مي كرد.اما از ماه گذش��ته مقاومت 
بازار ارز تعديل ش��د و با موفقيت دولت سيزدهم در 
افزايش صادرات نفت و بازگشت ارز به كشور شاهد 
كاهش نرخ دلار و ي��ورو در صرافي هاي بانكي و بازار 
آزاد بوديم. ب��ه اين صورت كه ن��رخ دلار در صرافي 
بانكي از 27 دي ماه پس از 6 م��اه به 25 هزار تومان 
رس��يد و در بازار آزاد نيز سير نزولي قيمت ها شروع 
شده است. مشاهدات بازار آزاد حاكي از اين است كه 
قيمت دلار در اين بازار سقوط كرده است و در آستانه 
ورود ب��ه 26 هزار تومان اس��ت. امريكا معافيت هاي 
تحريمي ايران را در مرحله نهايي مذاكرات هسته اي 
بازگرداند. به گزارش رويت��رز، دولت جو بايدن، روز 
جمع��ه معافيت هاي تحريمي اي��ران را بازگرداند تا 
به انجام پروژه هاي همكاري هس��ته اي بين المللي 
مجوز دهد. مذاكرات غيرمس��تقيم امري��كا و ايران 
براي احي��اي توافق هس��ته اي بين المللي 2015 با 
تهران وارد مرحله نهايي مي شود. اين معافيت ها به 
شركت هاي روس��ي، چيني و اروپايي اجازه داده بود 
تا منع گسترش تس��ليحات را انجام دهند تا به طور 
موثر اس��تفاده از سايت هاي هس��ته اي ايران براي 
توس��عه تسليحات را دش��وارتر كند. اين معافيت ها 
توسط ايالات متحده در سال هاي 201۹ و 2020 در 
زمان دونالد ترامپ، رييس جمهور س��ابق امريكا كه 
از توافق هسته اي خارج شد، لغو شد. گفت وگوهاي 
غيرمستقيم با هدف بازگشت ايالات متحده به توافق 
و از سرگيري پايبندي ايران به توافق انجام مي شود. 
اين توافق در دوران باراك اوباما، رييس جمهور سابق 
امريكا به دس��ت آمد و بايدن متعهد ش��د كه تلاش 
كند تا ايالات متح��ده را به آن بازگرداند.وزارت امور 
خارجه گزارشي را با امضاي آنتوني بلينكن وزير امور 
خارجه به كنگره ارسال كرده كه در آن توضيح داده 
شده اس��ت كه بازگرداندن معافيت ها در مذاكرات 
وين به منظور بازگشت به توافق بين ايران و گروهي 
از كشورها از جمله چين، فرانس��ه، آلمان، روسيه و 
انگليس كمك كننده خواهد بود. معافيت در رابطه 
با اي��ن فعاليت ها براي تس��هيل بحث هايي طراحي 
شده كه به توافق در مورد بازگشت متقابل به اجراي 
كامل برجام كمك مي كند و زمينه را براي بازگشت 
ايران به اجراي تعهدات��ش در برجام فراهم مي كند. 
اين صلاحديد سياس��ي با در نظر گرفتن اين اهداف 
و نه بر اس��اس تعهد يا به عنوان بخشي از يك برنامه 
كاربردي صادر ش��ده اس��ت. اين فعاليت ها شامل 
طراحي مجدد رآكتور آب سنگين اراك، آماده سازي 
و اصلاح تأسيسات فردو براي توليد ايزوتوپ پايدار، 
عمليات، آم��وزش و خدمات مرتبط با نيروگاه اتمي 
بوش��هر و چندين مورد ديگر است. ايالات متحده و 
ايران از ماه آوريل هشت دور گفت وگوي غيرمستقيم 

در وين با هدف بازگرداندن توافقي كه تحريم ها عليه 
تهران را در ازاي محدوديت هايي بر برنامه هسته اي 
آن لغو مي كرد، برگزار كرده اند. هيچ اعلام رسمي در 
مورد زمان شروع دور نهم وجود ندارد، اما ممكن است 
طبق انتظارها هفته آينده برگزار ش��ود. پس از آنكه 
ترامپ در سال 2018 امريكا را از توافق خارج كرد و 
تحريم هاي شديد را دوباره اعمال كرد، ايران به تدريج 
شروع به نقض محدوديت هاي هسته اي اين پيمان 
كرد. اكنون ديپلمات هاي غربي نگران هس��تند كه 
پيشرفت هسته اي ايران روزنه كوچكي براي بازگشت 
به توافق باقي بگذارد. يك مقام امريكايي روز دوشنبه 
ب��ه خبرنگاران گف��ت: آخرين مذاك��رات در وين از 
فشرده ترين مذاكراتي بود كه تا به حال داشته ايم. اين 
مقام افزود: در كاهش ليست اختلافات پيشرفت هايي 
حاصل شده و اكنون زمان تصميم گيري هاي سياسي 
است. يك مقام ارشد وزارت امور خارجه گفت كه اين 
معافيت در راس��تاي بحث هاي فني موردنياز براي 

بازگشت به توافق به شمار مي رود.

    ورود نرخ دلار به كانال ۲۴ هزار تومان 
در صرافي هاي بانكي 

نرخ دلار )شنبه، 16 بهمن ماه( در صرافي هاي بانكي با 
254 تومان كاهش قيمت نسبت به روز كاري گذشته 
)پنجش��نبه، 14 بهمن ماه( با قيمت 24 هزار و ۹۹6 

تومان معامله شد.
قيمت فروش يورو با افزايش 262 توماني نسبت به 
روز كاري گذشته برابر با 28 هزار و 886 تومان بود. 
قيم��ت خريد هر دلار 24 ه��زار و 748 تومان و نرخ 
خريد هر يورو ني��ز 28 هزار و 5۹۹ هزار تومان اعلام 
ش��د.علاوه بر اين، بهاي خريد دلار در بازار متشكل 
ارزي 24 هزار و 614 تومان و نرخ فروش آن 24 هزار 
و 8۳8 تومان بود. اين در حالي اس��ت كه نرخ خريد 
يورو در اين بازار 28 هزار و 18۹ تومان و نرخ فروش 
آن نيز 28 هزار و 446 تومان اعلام ش��د. همچنين 
در سامانه نيما در معاملات، حواله يورو به قيمت 27 
هزار و ۳12 تومان فروخته و حواله دلار به بهاي 2۳ 
هزار و 848 تومان معامله شد. قيمت دلار از خردادماه 
وارد كانال 26 هزار تومان شد و پس از آن در محدوده 
قيمت 26 تا 27 هزار تومان نوسان داشت. نرخ دلار 
از اواخ��ر آذرماه و به طور مش��خص از 24 آذرماه در 
كانال 27 هزار تومان ثاب��ت مانده بود و از يك هفته 
گذش��ته پس از 6 ماه دلار وارد كانال 26 هزار تومان 
ش��د و با ادامه كاهش قيمت ها از 27 دي ماه پس از 
چند م��اه دوباره به كانال 25 هزار تومان بازگش��ت. 
قيمت سكه )ش��نبه، 16 بهمن ماه( در بازار تهران با 
۳20 هزار تومان كاهش نسبت به روز كاري گذشته 
)پنجشنبه، 14 بهمن ماه( به 11 ميليون و 780 هزار 
تومان رسيد.سكه تمام بهار آزادي طرح قديم نيز با 
قيم��ت 11 ميليون و 600 هزار تومان معامله ش��د. 
همچنين نيم  سكه بهار آزادي 6 ميليون و 650 هزار 

تومان، ربع سكه سه  ميليون و 680 هزار تومان و سكه 
يك گرمي 2 ميليون و 280 هزار تومان قيمت خورد.

ع��لاوه بر اين، در بازار طلا نيز نرخ هر گرم طلاي 18 
عيار به يك ميليون و 177 هزار تومان رسيد و قيمت 
هر مثق��ال طلا نيز پنج  ميلي��ون و 101 هزار تومان 
شد.قيمت اونس جهاني طلا نيز با قيمت يك هزار و 
808 دلار و 4۹ س��نت معامله شد. مهم ترين عوامل 
موثر در رش��د قيمت طلا و سكه، بالا رفتن نرخ دلار 
و اونس جهاني است. نرخ دلار در صرافي هاي بانكي 
از چند هفته گذش��ته پس از مدت ها تثبيت قيمت 
در كان��ال 27 هزار تومان، به كان��ال 26 هزار تومان 
بازگشت. از 27 دي ماه دلار وارد كانال 25 هزار تومان 
شده بود و مقاومت دو هفته اي را شكست و به كانال 
24 هزار تومان ورود ك��رد. با كاهش قابل توجه نرخ 
دلار در صرافي  بانكي با 24 هزار تومان و بازار آزاد كه با 
رقم 26 هزار تومان معامله شد، سكه و طلا نيز كاهش 

بهاي قابل توجهي داشت.

    ارسال اطلاعات ۱۰۰۷ معامله گر ارزي 
به سازمان مالياتي

معاون درآمدهاي مالياتي سازمان امور مالياتي از ارسال 
اطلاعات 1007 معامله گر ارزي توسط بانك مركزي 
به س��ازمان امور مالياتي خبر داد. محمد مس��يحي، 
معاون درآمدهاي مالياتي س��ازمان امور مالياتي در 
نشست خبري اظهار داشت: در 10 ماهه امسال بيش 
از 100 درص��د درآمدهاي مالياتي پيش بيني ش��ده 
تحقق پيدا كرده و اميدواريم تا پايان سال ركورد اين 

موضوع را بزنيم.
مس��يحي درباره اينك��ه رييس كل بان��ك مركزي 
گفته اس��ت هدايت اعتبارات به سمت توليد نياز به 
همكاري س��ازمان امور مالياتي و اتصال سامانه هاي 
مالياتي به س��امانه هاي بانكي وج��ود دارد، توضيح 
داد: هرگونه تس��هيلات پرداختي بانك ها هم اكنون 
به طور سيس��تمي در اختيار س��ازمان امور مالياتي 
ق��رار مي گيرد و پرداخت تس��هيلات به اش��خاص 
حقوقي و صاحبان مش��اغل با اس��تعلام سيستمي 
از س��ازمان امور مالياتي انجام مي ش��ود وي با بيان 
اينكه اگر نياز به ارتقاء سيستم باشد، آمادگي كامل 
داريم، گفت: موضوع اصلي، پرداخت تس��هيلات به 
توليد اس��ت و همكاري سازمان امور مالياتي در فرع 
اين موضوع قرار مي گيرد. مس��يحي درباره آخرين 
وضعي��ت دريافت ماليات از معامله گ��ران ارز عنوان 
كرد: تاكن��ون بانك مركزي اطلاع��ات اوليه 1007 
مودي را به سازمان امور مالياتي ارسال نموده است 
كه برخي از اف��راد اصلا پرونده مالياتي نداش��تند و 
قرار ش��د براي اين افراد پرونده تش��كيل شود.ارقام 
بزرگي در اين حوزه وجود داش��ته است كه در آينده 
درباره آن اطلاع رس��اني مي شود. وي درباره آخرين 
وضعيت اتصال كارتخوان ها به س��امانه مالياتي هم 
عنوان كرد: تاكنون يك ميليون و ۹00 هزار دستگاه 

پوز درخواس��ت اتصال به پرونده مالياتي داشته اند، 
علاوه بر اين دو ميليون و 150 هزار درخواست براي 
غيرفعال شدن پوز داش��ته ايم. همچنين 144 هزار 
مودي كه اصلًا پرونده مالياتي نداش��تند شناسايي 
شده اند.مسيحي درباره ماليات بر خودروهاي لوكس 
هم بيان كرد: تاكنون ماليات خودرو براي 272 هزار 
نفر محاسبه شده كه معادل 570 هزار خودرو است، 
اين افراد تا پايان بهمن مكلف به پرداخت ماليات خود 
هستند.همچنين تاكنون اطلاعات مربوط به 12 هزار 
واحد مس��كوني و باغ ويلاي لوكس به سازمان امور 
مالياتي ارسال شده كه البته مي تواند رقم بيشتري 
باشد. پيش نويس دس��تورالعمل سوت زني با عنوان 
مبارزه با فرار مالياتي آماده ش��ده كه تا پايان س��ال 

عملياتي خواهد شد.

    عبور بيت كوين از ديوار ۴۰ هزار دلار
يك كارشناس بازار ارزهاي ديجيتال گفت: بيت كوين، 
ديروز بالاخره توانست از ديوار مهم 40 هزار دلار عبور 

كند و به بالاترين قيمت خود در دو هفته اخير برسد.
احسان عاش��وري در گفت وگو با ايسنا، با بيان اينكه 
بيت كوين، دي��روز جمعه 15 بهمن ماه از ديوار مهم 
40 هزار دلار عبور كرد، گف��ت: بيت كوين طي 24 
ساعت گذشته 10 درصد افزايش قيمت داشته و به 
قيمت 41.500 دلار رسيده است. اين براي اولين بار 
اس��ت كه بيت كوين پس از دوم بهمن ماه امسال، از 
مرز رواني حياتي 40 هزار دلار عبور مي كند. ديروز 
پس از آنكه بيت كوين توانس��ت سطح حمايتي بين 
۳5 تا ۳7 هزار دلار را حفظ كند، از منطقه نوس��اني 
هفتگي عبور ك��رد. وي ادامه داد: با وجود اين، هنوز 
هم قيم��ت بيت كوين از بيش��ترين مقدارش يعني 
6۹ ه��زار دلار، فاصل��ه زي��ادي دارد. ه��دف بعدي 
قيمت بيت كوي��ن، بين 42 تا 4۳ هزار دلار اس��ت. 
از آن ط��رف، اگ��ر بيت كوين دوباره ب��ه روند نزولي 
برگردد، س��طوح ۳۳ هزار دلار و در بدترين شرايط، 
28 هزار دلار س��طوح حمايتي بيت كوين هستند. 
اين كارش��ناس بازار ارزهاي ديجيت��ال درباره علت 
اين افزايش قيمت بيان ك��رد: يكي از عوامل مهمي 
كه در اين امر دخيل ب��ود، اطمينان تريدرهاي بازار 
رمزارزه��ا از ثبات بازار پس از س��قوط قيمت ها بود. 
البته برخي تريدرها احتمال به وجود آمدن شورت 
اس��كوييز را هم عنوان كرده اند. اما در اين بين علت 
احتمالي ديگري هم براي جهش قيمتي بيت كوين 
وجود داشت. رشد قيمت بيت كوين دقيقا پس از آن 
اتفاق افتاد كه گزارش اش��تغال به كار امريكا در ماه 
ژانويه منتشر شد. گزارشي كه نشان مي داد اشتغال 
امريكا رشد چشمگيري داشته است. به نظر مي رسد 
همزمان��ي اين اتف��اق و جهش قيم��ت بيت كوين 
بي ارتباط نباش��ند و اين موضوع به عنوان محركي 
براي نوسان بازار عمل كرده است. عاشوري ادامه داد: 
 Marathon از طرفي شركت استخراج بيت كوين
Digital Holdings در امري��كاي ش��مالي، روز 
جمعه گفته اس��ت كه دارايي هاي رمزارز خود را به 
85۹5 بيت كوين افزايش داده است. اين موضوع نيز 
ممكن است بر روند صعودي بيت كوين اندكي تاثير 
گذاشته باش��د. با اين جهش قيمت، احساسات بازار 
از افسردگي به سمت خوش بيني تغيير كرده و امروز 
شاخص ترس و طمع روي عدد ۳۳ قرار گرفته است. 
جمعه نه فقط براي بيت كوين، بلكه براي آلت كوين ها 
هم روز خوبي بود. اتري��وم هم مثل بيت كوين، طي 
24 ساعت گذشته تقريبا 10 درصد افزايش قيمت 
داشته و توانسته از ۳000 هزار دلار عبور كند. اما در 
بين ده رمزارز برتر جهان، پولكادات و بايننس كوين 
با 15 درصد رشد قيمت، بهترين عملكرد را داشته اند. 
اما براي اينكه ببينيم آيا بيت كوين به روند صعودي 
برگشته است و اين روند ادامه دار خواهد بود يا خير، 

بايد اندكي صبر كرد.

يادداشتخبر

دريچه

3  يكشنبه 17 بهمن 1400    4 رجب 1443  سال هشتم    شماره   Sun. Feb 6. 2022  2150  بانك و بيمه

تسهيل ارايه وثيقه بانكي 
دامداران و كشاورزان

شرايط پذيرش وثيقه و تضمين بازپرداخت تسهيلات 
دريافتي روس��تاييان، كش��اورزان و دامداران سنتي و 
عشاير از بانك هاي دولتي، خصوصي و موسسات اعتباري 

غيربانكي در بودجه 1401 تسهيل شد.
سخنگوي كميس��يون تلفيق بودجه 1401 مجلس 
شوراي اس��لامي از مصوبه اين كميس��يون براي حل 
مشكل ضمانت روس��تاييان و كش��اورزان و دامداران 

خبر داد.
رحيم زارع در توضيح مصوبات كميسيون تلفيق بودجه 
1401 گفت: بانك مركزي مكلف شد در سال 1401، 
پروانه چراي دام، پروانه چاه هاي كشاورزي، سند مالكيت 
اراضي كش��اورزي، ضمانت زنجيره اي و حساب يارانه 
روستاييان، كشاورزان و دامداران سنتي و عشاير را به 
عنوان وثيقه در كليه بانك ها قبول كند كه در سال آينده 

مشكل ضمانت و وثيقه آنها حل شود.
وي افزود: مقرر ش��ده از محل ۳0 هزار ميليارد تومان 
منابع در اختيار وزارت جهاد كشاورزي از طريق فروش 
اموال منقول و غيرمنقول قرار داده ش��د، در حوزه هاي 
آب، خاك، و فعاليت هاي زيرساخت هاي كشاورزي و 
دانش بنيان و عملي��ات مديريت اصلاح و بهبود خاك 
و كليه فعاليت هاي بخش كش��اورزي هزينه ش��ود. 
سازمان ملي زمين و مسكن نيز مكلف شد 20 درصد 
از زمين ها و املاك در اختيار خود در حريم و محدوده 
ش��هرها را به شركت بازآفريني واگذار كند تا نسبت به 
بازآفريني بافت هاي فرسوده و حاشيه شهرها اقدامات 

لازم انجام شود.
همچنين اين كميسيون وزارت صمت را مكلف كرد تا 
نسبت به واگذاري مجوز معادن تعطيل در اختيار خود در 
قالب شركت هاي سهامي عام طرح از طريق بازار سرمايه 
اقدام كند. همچنين به موجب ديگر مصوبه كميسيون 
تلفيق، به منظور تحقق اهداف دولت هوشمند و ارايه 
خدمات دولت الكترونيكي به آح��اد جامعه و كاهش 
مراجعات مردمي، دس��تگاه هاي اجراي��ي و نهادهاي 
حكومتي مكلف شدند تا پنجره واحد خدمات هوشمند 
را تا بهمن 1401 بر اساس الزامات مصوب شوراي اجرايي 
فناوري راه اندازي كنند. زارع ادامه داد: همچنين دولت 
مجاز شد تا نس��بت به واگذاري سهام پروژه هاي نيمه 
صنعتي و توليدي در اختيار خود در قالب شركت هاي 
سهامي عام از طريق بازار س��رمايه اقدام كند. علاوه بر 
اين، ارزش خريد مواد معدني براي واحدهاي فرآوري 
مواد معدني، در صورت ارايه صورت ارايه صورت حساب 
الكترونيكي تاييد شده مطابق ماده ۹5 قانون ماليات هاي 
مستقيم به عنوان هزينه مالياتي قابل قبول پذيرفته 
مي ش��ود.  در مصوبه ديگري وزارت صمت مكلف شد 
نس��بت به واگذاري مجوزهاي معادن تعطيل شده در 
اختيار خود در قالب ش��ركت هاي سهامي عام طرح از 
طريق بازار سرمايه اقدام كند. همچنين به منظور تحقق 
اهداف دولت هوشمند و ارايه خدمات الكترونيكي به آحاد 
جامعه و كاهش مراجعات مردمي، دستگاه هاي اجرايي 
و نهادهاي حكومتي مكلف شدند پنجره واحد خدمات 
هوش��مند را تا بهمن 1401 بر اساس الزامات مصوب 
شوراي اجرايي فناوري راه اندازي كند. وزارت ارتباطات 
و فناوري اطلاعات نيز مجاز به فروش اموال و دارايي هاي 
غيرمنقول و تغيير كاربري و فروش اموال غيرمنقول مازاد 
خود و دستگاه هاي تابعه اش تا سقف 10 هزار ميليارد 
تومان ش��دند. اين موارد از طريق صندوق پيشرفت و 
عدالت جهت توسعه شبكه ملي ارتباطات هزينه مي شود.  
هرگونه نقل و انتقال دارايي به يا از شركت هاي سهامي 
عام طرح، صندوق هاي س��رمايه گذاري غيرمستقيم، 
صندوق ه��اي س��رمايه گذاري اعم از ط��رح، زمين، 
ساختمان، املاك و مستغلات از پرداخت ماليات نقل 
و انتقال معاف و براي آنها نرخ صفردرصد در نظر گرفته 
خواهد ش��د.اين اقدام براي تقويت بازار سرمايه است. 
همچنين به دستگاه هاي اجرايي زيرمجموعه قوه مجريه 
در شهرستان ها اجازه داده شد با پيشنهاد استاندار و تاييد 
شوراي برنامه ريزي تا سقف سه هزار ميليارد تومان نسبت 
به معاوضه املاك و ساختمان هاي خود با املاك و اموال 
غيرمنقول شهرداري ها با قيمت كارشناسي براي احداث 
مجتمع هاي اداري شهرس��تان اقدام كند. در راستاي 
شفافيت مالي، دستگاه هايي كه ذيل ديوان محاسبات 
نبودند قرار شد همه دستگاه ها در سال آينده مشمول 
قانون محاسبات عمومي شده و بازرسي و نظارت شوند.

مقرر شد وزارت راه و شهرسازي و شهرداري هاي بالاي 
500 هزار نف��ر با همكاري ني��روي انتظامي از طريق 
سرمايه گذاري بخش غيردولتي و بازپرداخت اصل و سود 
سالانه آنها در يك شرايط رقابتي كامل، نسبت به نصب 
دوربين كنترل سرعت و تشخيص الكترونيك تخلفات 
در سال آينده اقدام كنند. مبلغ هزار ميليارد تومان براي 
زيردريايي هاي مورد نظر از هزينه واردات خودرو تصويب 
ش��د. زارع ادامه داد: به دانشگاه ها و موسسات آموزش 
عالي و پارك هاي علم و فناوري اجازه داده شد تا سقف 
عملكرد درآمد اختصاصي شان در سال آينده نسبت به 
اخذ تسهيلات براي تكميل طرح هاي تملك دارايي با 
اولويت ساخت و خريد و تكميل خوابگاه هاي متاهلي 
به ويژه در مناطق كمتر توسعه يافته باشد. همچنين 
مازاد هزينه تحصيلي دانشجويان تحت پوشش كميته 
امداد و سازمان بهزيستي نسبت به اعتبارات مندرج در 
اين قانون در قالب وام از طريق صندوق رفاه دانشجويان 
در اختيار اين افراد قرار مي گيرد. در اجراي ماده 1 قانون 
تنظيم بخشي از مقررات مالي، اداري و پشتيباني وزارت 
آموزش و پرورش، ش��ركت هاي دولتي مجاز شدند با 
هماهنگ��ي وزارت آموزش و پرورش ت��ا يك درصد از 
س��ود و درآمد خالصش��ان را صرف احداث مدرسه در 
روستاهاي فاقد مدرسه و توسعه عدالت آموزشي كنند. 
شركت هاي بيمه نيز مكلف شدند مبلغ 500 ميليارد 
تومان را از محل عزل حق بيمه تشخيص ثالث دريافتي 
در اختيار نيروي انتظامي، سازمان راهداري و حمل و نقل 
جاده اي، سازمان اورژانس كشور، جمعيت هلال احمر 
و صدا و سيما قرار دهند براي اموري كه منجر به كاهش 
تصادفات و مرگ و مير، ساخت برنامه هاي فرهنگ سازي 
و آگاهي بخشي جهت كاهش حوادث رانندگي مي شود.

راهكارهاي پيشگيري از 
كلاهبرداران اينترنتي

80 درص��د جراي��م فضاي 
مجازي مربوط به فيشينگ 
)تله گذاري( است، روش ها 
و راهكاره��اي مقابل��ه ب��ا 
كلاهب��رداري از م��ردم در 
فضاي اينترنت بايد تشريح 
شود. برداشت هاي غيرمجاز 
از حساب هاي بانكي يكي از 
مهم ترين چالش هاي فضاي سايبر است به طوري كه 
نزديك به 80 درص��د از جرايمي كه در فضاي مجازي 
در كشور واقع مي شود به برداشت هاي غيرمجاز مربوط 
اس��ت. مجرمين س��ايبري براي اين كار از سه شگرد 

استفاده مي كنند كه مهم ترين آنها فيشينگ است.
در اي��ن روش مجرمي��ن طعمه اي را ب��ا هدف تخليه 
حساب هاي بانكي كاربران قرار مي دهند. وقتي فرد كالا 
يا خدمتي را در اينترنت جست وجو مي كند، سايت هاي 
متعددي فهرست مي ش��ود كه امكان دارد در بين آنها 
سايت هاي كلاهبرداري وجود داشته باشد كه به دنبال 
تخليه حساب بانكي كاربران باش��ند. روش كار به اين 
صورت اس��ت كه اگر خريدار وارد سايت جعلي شود، 
هنگام پرداخت آنلاين مبلغ خريد، به جاي درگاه خريد 
اصلي به درگاه خريد جعلي كه توسط مجرم ساخته شده 

متصل مي شود.
در حالت كلي درگاه هاي اصلي و جعلي يكسان به نظر 
مي رسند، ولي سايت اصلي ويژگي هايي دارد كه بايد به 

آن توجه شود: 
1- درگاه هاي اصلي پرداخت بانك ها همواره از پروتكل 
 https )Hypertext Transfer Protocol
Secure( استفاده مي كنند، اما سايت هاي جعلي از 

پروتكل http استفاده مي كنند.
2- اگر پروتكل https باشد در انتهاي قسمت آدرس 
سايت علامت يك قفل مشاهده مي شود ولي اگر پروتكل 
http باش��د، اين علامت مش��اهده نمي شود.۳- كد 
هويت سنجي كه براي پيشگيري از حملات سايبري 
تعبيه شده بايد قابل تغيير باشد. اگر كد تغيير نكرد به 
اين معني است كه درگاه جعلي بوده و به درگاه پرداخت 

اصلي متصل نمي باشد.
4- آدرس سايت مورد نظر بايد دقيق وارد شود؛ نه يك 
حرف كمتر و نه بيشتر. اكثر تبهكاران آدرس را تغيير 
مي دهند، مثلا يك نقطه به آدرس اضافه نموده يا يكي از 
حروف را تكرار مي كنند به گونه اي كه تشخيص آن در 

نگاه اول دشوار باشد.
نوع پيشرفته تري از فيشينگ، دسكتاپ فيشينگ است. 
يعني حتي ممكن است پروتكل https باشد اما باز هم 
ممكن است كاربر به درگاه جعلي متصل شود. البته براي 

پيشگيري از اين مشكل راهكارهايي وجود دارد.
1- سيستم عامل دس��تگاه )موبايل يا كامپيوتر( بايد 
حتما به روز شود. 2- حتما از آنتي ويروس به روز استفاده 
شود. ۳- به ايميل ها و پيامك هاي ناشناس و مشكوك 
به هيچ عنوان پاسخ داده نشود و حتي باز نشوند.4- به 
ويژگي هاي چهارگانه ش��ناخت درگاه هاي پرداخت 

اصلي توجه شود.

از برقراري ثبات در بازار ارز
تا كنترل فعاليت هاي سوداگرانه

تقويت و ثبات در بازار ارز و ساير بازارهاي مالي و دارايي، 
كنترل فعاليت هاي سوداگرانه و سفته بازانه از طريق 
پايش جريان وجوه و وضع ماليات بر آنها و نهايتاً، تعديل 
انتظارات تورمي مي تواند به كاهش بار تورمي و ايجاد 

تعادل در بازار منجر شود.
صالح آبادي اخيراً اش��اره كرده است كه تورم ماهانه در 
آذرماه 1.8 درصد، در آب��ان ماه 2.4 درصد، در مهر ماه 
۳.1 درصد و در شهريور ماه نيز ۳.۳ درصد بوده و روند 
كاهشي نرخ تورم همچنان ادامه دارد. براين اساس نرخ 
تورم ماهانه از ۳.۳ درصد ماه هاي گذشته به 1.۳ درصد 

در دي ماه رسيده است.
اما با اس��تناد به آمارهاي ارايه شده از سوي رييس كل 
بانك مركزي، چه مواردي موجب كند شدن روند رشد 
نرخ تورم بوده اس��ت؟ شايد نكته كليدي در اين باره را 
بايد در روند تعادل بازار ارز و روند با ثبات سامانه نيما و 
روند كاهشي قيمت ها در بازار متشكل ارزي جست وجو 
ك��رد و آن را كمك خوبي به كاهش و كنترل نرخ تورم 
دانست. چراكه آنچه در بازار ارز حائز اهميت است، حفظ 
تعادل و نيز حاكميت ثبات در بازار است. به بيان بهتر 
تقويت و ثبات در بازار ارز و ساير بازارهاي مالي و دارايي، 
كنترل فعاليت هاي سوداگرانه و سفته بازانه از طريق 
پايش جريان وجوه و وضع ماليات بر آنها و نهايتاً، تعديل 
انتظارات تورمي از محل ايجاد آرامش نسبي در فضاي 
اقتصادي كشور نيز مي تواند به كاهش بار تورمي و ايجاد 
تعادل در بازار منجر شود. از طرفي درخصوص يكي ديگر 
از عواملي كه در عين افزايش انضباط پولي در ش��بكه 
بانكي موجب كاهش تورم مي شود؛ كنترل روند اضافه 
برداشت بانك ها به عنوان يكي از شاخصه هاي كليدي در 
رشد پايه پولي است. بانك مركزي به منظور جلوگيري 
از اضافه برداشت بانك ها همچنان بايد در تلاش باشد 
تا ضمن افزايش سرمايه بانك ها و رساندن نرخ كفايت 
سرمايه بانك ها به حد مطلوب؛ مقررات نظارتي را در اين 
باره اعمال كند. از جمله اين موارد مي توان به نظارت بر 
بانك ها و تقويت سلامت مالي آنها با اعمال سياست هاي 
احتياطي مانند كنترل رشد ترازنامه بانك ها و افزايش 
نسبت كفايت سرمايه آنها اشاره كرد. از طرف ديگر رشد 
نرخ نقدينگي از ديگر عواملي است كه منجر به افزايش 
نرخ تورم مي شود؛ از اين رو ضروري است كنترل رشد 
نقدينگي در دستور كار دولت باشد، تا تناسب لازم ميان 
عرضه كالاها و خدمات و تقاضاي آنها در جامعه برقرار 
شود و رشد بالاي تقاضا از محل رشد نقدينگي منجر به 

افزايش شديد قيمت ها نشود. 

به دنبال بازگشت معافيت هاي تحريمي ايران در مرحله نهايي مذاكرات هسته اي رخ داد 

ارسال اطلاعات ۱۰۰۷ معامله گر ارزي به سازمان مالياتي

مقايسه رشد نقدينگي در دولت هاي رييسي و روحاني 
تس��هيلات بانكي نيز از 27۹2 همت در اسفند ۹۹ به 
۳547 همت در مهر 1400 رسيده و در اين هفت ماه 
معادل 755 همت بيشتر شده و روزانه معادل ۳4۹5 
ميليارد تومان افزايش داشته است.  در دو ماه شهريور 
و مهر نيز ميزان تسهيلات بانكي از رقم ۳۳24 در مرداد 
به ۳547 در پايان مهر رسيده و طي اين دو ماه معادل 
22۳ همت بيشتر شده و روزانه ۳655 ميليارد تومان 
بيشتر شده كه اين رقم از ميانگين هفت ماه اول سال 
يعني ۳4۹5 ميليارد تومان بيشتر شده است.  به عبارت 
ديگر، سرعت رشد تسهيلات و سپرده هاي بانكي در 
دولت رييسي از 5 ماه آخر دولت روحاني بيشتر شده 
است. لذا نمي توان نتيجه گرفت كه عملكرد دولت ها 
مي تواند عامل كنترل تس��هيلات و سپرده ها و خلق 
پول و نقدينگي باش��د و شرايط اقتصادي ايران باعث 

ش��ده كه عملا خلق پول و نقدينگي و تس��هيلات و 
سپرده بانكي خارج از اراده دولت ها باشد و به صورت 
تدريجي شاهد رشد روز افزون خلق پول و نقدينگي 
و ساير ش��اخص هاي پولي و بانكي هستيم.  از سوي 
ديگر، ميزان نقدينگي نيز از ۳476 همت در اسفند ۹۹ 
به ۳۹21 همت در مرداد 1400 رسيده و در اين مدت 
5 ماه 445 همت و روزانه معادل 2870 ميليارد تومان 

بيشتر شده است.  
در فاصله مرداد تا آبان نيز نقدينگي از ۳۹21 همت به 
4۳16 همت رسيده و در اين سه ماه شهريور و مهر و 
آبان 1400 معادل ۳۹5 همت و روزانه معادل 4۳40 
ميليارد تومان افزايش داشته است.  يعني در پنج ماه 
آخر دولت روحاني نقدينگ��ي روزانه 2870 ميليارد 
تومان و در سه ماه اول دولت رييسي نقدينگي روزانه 

4۳40 ميليارد تومان رشد كرده است و رشد ميانگين 
نقدينگي در اين سه ماه دولت رييسي 51 درصد بيشتر 
از ميانگين رشد روزانه نقدينگي در پنج ماه آخر دولت 
روحاني بوده است.  در اينجا باز هم تاكيد مي كنيم كه 
اگر هر دولتي را نس��بت به دولت قبلي مقايسه كنيم 
شاهد رشد بالاتر نقدينگي در دولت جديد نسبت دولت 
قبلي خواهيم بود. به عبارت ديگر، رشد روزانه نقدينگي 
در دولت احمدي نژاد بالاتر از رشد روزانه نقدينگي در 
دولت خاتمي، رش��د روزانه نقدينگي دولت روحاني 
بالاتر از رش��د روزانه نقدينگي در دولت احمدي نژاد 
بوده و اكنون رش��د روزانه نقدينگي در دولت رييسي 
بالاتر از رشد روزانه نقدينگي در دولت روحاني است.  
اين نكته به ما يادآوري مي كند كه اگر چه خط مشي، 
انضباط مالي، سياست هاي تنش زدايي با جهان، كنترل 

كسري بودجه و... همگي موثر هستند و عملكرد يك 
دولت را تقويت كرده و موجب رش��د ش��اخص هاي 
سرمايه گذاري، بهره وري، رشد اقتصادي، كاهش تورم 
و... مي شود. اما ساختار اقتصاد ايران به نقطه اي رسيده 
كه با پيچيدگي ها و ابرچالش هاي بسيار مواجه شده و 
راه نجات اين پديده رشد نقدينگي و كاهش ارزش پول 
ملي، كاهش فقر و تامين معيشت مردم، به يك جراحي 
بزرگ و اصلاحات س��اختاري ني��از دارد و نمي توان 
تنها با دستور، تامين كسري بودجه از راه هاي ديگر و 
تصميم گيري در جلسات و هيات دولت و مجلس آن را 
كنترل كرد.  نجات اقتصاد ايران از تورم، رشد نقدينگي 
و ساير مشكلات و ابرچالش ها به تصميم گيري هاي 
جدي تري ني��از دارد و تفاوتي در عملكرد دولت ها در 

اين زمينه ديده نمي شود.

رضا صبح خيز 

نقدينگي در ابتداي دوره به دوره 
ميليارد تومان

نقدينگي به ميليارد تومان 
در انتهاي دوره 

افزايش 
ميليارد تومان

رشد روزانه 
رشد درصد ميليارد تومان

156813100.359507 ميليارد تومان 258 ميليارد تومان 10 سال اول انقلاب 

156811655100873.45643دولت هاشمي

11655675865593119.15488دولت خاتمي

424108628 هزار492 هزار67586دولت احمدي نژاد 

34291174697 هزار3921 هزار492 هزاردولت روحاني 

10 درصد در سه ماه3954340 هزار4316 هزار3921 هزاردولت رييسي در سه ماه شهريور و مهر و آبان 1400

ادامه از صفحه اول



گروه بازارسرمايه|
شاخص كل بازار سرمايه روز گذشته رشد بيش از سه هزار 
واحدي داشت اما ارزش معاملات به محدوده دو هزار ميليارد 
تومان رسيد. خبر لغو برخي از تحريم ها نتوانست تاثيري روي 
بورس بگذارد و همچنان بي اعتمادي و خروج نقدينگي در 
بازار وجود دارد. امريكا با رفع آن دسته از تحريم هايي موافقت 
كرده كه به فعاليت هاي هسته اي ايران باز مي گردد. هدف 
اصلي امريكا از رفع تحريم هاي هسته اي غيرنظامي ايران 
اين است كه مذاكرات وين تسهيل شود. آن طور كه رويترز و 
آسوشيتدپرس گزارش داده اند امريكا تحريم هايي كه پيش 
از اين روي برخي فعاليت هاي هسته اي ايران نظير پروژه 
اتمي بوشهر، نيروگاه آب سنگين اراك و تحقيقات هسته اي 
وضع كرده بود را لغو كرده است. اما لغو اين تحريم ها به چه 
معناس��ت؟ پيش از اين و بر اساس تحريم هايي كه دولت 
دونالد ترامپ عليه ايران وضع كرده بود، هر كشور و شركت 
خارجي كه با برنامه هس��ته اي غيرنظامي ايران همكاري 
مي كرد، تحريم مي شد. وزارت خارجه امريكا روز گذشته 
»تهديد به تحريم« عليه كش��ورها و شركت هاي خارجي 
از جمله روس��يه، چين و كشورهاي اروپايي را كه با بخش 
غيرنظامي برنامه هس��ته اي ايران هم��كاري مي كردند، 
لغو كرده است. روز گذش��ته، وزير امور خارجه امريكا، لغو 
تحريم هاي هسته اي غيرنظامي ايران را امضا كرد. پس از 
آن وزارت امور خارجه امريكا در اطلاعيه اي به كنگره اعلام 
كرد: معافيت از اين فعاليت ها به تكميل توافق براي بازگشت 
متقابل به اجراي كامل برجام كمك مي كند و زمينه را براي 
بازگشت ايران به اجراي تعهداتش در برجام فراهم مي سازد. 
معافيت هاي تحريمي جديد به كش��ورها و شركت هاي 
خارجي اجازه مي دهد تا در پروژه هاي غيرنظامي نيروگاه 
هسته اي بوشهر ايران، نيروگاه آب سنگين اراك و راكتور 
تحقيقاتي تهران كار كنن��د. وزارت امور خارجه امريكا در 
بيانيه اي اعلام كرد: »معافيت از اين فعاليت ها براي تسهيل 
گفت وگوها طراحي شده است كه براي رسيدن به توافق 
در بازگشت متقابل به برجام كمك مي كند و زمينه را براي 

بازگشت ايران به اجراي تعهداتش فراهم خواهد كرد.«

    تحريم هاي ديگرايران چه زمان 
برطرف مي شود؟

به نظر مي رس��د يكي از مهم ترين دغدغه ها و سوالات 

عمومي اين است كه ديگر تحريم هايي كه امريكا عليه 
ايران وضع كرده، به خصوص تحريم هاي بانكي و نفتي 
چه زماني رفع مي شود؟ هنوز جواب اين سوال مشخص 
نيس��ت. چون مذاكرات وين براي احياي برجام و رفع 
تحريم ها همچنان ادام��ه دارد. اگرچه اين مذاكرات به 
ايستگاه پاياني نزديك شده، اما توافق نهايي هنوز حاصل 
نشده است. اگرچه كاملا در دسترس است. مذاكرات وين 
موقتا متوقف شده اما به زودي از سر گرفته مي شود. آغاز 
دور جديد مذاكرات در هفته جاري، مي تواند به توافق 
نهايي ختم شود و بعد از آن مشخص مي شود كه هر كدام 
از تحريم هايي كه امريكا عليه ايران وضع كرده چگونه و 
تحت چه شرايطي رفع مي شود.پيش از اين ايران اعلام 
كرده بود كه تنه��ا در صورتي توافق جديد را مي  پذيرد 

كه امريكا كليه تحريم هايي را كه عليه برنامه هسته اي و 
اقتصاد ايران وضع كرده، لغو كند. از طرف ديگر، طرفين 
چند شرط براي رفتن بر سر ميز مذاكره داشتند. شرط 
ايران آزادسازي منابع بلوكه شده ارزي ايران بود و شرط 
امريكا آزادي زندانيان امريكايي بود.دو هفته قبل بخشي 
از منابع بلوكه شده ايران در كره جنوبي آزاد شد و بحث 
آزادسازي منابع ديگر هم مطرح است. ايران هم گفته اگر 
امريكا به توافق هسته اي پايبند باشد، زندانيان سياسي را 
آزاد مي كند. بر اين اساس مي توان گفت آنچه ظرف امروز 
و دو هفته قبل رخ داده، مقدمه مذاكرات هسته اي است و 
بيشتر شامل اقداماتي است كه حسن نيت طرفين را ثابت 
كند. بعد از آن احتمالا مي توان اميدوار بود كه تحريم هاي 

بانكي و نفتي ايران هم رفع شود.

    رفع تحريم چه تاثيري روي بورس دارد؟
به گفته كارشناسان اقتصادي رفع تحريم ها مي تواند 
ب��ورس را در بلندمدت صعودي كند. كارشناس��ان 
اعتقاد دارند در صورت احياي برجام يا انعقاد توافقي 
جديد برخي از صنايع از جمله بانك و بيمه روزهاي به 
مراتب بهتري را به خود خواهند ديد.دليل سبزپوش 
شدن بورس در بلندمدت را مي توان اثرگذاري كاهش 
تحريم ها دانس��ت. در وهله اول اين كاهش نرخ دلار 
كاهش مي يابد و اي��ن كاهش نرخ به صورت رواني و 
واقعي تمام بورس را تحت تاثير قرار مي دهند. اما در 
اصل سهام بانكي، بيمه اي، خودرويي و پتروشيمي 
در كوتاه مدت تحت تاثير قرار مي گيرد. احتمالا آينده 

روشني در انتظار اين سهام است.
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كاهش صف ها با حذف ممنوعيت 
پرداخت وجه نقد به مشتريان اعتباري
علي احم��دزاده اصل، كارش��ناس ارش��د بازار 
سرمايه در مورد حذف ممنوعيت پرداخت وجه 
نقد به مش��تريان اعتباري، اظهار كرد: بر اساس 
مقرراتي كه تا پيش وجود داش��ت، مش��تريان 
اعتباري ش��ركت هاي كارگزاري، ب��ه هر ميزان 
كه نزد ش��ركت كارگ��زاري اعتباردهنده پرتفو 
داشتند، امكان برداشت وجه بدون فروش اعتبار 
نداشتنداو افزود: از آنجايي كه اكنون نيز شرايط 
سهامداران به نوعي است كه اكثر آنها از اعتباري 
كه كارگزار در اختيارش��ان قرار مي هد استفاده 
مي كنند، به همين خاطر دسترسي محدودتري 
در فروش سهام در دست داشتند.اين فعال بازار 
سرمايه بيان كرد: مجموع اين عوامل سبب شد 
تا حجم زيادي از منابع مالي طي يكس��ال اخير 
از بازار س��هام خارج ش��ود، به طور مثال اگر يك 
س��هامدار اعم از حقيقي يا حقوقي حدود ۳۰۰ 
ميلي��ون تومان اعتبار از كارگ��زار دريافت كرده 
و نياز ب��ه ۴۰ ميلي��ون تومان وجه نقد داش��ته 
باش��د، بايد به ميزان ۳۴۰ ميليون تومان س��هم 
مي فروخت تا بتواند درص��ورت پرداخت اعتبار 
۴۰ ميلي��ون تومان خ��ود را برداش��ت كند.اين 
كارش��ناس ارش��د بازار س��رمايه گفت: در حال 
حاضر مصوبه حذف ممنوعيت پرداخت وجه نقد 
بس��يار به موقع بود زيرا اين امر علاوه بر افزايش 
ش��فافيت عملكرد كارگزاري ها مي تواند اعتماد 
س��هامداران خرد را به بازار بازگرداند.احمدزاده 
اصل بيان كرد: بر اس��اس مصوب��ه جديد از اين 
پس مشتريان اعتباري ش��ركت هاي كارگزاري 
قادر خواهند بود با لحاظ پرتفوي قابل قبولي كه 
نزد شركت هاي كارگزاري دارند بخشي از نياز به 
نقدينگي را از طريق فروش اوراق بهادار پرتفوي 

خود دريافت كنند.
او تاكيد كرد: همچنين با اجراي اين طرح شاهد 
كاهش يافتن ريس��ك هاي اعتباري و صف هاي 
فروش خواهيم بود كه چنين مساله اي مي تواند 
ب��ه افزايش ورود نقدينگي، ايج��اد ثبات و رونق 

توليد بينجامد.

رييسي به قاليباف نامه نوشت
آيت الله سيد ابراهيم رييس��ي رييس جمهور در 
نامه اي ب��ه محمدباقر قاليب��اف رييس مجلس 
شوراي اسلامي اصلاحات انجام شده در برخي از 

بندهاي لايحه بودجه ۱۴۰۱ را اعلام كرد.
متن نامه رييسي به قاليباف رييس مجلس درباره 
اصلاحات در چند بند از لايحه بودجه ۱۴۰۱ به 

شرح زير است: 
جناب آقاي دكتر قاليباف؛ رييس محترم مجلس 

شوراي اسلامي
با سلام، پيرو ارسال لايحه بودجه سال ۱۴۰۱ كل 
كشور، بدين وسيله اصلاحات لايحه ياد شده كه 
در جلسه ۱۴۰۰/۱۱/۱۶ هيات وزيران به تصويب 
رسيده است، به ش��رح زير براي انجام تشريفات 

قانوني تقديم مي شود: 
۱- متن زير به عنوان جزو )۵( به بند )و( و تبصره 

)۵( الحاق مي شود: 
۵-در راستاي صيانت از ثبات بازار سرمايه، دولت 
موظف است جهت انتش��ار اوراق مالي اسلامي 
توسط صندوق تثبيت بازار س��رمايه، بخشي از 
سهام متعلق به خود در شركت هاي پذيرفته شده 
در بورس يا فرابورس را با رعايت مقررات مربوط 
به توثيق اوراق بهادار در بازار س��رمايه،  به مدت 
سه سال نزد شركت سپرده گذاري مركزي اوراق 
بهادار و تسويه وجوه توثيق كند. صندوق تثبيت 
بازار سرمايه، مجاز اس��ت نسبت به انتشار اوراق 
اسلامي به پشتوانه سهام توثيق شده دولت اقدام 
نمايد. س��ود اوراق مالي اسلامي منتشره توسط 
صندوق تثبيت، از مح��ل منابع اين صندوق، به 
دارندگان اوراق پرداخت مي ش��ود. تعداد، نوع و 
نحوه ارزش گذاري س��هام متعلق به دولت كه به 
موجب اين حكم در وثيقه قرار مي گيرد، توسط 
كميت��ه بند )و( تبص��ره )۵( اين قان��ون، تعيين 

مي گردد.
2- متن زير به عنوان بند )م( به تبصره )۵( الحاق 

مي شود: 
م- دولت مجاز اس��ت معادل ده درصد )۱۰%( از 
كل وجوه حاصل از عرضه اوليه هر س��هم متعلق 
به دولت يا شركت هاي دولتي در بازار سرمايه در 
روز عرضه اوليه را )بعد از ايفاي تعهد بودجه( به 
منظور انجام عمليات بازارگرداني همان س��هم، 
توسط شركت سپرده گذاري مركزي در صندوق 
سرمايه گذاري مشترك توس��عه بازار كارسازي 

نمايد.
۳- عنوان رديف )۵( قسمت دريافتي ها )منابع( 
جدول تبصره )۱۴( به شرح زير اصلاح مي شود: 
مناب��ع حاص��ل از اص��لاح ن��رخ گاز خ��وراك 
پتروش��يمي ها و پالايش��گاه ها و صناي��ع 
پايين دس��تي و مجتمع ه��اي احي��اي فولاد و 
مصارف مربوط به تأسيس��ات عمومي با اعمال 
س��قف نرخ گاز صادراتي )حداكث��ر پنجاه هزار 
)۵۰.۰۰۰( ري��ال( و ن��رخ گاز س��وخت معادل 
چهل درصد )۴۰%( خوراك گاز پتروش��يمي ها 
)حداكثر به مبلغ بيس��ت هزار )2۰.۰۰۰( ريال 
و قيمت س��وخت صنايع س��يمان ها ده درصد 
)۱۰%( نرخ پتروشيمي ها )حداكثر به مبلغ پنج 

هزار )۵.۰۰۰( ريال.
۴- مبل��غ يكص��د و هفت��اد ه��زار ميلي��ارد 
)۱۷۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ري��ال از مبل��غ 
رديف )۵( قس��مت دريافتي ه��ا )منابع( جدول 
تبص��ره )۱۴( و مبل��غ چهارصد ه��زار ميليارد 
)۴۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ريال از رديف )2۴( 

قسمت پرداختي ها )مصارف( كاهش مي يابد.«

»تعادل« تاثير اخبار لغو تحريم ها روي بورس را بررسي مي كند

آينده بورس روشن است؟

دژپسند: به عملكردم در بورس افتخار مي كنم!
دژپسند كه در دولت اول حسن روحاني در سازمان برنامه 
و بودجه فعاليت مي كرد و در دولت دوم او به كرسي وزارت 
اقتصاد رسيد، از دغدغه هايش براي سروسامان دادن به 
بورس حرف زد و از اينكه دولت نفعي از بالا رفتن شاخص 
بورس نبرد، از توصيه هايش به سهامداران بورس گفت و 
گريزي به نامه همتي به رهبر انقلاب نيز زد و گفت از آن 

نامه خبر نداشته و رونوشتي به او نزده بودند.
آنچه مي خوانيد قسمتي از گفت وگو با فرهاد دژپسند، وزير 

اقتصاد دولت روحاني است: 

     بورس، بازار فردي دژپسند نبود
فشاري كه سر نرخ سود مي آورديد، فشاري كه به بانك ها 
براي تزريق منابع مي آورديد، فش��ار ب��ه بانك مركزي و 
صندوق توس��عه. اصلا! هيچ بانكي تزري��ق منابع نكرد. 
اولا بورس يك بازار ۶۰-۵۰ ميليوني اس��ت و بازار فردي 
دژپسند نيست. براي پايداري بازار بورس بايد همه پشت 
آن بايستيم و ثانيا اين حرف شما با آن سوال قبلي كه دولت 
كس��ري بودجه اش را تامين كرد و بورس را رها مي كند 

سازگاري ندارد. دولت تا آخر پشت بورس بود.
من آن را از قول فعالان و منتقدان گفتم. يعني معلوم است 
كه وزارت اقتصاد و دولت همچنان تا آخر پشت بازار سهام 

بود. ثالثا ما از بانك مركزي براي بورس چه گرفتيم؟

    بحث صندوق توسعه ملي كه فشار …
اولا فش��ار نياورديم و اين قانون قبل از من بود و در س��ال 

۹۴ تصويب شد.
يك درص��د ورودي ب��وده. صندوق از س��ال ۹۴ ورودي 

نداشت. 
دولت در بودجه بر مي داشت. ورودي آن را برنمي داشت، 
هيچ موقع 2۰ درصد را برنمي داش��ت. ورودي يعني، به 
عنوان مثال اگر ما در س��ال ۹۹ فرضا ۱۰ ميليارد دلار از 
صادرات نفت ورودي داشتيم يعني ارز قابل وصول شد، 
2۰ درصد آن يعني 2 ميليارد براي صندوق بود، ربطي به 
دوره من ندارد و در ۹۴ تصويب شده است، تنها كاري كه 

من كردم اين بود كه ايستادم تا اجرايي شود.

   پيام دادند كه دارند زير پاي بورس را 
خالي مي كنند

دولت مي آمد و 2۰ درصد را به يك ش��كل برمي داشت و 
مابقي كه تا ۳2 و خرده اي مي آمد را در تبصره ها در قالب 

استقراض صفر مي كرد.
خير. برعكس اس��ت يعني دولت از 2۰ درصد بالاتر را در 
بودجه به عنوان وام برمي داشت و به بقيه كاري نداشت و 
اگر هم برمي داش��ت به عنوان استقراض بود كه روي ۱۶ 
درصد بود حالا من مي گويم 2۰ درصد ۱۶ درصد بود، ۳۶ 
درصد ۱۶ درصد و … كه اين طبيعي بود. پس يك درصد 
ورودي فش��ار وزارت اقتصاد نبود و قان��ون بود كه وزارت 
اقتصاد پيگيري كرد تا حاصل شود. دوم اينكه مگر انجام 
شد كه مي گوييد همه چيز را در خدمت گرفتيد؟ يكي از 
عوامل شدت ريزش در بورس، مقاومت در برابر اجراي اين 
قانون بود چون اين پيام به بازار داده ش��د كه يكسري ها 
دارند زير پاي بورس را خالي مي كنند و اين پيام منفي به 
بازار داده شد، ما چقدر استفاده كرديم؟ اين يك درصدي 
كه شما مي گوييد داشت يا نداشت قابل محاسبه است، 

اگر نداش��ت كه ما نمي خواستيم، آن چيزي كه داشت را 
محاسبه كرديم.

      عدد شما با عدد صندوق خيلي فرق مي كرد
اصلا هيچ فرقي ندارد. عددي ك��ه ما گفتيم در صندوق 
تصويب ش��ده اس��ت و به عنوان مصوبه ابلاغ شده است. 
اينكه قدرت و قوت وزارت اقتصاد بود كه روي قانون ايستاد 
و گفت قانون بايد اجرا ش��ود، قانوني كه بعدها در شوراي 
هماهنگي و نهادهاي عالي ديگر تاييد شد و اين كار بايد 

انجام مي شد. شما كجا را گفتيد؟ بانك ها؟
بانك ها، نشست هايي كه خودتان داشتيد و چند مصوبه 

بيرون آمد كه بانك ها صندوق گرداني كنند و منابع…
خير، آن يك بحث ديگري است، هر ناشري بايد بازارگردان 
داشته باشد و اين قانون قبلي بود كه شوراي بورس تاكيد 
كرده بود و بايد داده مي شد، اين در دنيا هم مرسوم است 
و يك چيز من در آوري نيست و اينجا هم همه بنگاه ها از 
جمله بانك ها بايد بازارگردان داش��ته باشند، اشكال كار 

كجاست؟
بحث بازارگرداني يك طرف بود بحث اينكه اصرار داشتند 
كه اين وام ها داده شود و از منابع بانك ها استفاده شود هم 

يك طرف بود.

    بازارگرداني با وام دو چيز متفاوت است
يعني منابع داده شود كه اينها در قالب بازارگرداني استفاده 
كنند. اين درست است يا خير؟ من اولين بار است كه اين 
را مي شنوم. يعني از منابع بانكي براي حمايت از شاخص 

استفاده كنند.
اصلا اين طور نيست يعني قانونا نمي توانيم اين كار را انجام 
دهيم. شركت هاي تابع بانك كار سرمايه گذاري مي كنند و 
آنجا بانك هاي دولتي بايد به من جواب دهند كه سود دهي 
و زيان دهي شان چقدر است و صورت مالي پخش مي شود.

براي من چيزي كه حيثيتي شده بود توسعه بازار بود كه 
موفق هم شدم. براي شما شاخص حيثيتي نشد؟

خير. چون من اصلا ملاك ارزيابي بازار سرمايه را به شاخص 
محدود نمي كردم. عوامل شاخص چند چيز است، عملكرد 
بنگاه ها، شرايط اقتصاد و تحولات داخل بورس، اين سه 

گروه عامل اصلي شاخص است.

براي من چيزي كه حيثيتي ش��ده بود توس��عه بازار 
بود كه موفق هم ش��دم. در س��ال ۹۹ درفروردين ماه 
بازارگردان ۱۷۵ تا داش��تند، در ادامه با اجراي آن به 
۵۳۰ افزايش ياف��ت و اين افتخار من اس��ت. عرضه 
اولي ها كه در سال ۹۷ كه شروع كار من بود چقدر بود 
و بعد به ۵ و نيم ميليون نفر رس��يد. همين آخرين ارز 
اولي هاي شهريور ۱۴۰۰ به ۳ و نيم ميليون نفر رسيده 
است، بورس با اينها ارزيابي مي شود، به تعداد كدهاي 
بورس��ي ارزيابي مي شود، البته ش��اخص هم يكي از 
عوامل ارزيابي است و وزير اقتصاد كمترين سهم را در 
آن دارد، مثلا وزير وزارت خانه » آ « مي خواهد در مورد 
محصولات خودش قيمت گذاري كند، اين شاخص 
آن گروه را مي ريزد، آيا مقصر آن وزير اقتصاد اس��ت؟ 
اين يك آثار رواني شكل مي دهد و اين اتفاق مي افتد 

وزير وزارت خانه » ب« دارد يك كار ديگري مي كند.
شما اشاره كرديد اينكه رفتار توده وار در بازار سرمايه ايجاد 
شود خطرناك است و لازم به بحث خروج و دل نگراني هاي 
سهام داران است، از آن طرف مي گويند اين اتفاق در ورود 
هم خطرناك است، وقتي يك عده اي آماتور در كميت بالا 
وارد بازار مي شوند اين مي تواند براي بازار سهام خطرآفرين 
باشد و آنجا وزارت اقتصاد از سازمان بورس تقدير مي كرد.

كاملا درست است. كلا ورود به بازار سرمايه دو روش دارد 
كه يكي مستقيم و ديگري غير مستقيم است. اين بستگي 
به ساختار فرهنگ سازي كه در جامعه صورت مي گيرد 
دارد، در سال ۹۹ هم غير مستقيم و هم مستقيم جهش 
داش��تيم. در ورود مستقيم كاري كه سازمان بورس كرد 
اين بود كه براي حدود 2 ميليون ش��ماره اي كه براي كد 
بورس هاي جدي��د بود يك فعاليت هاي ترويجي تعريف 
كرده بود )ب��ا پيامك( و به آنها آموزش م��ي داد، من هم 
عرض كردم كه هركجا فرصت برايم فراهم مي شد، نكات 

حساسيتي كه داشت را بيان مي كردم.
ما مي دانستيم كه وقتي دارد اين بحث ها فراگير مي شود 
بايد آموزش داده شود يا حتي يك بار هيات مديره بورس 
تصويب كرد كه يك ماه پس از اخذ كد بورسي وارد معامله 
مستقيم شوند، آنجا هم با فشار پيراموني مواجه شدند و 
من نمي دان��م الان آن را اجرا كرده اند يا خير كه اين توده 
وار را…. بنابراين اين بحث اس��ت اما مي خواهم بگويم 

يك روزي وقتي عده اي مي خواستند كد بورسي بگيرند 
و مي گفتند مثلا ۱۰۰ هزار نفر آمده اند و خوشحال بودند 
 و سيس��تم به بيش��تر از ۱۰۰ هزار تا اجازه نمي داد، الان 
زير ساخت به گونه اي تهيه شده است كه تا ۱ ميليون نفر 

در روز هم مي توانند. پس اين فرصت ايجاد شده است.
بنابراين كاملا درست است كه دو طرف بايد مديريت شود 
و آن طرف شده است و اين طرف هم اصرارهاي هيجاني 
و افراطي در كنار ساير عوامل باعث سرعت دهي به ريزش 
شده است كما اينكه شما مي دانيد اگر اشتباه نكنم در اواخر 
آذرماه شاخص به ۱ ميليون و ۵۵۰ رسيده بود و باز دوباره 
ورود كرده بودند و نامه نگاري كرده بودند كه در سيستم 
مي چرخد و آس��يب مي زند، بنابراين اين كار را سازمان 
بورس انج��ام داد يعني هم آموزش پيامكي و هم ترغيب 
غير مستقيم را انجام داد، اگر شما به آمار غير مستقيم نگاه 

كنيد يك جهش قابل توجهي داشته است.

    پس شما به بانك ها فشاري براي حمايت از 
بازار سهام نمي آورديد؟

حتما نمي آوردم. يك جلس��ه اي بود ك��ه تعدادي از 
فعالان بازار سرمايه داشتند راه كارها را برمي شمردند 
كه در زمان ريزش چگونه حمايت صورت گيرد، يكي 
از راه هاي پيشنهادي آنها اين بود كه مثلا كارگزاري ها 
بتوانند از تس��هيلات بانكي استفاده كنند، البته قبلا 
مي كردند اما بانك مركزي يك دوره اي محدود كرده 
بود ك��ه آن هم به دليل بخش نام��ه اي بود كه ماقبل 
صادر شده بود و آنها مي گفتند كه اين محدوديت ها 
بايد حذف شود و آن هم براي دوره اي كه ريزش وجود 
داشت كارگزاري ها وام براي خودشان نمي گرفتند بلكه 
واسط بودند يعني واسط بودند كه وام به خريدار برسد 

و آنها يك حلقه واسطه بودند.
ش��ما براي اينكه بدانيد ما بيش��ترين فشار را به خود 
ب��ورس وارد كرديم، اين نقطه مغف��ول ماند و در حق 
بورس ظلم شد. مديريت خوب سازمان بورس سعي 
كرد از داش��ته هاي خودش ب��راي تنظيم بازار بورس 
استفاده كند. ما يكسري مصوبه داشتيم مثلا آمديم و 
بخشي از كارمزد سازمان بورس را به صندوق تثبيت 
داديم ي��ا بخش��ي از كارمزده��اي كارگزاري ها را به 
صندوق توس��عه داديم )نمي دانم كدام را به صندوق 
تثبيت و كدام را به صندوق توسعه داديم(، بورس حتي 
سودش را براي صندوق سرمايه گذاري كرد و صندوق 

توسعه را تقويت كرد.
متاسفانه برخي با مقاومت هاي غيرمنطقي نگذاشتند 
آن قان��ون و مصوب��ات قانوني اجرا ش��ود و اين بذر نا 
اميدي پاشيده شد. من هيچ موقع قائل به اين نيستم 
كه موفقيت بورس با يك شاخص سنجيده مي شود 
و شكس��ت آن با يك شاخص! بلكه مجموعه عوامل و 
مجموعه شاخص است. آن مثالي كه در مورد شاخص 
P/E زدم، آن مثالم ناشي از اين است كه مي خواهم يك 
علامت دهم كه اتفاقا اين مثال را در پاسخ به سوالي كه 
بر اين مبنا زده شد جواب دادم چون گفته بودند چرا 
در بازاري كه سود و زيان پيش بيني نمي شود شاخص 
بالا مي رود؟ من به استناد آن اين جواب را دادم و باز هم 
مي گويم بورس بايد با مجموعه اي از عوامل تحليل شود 

تا ما بتوانيم آن را بررسي كنيم.

هشدار درباره رقابت مخرب 
رانت محور 

موضوع ديگر طفره حكومت از امور حاكميتي مانند 
تغذيه، مس��كن، آموزش، سلامت، امنيت و... مردم 
بوده كه همه در بودجه مشخص است. چرا نهادهاي 
نظارتي هشدار نمي دهند كه نسبت بودجه عمومي 
به توليد ناخالص داخلي به يك س��وم دوران جنگ 
رسيده اما نسبت بودجه جنگي افزايش يافته است؟ 
در دوران جنگ بيشترين مسووليت شناسي در اين 
موارد وجود داشت. چرا به اين مسائل حياتي توجه 
نمي شود؟ مجموعه اين خطاها نيرو محركه از بين 

بردن حس ملي است.

  شركت همسر سپهبد قره باغي در تظاهرات
وي افزود: در اسنادي كه توسط خود حكومتگران 
دوران پهلوي منتش��ر ش��د آمده اس��ت؛ زماني ما 
دانس��تيم شكس��ت خورده ايم كه همسر سپهبد 
قره باغي نيز در تظاهرات شركت كرد. اعلم مي گويد 
در يك ماه آخر حكومت پهلوي، مش��روعيت رژيم 
بين ۷۵ درصد درباريان فرو ريخته بود. چرا از تاريخ 
عبرت نمي گيريد؟ چرا اين بحث ها جاي زنده بادها 
و مرده بادها را نمي گيرد؟ اين استاد دانشگاه تصريح 
كرد: چرا انصاف به خرج نمي دهيم تا اگر كار خوبي 
هم در دوران پهلوي انجام شده به آن اشاره كنيم و 
بعد بپرس��يم چرا به رغم آنها اين رژيم باقي نماند؟ 
در پايان دهه ۴۰ كه گفته مي ش��ود دوران طلايي 
اقتصادي است، سازمان برنامه گزارشي تهيه و اشاره 
مي كند كه رژيم فرو خواهد ريخت. اصلاحات ارضي، 
ش��ريك كردن كارگران در سود كارخانه، سهامدار 
كردن و مش��اركت كارگ��ران در كارخانه اقداماتي 
عدالتخواهانه بوده اما چرا در سال ۴۸ مركز آمار ايران 
گزارشي تهيه و هش��دار مي دهد كه ضريب جيني 
از ۰.۵ عبور كرده و در آس��تانه فروپاشي اجتماعي 
هس��تيم. گردش نيروهاي مبارز به سمت اقدامات 
مس��لحانه نيز در همين بازه بوده اس��ت. بنابراين 
پرسش اصلي اين است كه چرا به رغم آن اصلاحات، 
كاركرد آنها در افزايش نابرابري بوده اس��ت؟ وي با 
بيان اينكه موضوع مهم اين است كه وقتي حكومتي 
پش��توانه مردمي ن��دارد به تس��خير رانت جوها و 
غيرمولدها درمي آيد، ادامه داد: حس��ين بش��يريه 
در كتاب »از بحران تا فروپاشي« يكي از كانال هاي 
اصلي فروپاش��ي را وقتي مي دان��د كه حكومتي به 
مردم پشت كند و به تسخير گروه هاي پرنفوذ رانتي 
درمي آيد. اگر حكومتي به اين مس��ائل حس��اس 
است بايد تصميم گيري ها در مواردي مانند بورس، 
بانك مركزي و خزان��ه داري را زيرنظر قرار بدهد. از 
نمايندگان مجلس مي خواهم كه براي بررسي لايحه 
بودجه سال ۱۴۰۱ روي اين مسائل متمركز شوند با 
اين نشانه هاي نگران كننده، پادزهر را پيش از مرگ 

سهراب به قوه مجريه برسانند.

  سياست موازنه منفي
مومني با تاكيد بر اهميت سياست موازنه منفي در 
مواجهه ب��ا قدرت هاي خارجي گفت: هر حكومتي 
وقتي دچار بحران مي شود دو خطر رقباي داخلي و 
قدرت هاي بيروني را پيش رو دارد. به لحاظ تاريخي 
راه حل انديش��ه اي در ايران معاص��ر در  پايمردي 
افرادي مانند دكتر مصدق و آيت الله مدرس در موازنه 
منفي يا موازنه عدمي در مقابل قدرت هاي خارجي 
بوده كه بر اساس تجربه قاجار است. از همين روي اگر 
حكومت مي خواهد با چين و روسيه قرارداد ببندد 
نياز به شفافيت دارد. من از حكومتگران مي خواهم 
كه كتاب يرواند آبراهاميان با عنوان »ايران بين دو 
انقلاب« را بخوانند؛ چه تجربه هايي وجود داش��ت 
كه چهره هايي مانند دكتر مصدق و آيت الله مدرس 
سياس��ت موازنه منفي را پيش گرفتن��د. آيا براي 
كس��اني كه فكر مي كنند ب��ه قدرت هاي خارجي 
امتياز بدهند يا به عبارتي غم انگيز منافع خود را به 
منافع آنها گره بزنند، به قدر كافي در سياست موازنه 
مثبت ش��اه عبرت وجود ندارد؟ به  طوري كه وقتي 
ديدند هزينه حمايت از شاه بيش از منافعش است، 
ديگر به داد او نرس��يدند؟ وي اضافه كرد: سه نكته 
مهم از دي��دگاه دكتر مصدق مطرح مي ش��ود اول 
اينكه بزرگ ترين اش��تباه ش��اهان قاجار اين است 
كه فكر كردند روسيه و انگليس را با دادن امتيازات 
نرم كنند. اين كار مانند اين اس��ت كه شخصي فكر 
كند اگر يك دست او قطع شده با قطع دست ديگر 
مي تواند به تعادل برسد. اينكه به حكومت هاي ديگر 
امتياز غيرمتعارف داده شود مانند اين است كه دست 
ابزارهاي حكومت را قطع كنيم. بنابراين سياس��ت 
موازنه مثبت تنها اش��تهاي غارتگران��ه  قدرت ها را 
افزايش مي دهد. مورد ديگر اينكه رضاشاه در سال 
۱۹۳۳ با ژست فريبكارانه امتيازاتي را تمديد كرد ولي 
زنده ماند و ديد كه همان ها كه او را به اين كار تشويق 
مي كردند نقش اصلي را در بيرون راندن او داشتند. 
مومني همچنين خاطرنشان ساخت: سياست موازنه 
منفي به معناي انزواجويي نيست بلكه به اين معنا 
است كه مقدرات خود را در اختيار آنها قرار ندهيم. با 
اين ديد جنگ را شرافتمندانه پشت سر گذاشتيم. اگر 
از پهلوي عبرت بگيريم، مي توانيم با كمترين هزينه 

و بيشترين دستاورد از عهده اداره جامعه بربياييم.

بازار فاصله زيادي با شكل گيري 
تعادل دارد

 اگر دولت حمايت هاي همه جانبه و مستمري داشته 
باشد، حدود دو الي سه ماه زمان براي بازگشت اعتماد 
سهامداران نياز است اما در صورتي كه حمايت ها صرفا 
مقطعي باشد نه تنها هيچ ثمره و فايده اي ندارد بلكه باعث 
تش��ديد عدم اطمينان در بازار مي شود. دولت و اركان 
بازار سرمايه بايد يك تصميم جمعي و بنيادي را براي 
حمايت از بازار اخذ كنند و با تداوم يك سياستگذاري 
مشخص حداقل هاي بستر مناسب را براي سرمايه گذاران 

فراهم كند.



گروه راه و شهرسازي|
اگرچه فرايند طولاني صدور پروانه س��اخت از س��وي 
ش��هرداري تهران يكي از عوامل اثرگذار بر افت ساخت 
و س��از در پايتخت به ش��مار مي رود، اما بي گمان، وزن 
اين عامل در برابر عوامل خارج از بازار س��اخت و س��از 
و به عبارتي وضعيت كلي اقتصاد كش��ور بسيار اندك 
است. افت س��اخت و ساز طي چند س��اله اخير تحت 
تاثير جهش هاي تورمي، نوس��ان در انتظارات تورمي، 
وجود بيش از 500 ه��زار خانه خالي و به عبارتي بدون 
مش��تري در اين ش��هر بوده اس��ت. كاهش محسوس 
درآمدهاي نفتي از ارديبهش��ت سال 1397 كه منجر 
به س��رريز دلارهاي نفتي به اقتصاد كشور شده است، 
افزون بر اينكه موتور خلق پول )جهش تورم( را تقويت 
كرده، مانع از سرمايه گذاري )در كل اقتصاد( و توليد در 
صنعت ساختمان نيز شده است. با اين حال، طي چند 
روز اخير، به طور دقيق از زمان تقديم لايحه بودجه سال 
1401 پايتخت، شهرداري تهران تلاش كرده است تا با 
برجسته سازي قفل شدن ساخت و ساز و لزوم بازگشايي 
گره هاي آن، از جمله بازگشايي در روند آهسته و بطئي 
صدور پروانه ساخت، مهم ترين كانال درآمدي شهرداري 
در دوره ماقب��ل دوره پنجم را دوباره احيا كند تا بلكه از 
طريق اين درآمدها بتواند طرح هاي توس��عه اي خود را 
پيش ببرد. اگر از اينكه كيفيت چنين درآمدهايي نزد 
كارشناسان و ناظران شهري چگونه است، بگذريم؛ نفس 
تسريع در صدور پروانه ساخت در شرايط كنوني اقتصاد 
ساختمان در ش��هر تهران، اثر قابل توجهي بر افزايش 
ساخت و ساز نخواهد داشت و بعيد است، شهرداري در 
ميان مدت از اين كانال درآمد قابل توجهي كسب كند. 
مگر اينكه با انگيزه س��ازي هاي كاذب از طريق اعطاي 
تراكم هاي تشويقي و ساير روش ها مشابه، تلاش كند 

جذابيت ساخت و ساز را براي سازندگان افزايش دهد.
به گزارش ايس��نا، صدور پروانه س��اختماني براي آغاز 
ساخت و ساز امري ضروري است؛ اما طولاني شدن آن 
اين روزها داد بسياري از سازنده ها به خصوص انبوه سازان 
را درآورده اس��ت؛ بگونه اي ك��ه پورحاجب دبير كانون 
انبوه س��ازان اعلام مي كند: »علت اصلي طولاني شدن 
تكميل س��اختمان ها در ايران، طولان��ي بودن فرآيند 
صدور پروانه است. سابقه نشان داده پروانه ساختماني 
براي ش��ركت خارجي در ايران 10 روزه صادر مي شود؛ 
اما براي ما فقط 10 روز طول مي كشد تا جواب سلام مان 

را بدهند.«
در اين ميان مديران شهري نيز تلاش هاي زيادي براي 
كاهش زمان صدور پروانه كردند و بارها انتقاد داشتند 
كه طولاني شدن فرآيند باعث دلسردي سازندگان و در 
نتيجه دامن زدن به ركود س��اخت و ساز در تهران شده 
است، به طوري كه زاكاني شهردار تهران نيز به تازگي در 
صحن شوراي شهر تهران با بيان اينكه امروز ساخت و 
ساز به صرفه نيست، گفته بود: صدور پروانه هفت تا 10 
ماه زمان مي برد ك��ه در نظر داريم اين زمان را به زير دو 

ماه كاهش دهيم.
هرچند ش��هرداري معتقد اس��ت كه ص��دور پروانه به 
ش��رايط ملك و بررسي هاي ش��هرداري هاي مناطق 
بس��تگي دارد و حتي مواردي نيز وجود داشته كه ۸0 
روزه پروانه ساخت صادر شده است؛ اما با اين حال معاون 
شهرسازي شهرداري تهران در تشريح دلايل طولاني 
ش��دن و راهكارهاي حل اين مشكل به ايسنا مي گويد 

كه براي حل مش��كلات موجود در فرآيند صدور پروانه 
آسيب شناسي شده و با اولويت اين مسائل حل مي شود.

حميد صارم��ي در مورد اصلاح فرايند ص��دور پروانه و 
كاهش زمان آن مي گويد: بر مبناي ماده 100 و بند ۲4 
ماده 55 قانون ش��هرداري ها، صدور پروانه ساختماني 
از وظايف ش��هرداري ها اس��ت. در پروانه ساختماني و 
پيوست هاي آن نقشه هاي مجاز براي ساخت، كاربري 
ملك، نحوه عقب نشيني و اجراي گذر، نماي ساختمان، 
مهندسان طراح و مهندس ناظر مشخص مي شوند كه 
در هنگام دريافت پروانه، متناسب با بهره گيري از تراكم 
 س��اختماني، تعداد طبقه، تعداد واح��د، كاربرد ملك 
و ... مستند به مصوبات ش��وراي اسلامي شهر، عوارض 

ساختماني محاسبه و دريافت مي شود.
وي با بيان اينكه علاوه بر آن نقشه ها از جنبه هاي گوناگون 
مقررات ملي ساختمان همچون، ضوابط آتش نشاني، 
اس��تانداردهاي معم��اري و همچنين چگونگي حفظ 
درختان نيز بررسي مي شود و عوارض مرتبط با تاييديه 
سازمان تامين اجتماعي در خصوص تعيين تكليف حق 
بيمه كارگران ساختماني و سازمان نظام مهندسي در 
خصوص حق الزحمه ناظران، درياف��ت و پس از اعلام 
وصول، پروانه ساختماني صادر مي شود، ادامه مي دهد: از 
آن جا كه كنترل كيفيت ساخت و ساز، ايمني ساختمان، 
حفظ باغ هاي شهر و درختان موجود در املاك، نماي 
ساختمان ها و تعيين مسووليت هاي مهندسان طراح و 
ناظر و انجام درست وظايف شان در قوانين و آيين نامه از 
الزامات صدور پروانه قلمداد شده است، صدور پروانه به 
يك موضوع با ابعادگسترده تبديل شده است. صارمي با 
تاكيد بر اينكه اهداف اساسي مديريت شهري در صدور 
پروانه، كاهش زمان صدور پروانه، كاهش هزينه صدور 
پروانه براي شهروندان و شهرداري، پيش بيني پذيري 
فرآيند صدور پروانه و شفافيت فرايندهاي آن، دسترسي 

به كيفيت هاي موردنظر قانونگذاران در فرآيندهاي صدور 
پروانه است، اظهار مي كند: از سوي ديگر نهادهاي موثر 
در صدور پروانه كه هركدام مس��تند به قوانين و آيين 
نامه هاي مصوب، در بخشي از فرآيند يا چگونگي تقسيم 

كار، نقش ايفا مي كنند هم نيازمند توجه است.
معاون شهرسازي شهرداري تهران با تاكيد بر اينكه نقش 
و جايگاه قانوني هر كدام از نهادها، مس��تند به قوانين 
مربوطه تعيين شده است، اضافه مي كند: در هر قانون يا 
آيين نامه مرتبط به فرصت صدور پروانه همچون بهانه اي 
براي حل همه مشكلات آن بخش نگريسته شده و اين 
نگاه، سبب شده صدور پروانه به گردنه اي بسيار دشوار 
تبديل شود! در ازاي عمر شهرداري ها، آيين نامه و ضوابط 
و مقررات، تدوين، تصويب و ابلاغ شده و بر گستردگي و 
سردرگمي نقش ها و جايگاه هر كدام از نهادهاي موثر، 
اضافه كرده است، اما با همه اين اوصاف، نقش شهرداري 

به عنوان موثرترين نهاد، غيرقابل انكار است.
وي بيان مي كند: كاهش زمان صدور پروانه در ساليان 
گذشته، همواره مدنظر بوده اس��ت و گام هاي موثري 
در اين زمينه در س��ال هاي گذش��ته برداشته شده كه 
مهم ترين آن در تهران، الكترونيكي كردن فرآيند صدور 
پروانه و پس از آن، برون سپاري و واگذاري بخش هايي 

از صدور پروانه به دفاتر خدمات الكترونيك شهر است.
صارمي مي افزايد: واگذاري امور به دفاتر با هدف تسريع 
و تسهيل در امور اجرايي، كاهش تصدي گري و تحقق 
ش��هر و دولت الكترونيك، تامين رضايت شهروندان، 
ايجاد بستر مناسب براي رشد و توسعه بخش خصوصي 
و استفاده از مشاركت مردم در قالب سرمايه گذاري هاي 
بخش خصوصي بود؛ اما ارزيابي ها نشان مي دهد كه نه 
تنها برون سپاري كارها به دفاتر خدمات الكترونيك به 
اهداف مورد نظر نرسيده؛ بلكه شايد بر پيچيدگي امور 
افزوده است، هرچند ارزيابي منصفانه و ارايه دلايل دقيق 

طولاني شدن صدور پروانه و ساير اهداف در حوصله اين 
مصاحبه نيس��ت. اما به عنوان يكي از گام هاي مهم در 
ارتقاي كيفيت صدور پروانه، راهنماي كارهاي اصلاحي 

آتي خواهد بود.

   ۱۲ ايراد طولاني شدن صدور پروانه
وي در مورد اقدامات صورت گرفته براي رسيدن به اهداف 
مديريت ش��هري در صدور پروانه مي گوي��د: از آنجا كه 
شناخت وضع موجود و آسيب شناسي آن مقدمه ارزيابي و 
تصميم گيري براي بازنگري است، سرفصلهاي مشكلات 
موجود در فرآين��د صدور پروانه در چن��د موضوع قابل 
بازگويي است كه در وهله اول تعدد مراكز و سازمان هاي 
دخيل در موضوع صدور پروانه س��اختماني به چش��م 
مي خورد و بع��د از آن ضوابط، مقررات، بخش��نامه ها و 
روال هاي ناهمگون و غير شفاف در فرآيند وجود دارد كه در 
اين ميان تقسيم كار نامناسب بين شهرداري مناطق و دفاتر 
خدمات الكترونيك، تصويب و ابلاغ آيين نامه هاي قوانين 
مرتبط با صدور پروانه در بسترهاي ناهماهنگ بايد مورد 
توجه قرار گيرد. به گفته معاون شهردار تهران، همچنين 
از ضعف در توان تخصصي كارمندان حوزه شهرسازي در 
ستاد و مناطق، رواج تخلف از ضوابط و مقررات شهرسازي 
به بهانه كسب درآمد در حوزه شهرسازي، سوءاستفاده از 
موقعيت و وجود امضاهاي طلايي در فرآيندهاي مرتبط 
با صدور پروانه، نا آشنايي سازندگان و شهروندان با ضوابط 
و مق��ررات، كم توجهي به آموزش همگاني، نا آش��نايي 
دارندگان پروانه اشتغال به كار مهندسي نسبت به ضوابط و 
مقررات و بخشنامه هاي مرتبط با صدور پروانه، كم توجهي 
به كيفيت ساخت و ساز مهندس��ي و نگاه سوداگرانه به 
موضوع مسكن و ساخت و ساز و كمبود دانش مهندسي 
در طراحي فرآيندهاي مرتبط با صدور پروانه و آش��نا به 

پيچيدگي هاي كار در شهرداري نبايد غافل شد.

در شهر

ادامه از صفحه اول
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غني سازي نان، راهكاري براي 
ارتقاي سلامت جامعه 

 براساس گزارش دفتر بهبود تغذيه وزارت بهداشت، 
اي��ن كار در كاهش كم خوني ناش��ي از فقر آهن و 

همچنين كمبود اسيد فوليك موثر بوده است. 
در زمينه اثرات جانبي طرح غني سازي آرد با آهن، 
مطالعات محدودي انجام شده است. بر اساس اين 
مطالعات، افراد سالم با وضعيت اقتصادي پايين، نان 
زي��ادي مصرف كرده و افراد ب��ا وضعيت اقتصادي 
بالا، آهن را از س��اير منابع )ع��لاوه بر نان( دريافت 
مي كنند. بنابراين با اجراي اين طرح، خطراتي براي 
هر دو گروه وج��ود دارد چرا كه آهن اضافه در بدن 
به عنوان راديكال آزاد عمل مي كند و سبب آسيب 
به بافت ها مي شود. اين كار همچنين مي تواند سبب 
افزايش بيماري هاي قلبي شود. از سوي ديگر، امكان 
تداخل با س��اير ريزمغذي ها وجود دارد و خطراتي 
براي افراد داراي اختلال تنظيم جذب آهن ايجاد 
مي كند. بنابراي��ن در صورت اجراي اين طرح، بايد 
توجه بيشتري به راهكارهاي پيشنهادي متخصصان 
امر شود.  درواقع از مشكلات طرح غني سازي آرد 
با آه��ن، عدم تعيين گروه هدف بوده اس��ت. گروه 
هدف اين طرح مي تواند شامل كودكان و گروه هاي 
آسيب پذير، زنان در سن باروري، مادران باردار و افراد 
دچار كم خوني ناشي از كمبود آهن باشد. همه افراد 
در گروه هاي سني و جنسيتي مختلف، نياز برابري 
به آهن ندارند. به عنوان مثال، مردان بالغ و مسن، 
كمبود آهن نداشته و نياز به مصرف بيشتر آن ندارند، 
بنابراين در صورت مصرف طولاني مدت، احتمال 

بروز مشكلاتي در آنها وجود دارد. 
از جمله راهكارهايي كه مي تواند از عوارض جانبي 
اجراي اين طرح بكاهد، عدم استفاده از آرد غني شده 
براي عموم مردم است، به  طوري كه توزيع نان غني 
 شده، اختياري باشد. همچنين توزيع رايگان قرص 
آهن پيش��نهاد مي ش��ود. درمجموع اگر چه طرح 
غني س��ازي نان، فوايد و آثار مثبتي داش��ته است 
اما لازم اس��ت به نظرات مخالف در اين زمينه نيز 

توجه شود.

جمعه؛ آلوده ترين روز هفته گذشته
بنابر اعلام شركت كنترل كيفيت هواي تهران جمعه 
گذشته )15 بهمن ماه( آلوده ترين روز هفته قبل بوده 
است. نتايج بررس��ي آلاينده هاي شهر تهران از سوي 
ش��ركت كنترل كيفيت هوا در هفته دوم بهمن ماه بر 
اساس آلاينده ذرات ريز معلق با قطر ۲.5 ميكرون در هوا 
به عنوان آلاينده شاخص، حاكي است كه كيفيت هوا 
در سه روز در وضعيت ناسالم براي گروه هاي حساس و 
چهار روز در وضعيت قابل قبول قرار داشت كه نسبت 
به هفته اول بهمن ماه با پنج روز آلوده شرايط مطلوب تر 
بود. به گزارش ايسنا، سولماز احدي، كارشناس واحد 
پايش شركت كنترل كيفيت هواي تهران با اعلام اين 
موضوع گفت: وضعيت آلودگي هواي پايتخت در هفته 
گذشته بسيار متأثر از شرايط هواشناسي قرار داشت و 
در برخي ساعات چهار روز نخست هفته، رشد نسبي 
ناپايداري جوي و س��رعت باد و در روز سه ش��نبه )1۲ 
بهمن( رگبار پراكنده سبب محدوديت افزايش غلظت 

آلاينده ها را شد. 

طراحي و توسعه ميز پايش و 
پيش بيني دما، باد و برف در تهران

نشست بررس��ي و تسهيل همكاري هاي مشترك 
مي��ان دو س��ازمان پيش��گيري و مديريت بحران 
شهر تهران و سازمان هواشناسي كشور به ويژه در 
زمينه اش��تراك داده ها و بهبود دقت پيش بيني ها 
برگزار ش��د.به گزارش ايلنا، اين نشست با توجه به 
حكم ابلاغي وزير كشور به شهردار تهران به عنوان 
»جانشين رييس ستاد پيش��گيري، هماهنگي و 
فرماندهي عمليات پاسخ به بحران كلانشهر تهران« 
و همچنين نقش س��ازمان هواشناس��ي كشور به 
منظور تامين داده ها در س��امانه هاي پيش بيني و 
هشدار، به منظور تسهيل همكاري مشترك به ويژه 
در زمينه اشتراك داده ها و بهبود دقت پيش بيني ها، 
با حضور نمايندگان سازمان مديريت بحران كشور، 
مديريت بحران استان تهران، پژوهشگاه هواشناسي 
و علوم جو و مديران س��ازمان برگزار ش��د. در اين 
نشست مقرر ش��د با هدف هم افزايي سازمان هاي 
ذيربط، ضمن اشتراك داده ها، همكاري هاي فني 
ميان دو طرف توس��عه يابد. بر اساس اين گزارش، 
سازمان پيشگيري و مديريت بحران شهر تهران در 
راستاي ماموريت ذاتي خود و به منظور تحقق هدف 
كاهش آسيب پذيري شهر تهران در برابر مخاطرات 
جوي، انجام مطالعات و استقرار سامانه هاي پايش، 
پيش بيني و هش��دار مخاطرات جوي را در دستور 
كار خود قرار داده است. از اين رو سامانه پيش بيني 
و هش��دار سيل حوضه هاي آبريز ش��مال تهران با 
همكاري پژوهشگاه هواشناسي كشور در سال هاي 
گذشته انجام و در حال حاضر عملياتي شده است. 
بر اين اساس و با توجه به نيازسنجي انجام شده به 
منظور پيش بيني ساير پديده هاي هواشناسي در 
سطح شهر تهران و ايجاد آمادگي هاي لازم به منظور 
مقابله موثر و كاهش آسيب هاي جاني و مالي ناشي 
از اين پديده ها، انجام مطالعات »طراحي و توسعه 
ميز پايش و پيش بيني دما، پروفيل سرعت و جهت 
باد و ميزان بارش برف در شهر تهران« به كارفرمايي 
اين سازمان و توسط دانشگاه تهران در حال انجام 
مي باش��د كه تاكنون ضمن نصب و راه اندازي 4۲ 
ايستگاه پايش مخاطرات جوي، نسخه اوليه سامانه 
پيش بيني و پايش فعال شده است و تا سال آينده 
ضمن افزايش تع��داد ايس��تگاه هاي پايش آماده 

بهره برداري مي شود.

 پروژه نهضت ملي مسكن
 از برنامه عقب ماند

محمدرض��ا رضايي كوچي، رييس كميس��يون 
عم��ران مجل��س اظهار ك��رد: در ح��ال حاضر 
متاسفانه از برنامه زمان بندي ساخت 4 ميليون 

واحد مسكوني در چهار سال عقب هستيم.
رضايي كوچي در گفت وگو با ايلنا بيان كرد: تنها 
يك وزارتخانه راه وشهرسازي نمي تواند ساخت 
4 ميليون واحد مسكوني در 4 سال يا همان طرح 
نهضت ملي مسكن را جلو ببرد بايد كل حاكميت 
و دولت پاي كار بيايند اما متاسفانه در حال حاضر 
هماهنگي هاي مناس��بي بين دس��تگاه ها براي 

اجراي اين طرح وجود ندارد.
وي با بيان اينكه انتظار ما اين اس��ت كه جلس��ه 
شوراي عالي مسكن هر دو هفته يك بار با حضور 
رييس جمهوري برگزار شود تا اين موضوعات از 
سوي عالي ترين مقام دولت پيگيري شود، گفت: 
تاكيد ما بر تفكيك وزارت راه و شهرسازي است 
و معتقدم براي تسريع در ساخت و اجراي پروژه 
نهضت ملي مس��كن بايد يك وزارتخانه مستقل 
ايجاد شود و اين تصميم بسيار موثر است. در حال 
حاضر موضوعات حم��ل و نقل هوايي، جاده اي، 
ريلي، دريايي و با موضوعات شهرسازي و مسكن 
در هم تنيده شده و وظايف اين وزارتخانه بسيار 
سنگين است و هيچ وزيري نمي تواند تمام امور 
را همزمان پيش ببرد و تمام حوزه ها را اداره كند.

رييس كميسيون عمران درباره ورود شركت ها و 
كشورهاي خارجي در پروژه نهضت ملي مسكن 
گفت: هيچ نيازي نيست كه به سمت كشورهاي 
خارجي بروي��م. معتقدم دولت بايد در اين حوزه 
سياس��ت گذاري كند، قرار نيست دولت سازنده 
باش��د بايد تس��هيلات و زمين ارايه دهد و بازار 
مصال��ح را كنترل كن��د، در اين ش��رايط مردم 
خودش��ان خانه س��ازي كنند. بنابراين نيازي به 
تركيه و چي��ن نداريم و خودمان با ظرفيت هايي 
كه در قانون پيش بيني كرديم مي توانيم با توان 

داخل اين پروژه را به اجرا برسانيم.

 انعقاد تفاهم نامه هاي تهاتر
 با نفت براي ساخت آزادراه

محمدرضا كدخدازاده، معاون س��اخت و  توسعه 
راه هاي ش��ركت س��اخت از هزينه 4.۸ ميليون 
يورويي ساخت پل مرزي آس��تاراچاي خبر داد 
و گفت: بر اس��اس توافقات ص��ورت گرفته ميان 
ايران و آذربايجان، 50 درصد از هزينه س��اخت 
پل را ايران و 50 درصد مابقي را كشور آذربايجان 
بر عهده دارد. ب��ه گزارش ايلنا، به گفته اين مقام 
مس��وول، طول پل حدود 100 مت��ر، عرض آن 
31 متر و زمانبندي اجراي پروژه 1۸ ماه در نظر 
گرفته شده اس��ت كه پل در سه دهانه و بر روي 
رودخانه آس��تاراچاي ساخته مي ش��ود.معاون 
ساخت و توسعه راه ها با اشاره به امضاي تفاهمنامه 
و كلنگ زني احداث پل مرزي آستاراچاي در سفر 
وزير راه و شهرسازي به آذربايجان گفت: از سال 
9۸ صحبت هاي اوليه در خصوص احداث اين پل 
با مقامات كش��ور آذربايجان انجام شد و مواردي 
مثل برآورد هزين��ه و زمان انجام عمليات، مكان 
مورد نظر و س��هم هر كشور در ساخت، مشخص 

شده بود كه در نهايت به تفاهمنامه تبديل شد.
كدخدازاده افزود: هزينه احداث پل در دو س��ال 
گذش��ته 4.۸ ميليون يورو برآورد شد كه شامل 
م��واردي از جمله خدم��ات مش��اوره، نظارت، 

آزمايشگاهي و پيمانكاري مي شود.

 سفر دريايي از بندرعباس
 به امارات برقرار شد

كشتيراني جمهوري اس��لامي ايران اعلام كرد: 
خط مسافري بندر ش��هيد باهنر به شارجه پس 
از دو س��ال وقفه راه اندازي ش��د.به گزارش مهر، 
كش��تيراني والفجر اعلام كرد: خط كش��تيراني 
مس��افري بندرعباس- ش��ارجه و بالعكس پس 
از دو س��ال وقفه راه اندازي مجدد شد. اين خط 
مسافري به مناسبت فرارسيدن ايام الله دهه فجر 
و چهل و سومين سالگرد پيروزي انقلاب اسلامي 
راه اندازي شده است كه با استفاده از كشتي نگين 
از جمله ش��ناورهاي مسافري كشتيراني والفجر 
و از روز چهاردهم بهمن ماه جاري س��فر رفت و 
برگشت بين بندرعباس و بندر شارجه عملياتي 
شده است و پذيراي مسافران خواهد بود. بر اساس 
اين گزارش خط مس��افري ياد شده كه به دليل 
شرايط ناشي از كرونا متوقف شده بود از اين پس 

به صورت هفتگي فعال خواهد بود.

جهش سفرهاي جاده اي 
در اوج اميكرون

سفرهاي جاده اي مردم در هفته گذشته با وجود 
اوج گيري ويروس كرونا در كشور و قرمز شدن اكثر 
شهرها روند افزايش��ي داشت و استان هاي كشور 
عمدتا شاهد افزايش تردد انواع وسايل نقليه بودند.

به گزارش ايس��نا، بر اس��اس تازه ترين آمارهاي 
منتشر شده از سوي مركز مديريت راه هاي كشور 
درباره وضعيت تردد وسايل نقليه مختلف در بازه 
زماني هشتم تا 14 بهمن ماه، به صورت متوسط 
يك ميليون و ۶94 هزار و ۲77 وسيله نقليه در هر 
روز در محورهاي مواصلاتي كشور تردد كردند كه 
نسبت به هفته قبل از آن افزايش 4 درصدي داشت 
و در قياس با هفته مشابه سال گذشته رشد هفت 
درصدي را تجربه كرد. در بازه زماني مذكور بيش از 
هشت ميليون و 930 هزار وسيله نقليه تردد كردند 
كه آمارها نسبت به هفته قبل از اين بررسي نيز با 

كاهش ناچيزي همراه بود.

تسهيل فرآيند اداري ساخت و ساز تا چه حد بر مشكلات اقتصادي آن غلبه خواهد كرد؟

الزامات تبديل ايران به چهارراه ترانزيت منطقه چيست؟

هفت خان صدور پروانه ساختماني در پايتخت

رشد سريع شبكه ترانزيتي خارج از مرزها
كارش��ناس حمل و نق��ل دريايي گف��ت: تبديل ايران 
به چهارراه ترانزي��ت منطقه، بي��ش از ايده پردازي به 
هماهنگي، همكاري و اقدامات عملي براي كسب سهم 
موثر و پاي��دار از مبادلات منطقه اي و فرامنطقه اي نياز 

دارد.
 عليرضا چشم جهان  در گفت وگو با فارس با هشدار نسبت 
به اينكه تقريبا هيچ  يك از كريدورها و دالان هاي اصلي 
ترانزيتي واقع در كشورهاي همسايه شمال كشورمان به 
عبور از ايران وابستگي ندارند و به طور مستقل مشغول 
كار خودش��ان هس��تند، تاكيد كرد: تبديل كشورمان 
به چه��ار راه ترانزيت منطقه، بي��ش از ايده پردازي به 
هماهنگ��ي، هم��كاري و اقدامات عملي براي كس��ب 
سهم موثر و پايدار از مبادلات منطقه اي و فرامنطقه اي 
نياز دارد. وي درباره تح��ولات زنجيره تامين درعرصه 
بين المللي با اشاره به اينكه در دنياي امروز، بيش از 70 
درصد تجارت جهاني از لحاظ ارزش كالاها و 90 درصد 
از نظر تناژ از طريق درياها انجام مي شود، در مورد مقدار 
كالاهاي تجاري جابه جا ش��ده در سال ۲0۲1 از طريق 
دريا در جهان گفت: بيش از 11 ميليارد و يك صد ميليون 
تن انواع كالا از طريق بنادر و خطوط كشتيراني در سطح 
بين المللي جابه جا شده كه نسبت به سال ۲0۲0 بالغ 
بر 4.3 درصد رش��د داش��ته و اين افزايش در حالي رخ 
مي دهد كه در سال ۲0۲0 حمل ونقل دريايي در جهان 
كاهشي معادل سه و هشت دهم درصد را نسبت به سال 
۲019 تجربه كرد كه عمدتا ناش��ي از شيوع سراسري 

بيماري كرونا بود. 
اين كارش��ناس حمل و نقل دريايي افزود: سهم آسيا از 
مجموع 11 ميليارد و صد ميلي��ون تن كالاي تجاري 
دريابرد در سال ۲0۲1، بالغ بر 54 درصد بوده و به ترتيب 
قاره امريكا 1۸ درصد، اروپا 15 درصد، اقيانوسيه ۸ درصد 

و آفريقا ۶ درصد سهم داشته اند. 
اين كارش��ناس حمل و نق��ل دريايي درب��اره كاركرد 
كريدوره��اي »ي��ك كمربند-يك ج��اده«، »ترانس 
س��يبريا«، »ترانس چاينا ريل وي«، »ميدل كريدور«، 

»تراسيكا«، »جاده ابريشم يخي« گفت:  اين دالان هاي 
ترانزيتي با سرعت در حال افزايش كارايي خود در جهت 
ارايه خدمات منظم و س��ريع به صاحبان كالا هستند 
تا مانند زمان انس��داد كانال س��وئز و همچنين دوران 
پساكرونا در س��ال ۲0۲1، زنجيره تامين جهاني فقط 
به مسيرهاي حمل ونقل دريايي متكي نباشد و بتواند از 
مزيت كريدورهاي ريلي و تركيبي جديد حتي با هزينه 

بيشتر بهره ببرد. 
چش��م جهان افزود:  البته ما در ايران بخشي از كريدور 
جنوب - شمال هس��تيم، ولي در عمل مي بينيم كه به 
دليل ناهماهنگي ها و ناكارآمدي هاي موجود، اين دالان 

توفيق چنداني نداشته است. 
وي اضافه كرد: امروز گفته مي ش��ود كه اگر راه آهن به 
بندر چابه��ار در جنوب و بندر كاس��پين و احيانا بندر 
انزلي و آستارا در شمال برسد، كريدور جنوب - شمال 
)نوس��تراك( راه مي افتد، اما س��ئوال اينجاست كه با 
سياس��ت هاي تعرفه گذاري غير انعطاف پذير راه آهن 
ايران و كندي سير و حركت واگن هاي باري، چه كسي 
مي تواند اين توفيق را ضمانت كند؟ مگر امروز ش��بكه 
راه آهن بين بندرعباس و بندر اميرآباد در ساحل درياي 
خزر متصل نيست؟ آمار حمل كانتينرهاي ترانزيتي بين 
بندرعباس و بندر اميرآباد در رقابت با ميدل كريدور يا 

تراسيكا چقدر بوده است؟ 
اين كارشناس حمل و نقل دريايي ادامه داد:  وقتي كانال 
سوئز در فروردين 1400 دچار انسداد شد، مديرعامل و 
رييس هيات مديره دي پي ورلد امارات كه مركز آن در 
جبل علي است، گفت كه اين موضوع يك بيدار باش براي 
جامعه جهاني اس��ت و ازاين پس بايد اطمينان حاصل 
كرد كه روند تجارت بين المللي همواره مي تواند نيازهاي 
زنجيره تامين جهاني را تامين كند. با همين ديدگاه بود 
كه ديديم اخيرا مذاكرات��ي با ايران براي عبور كالاهاي 
ترانزيتي بين امارات و تركيه بدون عبوراز مسير كانال 
سوئز انجام ش��ده و چند محموله آزمايشي هم در اين 
مسير حركت كرده، هرچند كه تركيه براي تبادل كالا 

با امارات مسير عراق وبندر ام القصررا هم مد نظر دارد و 
ممكن است فرصت جديدي كه براي كشورمان ايجاد 

شده، مانند ساير فرصت ها از بين برود. 
چشم جهان ادامه داد:  اتصال دالان  »ترانس چاينا ريل 
وي« ب��ا راه آهن قزاقس��تان كه »ميدل كري��دور« نام 
گرفته نيز اتصال كشورهاي شرق دور، چين، قزاقستان، 
تركمنستان، قرقيزستان، ازبكستان و اروپا را از طريق 
بنادر تركمن باشي و آكتائو در شرق خزر و باكو در سواحل 
غربي آن فراهم مي كند و امكانات بنادر گرجس��تان و 
تركيه ه��م در اين حلقه مي گنجد؛ تا آنجا كه به تازگي 
»ميدل كريدور« عبور يك ميليون كانتينر را از مس��ير 

خود جشن گرفت. 
وي يادآوري كرد: الان در حالي كه كشتي ها با ظرفيت 
حمل تا 300 كانتينر )تي اي يو( بين بنادر آكتائو و باكو 
به طور پيوسته مش��غول جابه جايي كانتينر هستند و 
عملكرد بندر اكتائو در سال ۲0۲1 به 33 هزار تي اي يو، 
بندر باكو به 40 هزار تي اي يو و تركمن باشي به حدود 
11 هزار تي اي يو رس��يده و بندر كوريك )قزاقستان( 
شاهد تخليه و بارگيري بيش از 13000 هزار  وسيله نقليه 
)كاميون و واگن( از كشتي هاي رو-رو )كشتي هاي ويژه 
حمل وسائل نقليه باري( بوده، به دليل مشكلاتي كه در 
مباحث ناوگان و مباحث بازرگاني و تعامل با مشتريان 
در حوزه حمل و نقل در درياي خزر وجود دارد و البته به 
واسطه مسائل فني، زيرساختي و حتي گره هاي نظارتي 
در بنادر ش��مالي، به جاي توس��عه دريا محور، با صف 
طولاني كاميون هاي پلاك داخلي و خارجي براي عبور از 
مرز زميني و ريلي آستارا به جاي استفاده از ظرفيت هاي 
بنادر و كشتيراني در درياي خزر مواجه هستيم يا حتي 
براي حمل 100 كاميون با كش��تي رو-رو از مبدا بندر 
انزلي مشكلات باورنكردني پيش مي آيد و از طرف ديگر 
حدود 70 درصد از مجموع ظرفيت بنادر تجاري ايراني 
واقع در سواحل درياي خزر بلااستفاده باقي مانده است. 

اين كارش��ناس حمل و نقل دريايي اف��زود:  همه اين 
واقعيت ها موجب شده كه مي بينيم هيچيك از كريدورها 

و دالان هاي ترانزيتي مجاور كشورمان به عبور از بنادر و 
خاك ايران وابستگي ندارند و به طور مستقل مشغول كار 
خودشان هستند. اين نشان مي دهد كه ايده مبتني بر 
اينكه ايران چهارراه عالم است، بدون آنكه اقدام موثري 
براي تحققش انجام ش��ود، عملي نيست و اصولا براي 
حفظ جايگاه اي��ران براي ايفاي نقش موثر در مبادلات 
تجاري منطقه اي و فرامنطقه اي، تدبير و هماهنگي هاي 

لازم صورت نگرفته است. 
چشم جهان بيان كرد:  كريدور »يك كمربند-يك جاده« 
هم كه قرار اس��ت از چين و از مرز كاشغر وارد پاكستان 
شده و به بنادر كراچي، پورت قاسم و گوادر برسد، دالان 
ترانزيتي ديگري است كه راه خود را بدون اينكه به ايران 
ربطي پيدا كند، يافته است. از ديگر سو، دالان ترانزيتي 
لاجورد نيز از افغانستان آغاز و وارد تركمنستان شده و 
از طريق بندر تركمن باشي و درياي خزر و بندر باكو به 
سمت اروپا ادامه مسير مي دهد كه باز هم ايران در اين 
مسير گنجانده نشده است.   وي همچنين به كريدور ريلي 
»لند بريج« بين جده و دمام )درياي سرخ و خليج فارس( 
و نيز راه آهن اتحاد كه ام��ارات متحده عربي و عمان را 
به شبكه ريلي عربستان و بعدا به كويت و عراق متصل 
مي كند، اشاره كرد و افزود: همه اين كريدورها مي توانند 
بر اهميت جايگاه استراتژيكي كه ايران براي خود قائل 
اس��ت، در منطقه تاثير بگذارند.  اين كارشناس حمل و 
نقل دريايي گفت:  در حال حاضر بنادر جبل علي، خليفه 
)ابوظبي(، حم��د )قطر(، صحار )عم��ان(، بندرعباس 
)اي��ران( و ام القصر )ع��راق( فعال ترين بنادر كانتينري 
منطقه خليج فارس و درياي عمان محسوب مي شوند 
كه اغلب آنها سرمايه گذاري هاي قابل توجهي را در بخش 
زيرساخت، رو ساخت و تجهيزات و ايجاد مشاركت هاي 
 بين الملل��ي كارآمد انجام داده اند حت��ي بندري مانند

 ام القصر كه با وجود مشكلات كشور عراق، اكنون چندين 
اپراتور بين المللي را در خود جاي داده و عملكرد آن در 
سال ۲0۲0 تقريبا 10 برابر مجموع عمليات كانتينري 

بنادر امام خميني)ره( و خرمشهر بوده است. 



قيمت بيت  كوين پس از انتشار گزارش اشتغال به كار 
امريكا در ماه ژانويه كه رش��دي بيش  از حد انتظار را 
نشان مي داد با جهشي س��ه هزار دلاري به بالاي ۴۰ 
هزار دلار بازگشته است. بزرگ ترين رمز ارز بازار اخيرا 
افت چشمگيري را تجربه و برخي تحليلگران را نگران 
كرده بود. ولي حالا با افزايش اعتماد سرمايه گذاران به 
بازار شاهد رشد مجدد قيمت اين ارز ديجيتال هستيم. 
به دنبال جهش بيت  كوي��ن و عبور قيمت از ۴۱,۰۰۰ 
دلار، ارزش كل بازار ارزهاي ديجيتال با رشدي ۱۷۰ 
ميليارد دلاري به ۱.۹ تريليون دلار رسيد. اين در حالي 
اس��ت كه برخي از آلت كوين هاي بازار در ۲۴ ساعت 
گذش��ته جهش هايي دورقمي را تجربه كرده اند. در 
مجموع، ارزش كل بازار ارزهاي ديجيتال با حدود ۱۷۰ 
ميليارد دلار افزايش از پايين ترين سطح روز جمعه، به 

بيش از ۱.۹ تريليون دلار رسيده است.
بيت  كوي��ن پس از حدود دو هفته معامله ش��دن زير 
سطح ۴۰,۰۰۰ دلار، بالاخره در يك جهش قاطعانه 
سطح موردنظر را فتح كرد و به دنبال اين حركت، اكثر 
ارزه��اي ديجيتال نيز از او پيروي كردند. بر اس��اس 
داده هاي بازار، قيمت اتريوم، بايننس كوين، كاردانو، 
سولانا، پولكادات و بسياري ديگر از ارزهاي ديجيتال، 
در ۲۴ ساعت گذشته رشد چشمگيري داشته  است. 
تقريباً در روزهاي ۲۰ و ۲۱ ژانويه )۳۰ دي و ۱ بهمن( 
بود كه رهب��ر بازار ارزهاي ديجيتال براي اولين بار در 
چند ماه گذش��ته به زير ۴۰,۰۰۰ دلار سقوط كرد. 
بيت  كوين در چند هفته بعد نيز نتوانس��ت س��قوط 
خود را جبران كند و حتي به پايين ترين قيمت خود 
از اواخر ژوييه )تير(، يعني زير ۳۳,۰۰۰ دلار رس��يد. 
با اين حال، چند روز پيش يك روند صعودي در بازار 
آغاز ش��د و قيمت مقاومت ۳۹,۰۰۰ دلار را آزمايش 
كرد. اين حركت خري��داران ابتدا موفقيت آميز نبود 
و فروشندگان در ادامه قيمت را به زير ۳۷,۰۰۰ دلار 
كشاندند. هرچند اينجا بود كه وضعيت تغيير كرد. در 
حالي كه بيت  كوين بي��ن ۳۷,۰۰۰ تا ۳8,۰۰۰ دلار 
معامله مي ش��د، اين ارز ديجيتال ب��راي اولين بار در 
بيش از دو هفته گذشته به بالاي ۴۰,۰۰۰ دلار رسيد. 
روند صعودي در ساعات بعد از آن هم ادامه پيدا كرد و 
قيمت بيت  كوين اكنون در حدود ۴۱,۴۳۰ دلار قرار 
دارد. بيت  كوين از جمعه شب توانسته است ۴,۰۰۰ 
دلار رش��د را تجربه كند؛ در نتيجه، ارزش بازار آنكه 
چند روز پيش كمتر از ۷۰۰ ميليارد دلار بود، اكنون 

به 8۰۰ ميليارد دلار رسيده است.

رشدچشمگيرآلتكوينها
همانطور كه انتظار مي رود، معمولًا زماني كه بيت  كوين 
دچار نوسان قيمت مي شود، آلت كوين ها نيز مسير او را 
دنبال مي كنند. اتريوم چند روز پيش براي حفظ سطح 
۲,۰۰۰ دلاري خ��ود تلاش مي كرد. با اين حال اكنون 
دومين ارز ديجيتال بزرگ بازار، پس از تجربه ۷ درصد 
رشد در ۲۴ ساعت گذشته، بالاي ۳,۰۰۰ دلار معامله 
مي شود. بايننس كوين، پولكادات، ترا، اولنچ، پاليگان 
و ش��يبا اينو از ديروز رش��دي دو رقمي داشته اند. اين 
در حالي است كه كاردانو، س��ولانا، ريپل، دوج  كوين و 
توكن صرافي كريپتو دات كام در اين مدت رشد نسبتاً 
كمتري را تجربه كرده اند. با اين حال، آلت كوين هايي 
كه ارزش بازار كم و متوسطي دارند، نوسانات بيشتري 
را تجربه كردند. توكن گالا با رشد ۳۰ درصدي در رتبه 
اول، لئو با ۲۵ درصد، جونو با ۲۰ درصد، س��ندباكس با 
۱8 درصد، نير پروتكل با ۱۳ درصد، مينا پروتكل با ۱۶ 
درصد، تتا نتورك با ۱۵ درصد، لوپرينگ با ۱۴ درصد، 

ثورچين ب��ا ۱۴ درصد و بس��ياري توكن هاي ديگر در 
رتبه هاي بعدي ق��رار گرفته اند. در مجموع، ارزش كل 
بازار ارزهاي ديجيتال با حدود ۱۷۰ ميليارد دلار افزايش 
از پايين ترين سطح روز گذشته، به بيش از ۱.۹ تريليون 
دلار رس��يده اس��ت. دنيل كوكان، تحليلگر ش��ركت 
Crypto Finance AG مي گوي��د س��قف قيمتي 
بعدي ۴۲ تا ۴۳ هزار دلار است. او حد حمايت بيت  كوين 

را ۳۳ يا در بدترين حالت ۲8 هزار دلار مي داند. 

وابستگيقيمتبيتكوين
بهبازارهايجهانيدرترديد

ب��ازار ارزهاي ديجيتال اخيرا وابس��تگي قابل توجهي به 
بازارهاي جهاني داشته اس��ت. ولي در حال حاضر به نظر 
مي رسد كه شكافي ميان اين دو بازار به وجود آمده، چون 
رشد اخير قيمت ها در اين بازار با افت قيمت ها در شاخص 
ن��زدك و S&P ۵۰۰ همراه بود. با اين وج��ود ادوارد مويا، 
تحليلگر شركت Oanda مي گويد علي رغم فشار فزاينده 
تورمي كه نرخ بازدهي اوراق جهاني را به سمت بيشتر شدن 
پيش مي برد، بيت  كوين توانسته خود را به پايداري برساند. 
احسان عاشوري، كارش��ناس بازار ارزهاي ديجيتال، نيز 
درباره اين صعود گفت: بيت كوين، بالاخره توانست از ديوار 
مهم ۴۰ هزار دلار عبور كند و به بالاترين قيمت خود در دو 
هفته اخير برسد. اين براي اولين بار است كه بيت كوين پس 
از دوم بهمن ماه امسال، از مرز رواني حياتي ۴۰ هزار دلار 
عبور مي كند. ديروز پس از آنكه بيت كوين توانست سطح 
حمايتي بين ۳۵ تا ۳۷ ه��زار دلار را حفظ كند، از منطقه 
نوس��اني هفتگي عبور كرد. با وجود اين، هنوز هم قيمت 
بيت كوين از بيشترين مقدارش يعني ۶۹ هزار دلار، فاصله 
زيادي دارد. هدف بعدي قيمت بيت كوين، بين ۴۲ تا ۴۳ 
هزار دلار اس��ت. از آن طرف، اگر بيت كوين دوباره به روند 
نزولي برگردد، سطوح ۳۳ هزار دلار و در بدترين شرايط، ۲8 
هزار دلار سطوح حمايتي بيت كوين هستند. اين كارشناس 
بازار ارزه��اي ديجيتال درباره علت اي��ن افزايش قيمت 
بيان ك��رد: يكي از عوامل مهمي كه در اين امر دخيل بود، 
اطمينان تريدرهاي بازار رمزارزها از ثبات بازار پس از سقوط 
قيمت ها بود. البته برخي تريدرها احتمال به وجود آمدن 
شورت اسكوييز را هم عنوان كرده اند. اما در اين بين علت 
احتمالي ديگري هم براي جهش قيمتي بيت كوين وجود 
داشت. رشد قيمت بيت كوين دقيقا پس از آن اتفاق افتاد 
كه گزارش اشتغال به كار امريكا در ماه ژانويه منتشر شد. 
گزارشي كه نشان مي داد اشتغال امريكا رشد چشمگيري 
داشته است. به نظر مي رسد همزماني اين اتفاق و جهش 
قيمت بيت كوين بي ارتباط نباشند و اين موضوع به عنوان 

محركي براي نوسان بازار عمل كرده است. از طرفي شركت 
 Marathon Digital Holdings استخراج بيت كوين
در امريكاي شمالي، روز جمعه گفته است كه دارايي هاي 
رمزارز خود را به 8۵۹۵ بيت كوين افزايش داده است. اين 
موضوع نيز ممكن است بر روند صعودي بيت كوين اندكي 
تاثير گذاشته باشد. با اين جهش قيمت، احساسات بازار از 
افسردگي به سمت خوش بيني تغيير كرده و امروز شاخص 
ترس و طمع روي عدد ۳۳ قرار گرفته است. اما براي اينكه 
ببينيم آيا بيت كوين به روند صعودي برگشته است و اين 

روند ادامه دار خواهد بود يا خير، بايد اندكي صبر كرد.

سرمايهگذارانبايدارزهايديجيتالرا
بهسبدخوداضافهكنند

پت تومي، س��ناتور ايالت پنس��يلوانيا در س��ناي ايالات 
متحده امريكا، در مصاحبه اي گفت كه به  نظر او ارزهاي 
ديجيتال از بي��ن نخواهند رفت و س��رمايه گذاران بايد 
آنها را وارد سبد س��رمايه گذاري خود كنند. او با كمتر از 
۱ درصد از كل س��رمايه خود در صندوق هاي بيت  كوين 
و اتريوم شركت گري اسكيل سرمايه گذاري كرده است. 
او از طرف��داران بازارهاي آزاد، دولت هاي محدود، قوانين 
آس��ان و ماليات هاي كم اس��ت و فكر مي كند يك سبد 
س��رمايه گذاري خوب و متنوع، مي بايس��ت مقداري ارز 
ديجيتال داشته باشد. همچنين جك دورسي، بنيان گذار 
توييت��ر، به تازگي در رابط��ه با نكات مثبت اس��تفاده از 
بيت  كوين به عنوان يك ارز جهاني صحبت كرده اس��ت. 
دورسي گفته است: »شفاف نبودن اطلاعات سيستم هاي 
مالي كنوني باعث ايجاد رفتاره��اي منفي مالي در افراد 
مي ش��ود. اگر تنها يك نكته مثبت در بيت  كوين وجود 
داشته باشد، آن نكته ش��فافيت كامل اين ارز ديجيتال 
اس��ت. عمليات، كدها و قوانين بيت  كوين كاملًا شفاف 
هستند«. او افزود: »حتي داشتن بيت  كوين نيز تفكر افراد 
را به شكلي اساسي تغيير مي دهد كه كاملًا مثبت است. اين 
تفكر در جامعه گسترش پيدا خواهد كرد و رفتارهاي مالي 
نهادهاي ديگر از جمله فروشندگان و تاجران را هم تغيير 
مي دهد تا مانند آنها عمل كنند«. همچنين تد كروز، سناتور 
جمهوري خواه ايالت تگزاس و نامزد سابق رياست جمهوري 
امريكا اعلام كرد كه بيت كوين خريده اس��ت. او روز ۲۵ 
ژانويه )۵ بهمن( با استفاده از كارگزاري ريور بين ۱۵,۰۰۰ 
تا ۵۰,۰۰۰ هزار دلار بيت  كوين خريده است. در آن زمان 
قيمت بيت  كوين بين ۳۶,۰۰۰ تا ۳۷,۰۰۰ هزار دلار در 
نوس��ان بود و در صورتي كه او تاكنون دس��ت به فروش 
بيت كوين هاي خود نزده باشد، سود فعلي او در اين معامله 

بين ۲,۰۰۰ تا ۶,۵۰۰ دلار تخمين زده مي شود.
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متاجريمه۲ميليوندلاري
بهانگليسميپردازد

رگولاتور رقابت انگليس متا )شركت مادر فيس بوك( را به 
دليل چند چالش جديد درباره خريد شركت »گيفي« ۱.۵ 
ميليون پوند )معادل ۲ ميليون دلار( جريمه كرده است. به 
گزارش مهر به نقل از رويترز، اداره رقابت و بازارهاي انگليس 
)CMA( طي سال هاي اخير موضعي سختگيرانه عليه 
شركت هاي فناوري بزرگ اتخاذ و تحقيقاتي درباره سلطه 
آنها بر بازارهاي مختلف مانند تبليغات ديجيتال اتخاذ كرده 
است. اين سازمان اكنون سعي دارد ادغام شركت »گيفي« 
در فيس بوك را مس��دود كند. متا اي��ن پلتفرم تصاوير 
متحرك را در مي ۲۰۲۰ ميلادي و به قيمت ۴۰۰ ميليون 
دلار خريد. اما پس از آنكه CMA به اين نتيجه رسيد كه 
اقدامات شركت امريكايي براي برطرف كردن تأثير ادغام 
بر بازار تبليغات آنلاين كافي نيست، به متا دستور داد آن 
را بفروشد. اداره رقابت و بازارهاي انگليس اعلام كرد متا 
در برخي موارد مربوط به شيوه كنترل گيفي نتوانسته از 
قوانين پيروي كند. ادارهCMA اين امر را به عنوان يك 
ماهيت عجيب و بد متا در خصوص عدم پيروي از قانوني 
توصيف كرد كه هدف آن تضمين ادامه رقابت دو شركت با 
يكديگر و نه يكپارچه شدن آنها در زماني است كه رگولاتور 
همچنان مشغول بررسي عمليات ادغام است. اين خبر 
نش��ان دهنده نقطه ضعفي ديگر در رابطه بين شركت 
امريكايي و رگولاتور انگليسي است، CMA اكتبر گذشته 
جريمه اي ۵۰.۵ ميليون پوندي درباره موارد ديگر نقض 
قانون براي فيس بوك وضع كرد و به اين شركت دستور 
فروش گيفي را داد. در حال حاضر متا خواستار تجديد نظر 
در رأي اين سازمان براي فروش گيفي است. همچنين اين 
شركت اعلام كرد هرچند با جريمه جديدCMA مخالف 

است اما آن را پرداخت مي كند. 

نگرانيهايامنيتيدرمورد
مقرراتضدانحصارامريكا

مطرح ش��دن برنامه هاي متعدد براي تدوين نظام 
قانوني كنترل و مهار انحصار ش��ركت هاي بزرگ 
فن��اوري در اي��الات متح��ده امريكا، س��بب بروز 
نگراني هاي امنيتي معدودي در ميان متخصصان 
شده است. به گزارش مهر به نقل از سايبراسكوپ، 
منتقدان تدوين قوانين ضدانحصار عليه شركت هاي 
فناوري استدلال مي كنند لايحه اي كه براي از بين 
بردن بزرگ ترين شركت هاي فناوري امريكا طراحي 
شده است، ممكن است با عوارض جانبي ناخواسته 
ديگري چون تضعيف حري��م خصوصي و تهديد 
امنيت داده هاي شهروندان امريكايي، همراه باشد. 
مخالفان »قانون نوآوري و انتخاب آنلاين امريكا«، از 
جمله شركت هاي بزرگ فناوري مثل اپل و گوگل، 
عليه اين قانون مبارزه مي كنند و ادعا دارند كه اين 
قانون نحوه محافظت شركت ها از حريم خصوصي و 
امنيت كاربران را محدود مي كند. كنت واكر، مدير 
بخش امور جهاني گوگل، در يك پس��ت وبلاگي 
نوشت: »اين صورت حساب ها ممكن است ما را وادار 
كند كه داده هاي حساسي را كه ذخيره مي كنيد با 
شركت هاي ناشناس به اشتراك بگذاريم و اين امر 
مي تواند حريم خصوصي شما را به خطر بيندازد.« 
تيموتي پودرلي، مدير ارشد بخش تعاملات دولتي 
اپل در نامه اي به كميته قضايي سنا نوشت: »اجازه 
دادن به كاربران براي دانلود مس��تقيم برنامه ها از 
اينترنت به اين معني است كه ميليون ها امريكايي 
احتمالًا با حملات بدافزاري به تلفن هاي خود مواجه 
مي ش��وند.« اين انتقادات تنه��ا بخش كوچكي از 
توفان هجمه رسانه اي است كه شركت هاي بزرگ 
فناوري عليه قوانين محدودكننده ايالات متحده 
امريكا برپا كرده اند. بر اس��اس مدعاي مطرح شده، 
تصويب و اجراي اينگونه مقررات، ش��كل صنعت 
فناوري در ايالات متحده را تغيير مي دهد. از سوي 
ديگر، طيفي از كارشناسان غيروابسته به طرفين 
اعلام مي كنند ك��ه اگرچه اثبات برخي از انتقادات 
سخت است، اما چالش هاي مطرح شده، كاملًا هم 
بي اساس نيس��تند. يك گروه متمركز متشكل از 
۲۵ كارشناس از جامعه مدني، دانشگاه، صنعت و 
دولت طي گزارشي در ماه مي سال ۲۰۲۱، در مركز 
غيرانتفاعي سياست و قانون امنيت سايبري امريكا، 
نسبت به سياست هاي دولتي كه مي تواند به امنيت 
صنعت تلفن همراه هوش��مند و فناوري آس��يب 
برساند، هشدار دادند. آري شوارتز، از كارشناسان 
مركز سياست و قانون امنيت سايبري در اين مورد 
گف��ت: » ادامه روند عرضه اپليكيش��ن ها از طريق 
فروشگاه هاي برنامه و بررسي هاي امنيتي كه اين 
فروشگاه ها روي برنامه هاي عرضه شده روي پلتفرم 
خود انجام مي دهند، محيط بازار تلفن هاي همراه 
را ايمن تر كرده اس��ت. در ميان كارشناساني كه با 
آنها صحبت كرديم، نگراني عميقي نسبت به بدتر 
شدن اوضاع امنيت برنامه هاي موبايلي وجود دارد.« 
چالش اساسي شركت اپل براي مقابله با تصويب و 
اجراي اين دس��ت قوانين محدود كننده، بيشتر بر 
موضوع امكان دريافت و نصب مس��تقيم نرم افزار 
توس��ط كاربران و از بس��تر اينترنت است. شركت 
يادش��ده اخيراً طي مقاله اي ب��ه مخاطرات وجود 
چنين شرايطي پرداخته و مدعي شد كه علت وجود 
تعداد بيشتر شمار بدافزارهاي اندرويدي، به دليل 
امكان بارگذاري و درافت برنامه هاي اين سيس��تم 
عامل به صورت مستقيم در اينترنت است. علاوه بر 
اين، منتقدان بخش ديگري از مفاد اين لايحه نيز 
كه در نظر دارد شركت هاي فناوري را به خاطر ايجاد 
مانع و دشواري در زمينه اشتراك گذاري و دريافت 
داده هاي كاربران براي رقبايشان، جريمه كند، زير 
س��وال برده اند. آنها معتقدند كه اي��ن الزام به طور 
بالقوه مي تواند داده ها را در دس��ت اشخاص ثالث 
با استانداردهاي امنيتي پايين تر يا حتي دشمنان 
خارجي بگذارد و خطرات��ي را بر مصرف كنندگان 
تحميل كند. حاميان اين لايحه مي گويند بسياري 
از اين نگراني ها در نس��خه جدي��د و طي بازنگري 
لايحه، برطرف شده اس��ت و شركت هاي فناوري 
در اين ميان، فقط به دنبال بهانه گيري هس��تند. 
جين ماير، س��خنگوي س��ناتور امي كلوبوچار، در 
اين مورد گفت كه همه اس��تدلال هاي اپل درباره 
بارگذاري جانبي برنامه ها واقعاً تلاش��ي نااميدانه 
براي حفظ انحصار فروشگاه برنامه هايش است كه 
از آن براي دريافت هزينه هاي هنگفت از مشاغلي 
كه با آنها رقابت مي كنند، اس��تفاده مي كنند. اين 
در حالي اس��ت كه تع��داد زيادي از ش��ركت هاي 
فناوري كوچك و متوس��ط وج��ود دارند كه از اين 
قانون حمايت مي كنند. ائتلافي متش��كل از بيش 
از ۴۰ ش��ركت از جمل��ه »Yelp« و مرورگ��ر وب 
»DuckDuckGo« نامه اي به كميته قضايي سنا 
ارس��ال كردند كه اين لايحه را تأييد كرد. در حالي 
كه نهادهاي تنظيم گر اروپايي سال ها مجبور بودند 
تقاطع ميان تنظيم حريم خصوصي داده ها و رفتار 
ضد رقابتي شركت هاي فناوري را متعادل سازند، 
اين علاقه به تازگي در ميان سياستمداران و قانون 
گذاران امريكايي نيز شكل گرفته است. با اين وجود، 
برخي متخصصان نيز اعتقاد دارند كه تدبير چنداني 
در مورد حفظ تعادل ميان دو حوزه يادشده صورت 
نپذيرفته است و در بسياري از موارد، حريم خصوصي 
كاربران قرباني قوانين ضدانحصار شده است. عامل 
ديگري كه بحث را در ايالات متحده پيچيده مي كند، 
فقدان قانون فدرال حفظ حريم خصوصي اس��ت 
كه بتواند برخي از مفاهيم مطرح ش��ده در لايحه 
مذكور را روشن كند. اين چالشي است كه در ميان 
كارشناس��ان و برخي اعضاي كنگره مطرح شده و 
مورد بررسي قرار گرفته است. از سوي ديگر، ماده اي 
در اين لايح��ه وجود دارد كه اقدامات انجام ش��ده 
براي »حفاظت از ايمن��ي، حريم خصوصي كاربر، 
امنيت داده هاي غيرعمومي يا امنيت پلتفرم تحت 
پوشش« را از تلقي فعاليت غيرقانوني معاف مي كند.

همكاريگوگل،متاوتوييتربا
اتحاديهاروپابرضدنفرتپراكني

وزراي دادگس��تري عضو اتحاديه اروپا و مديران ارش��د 
گوگل و متا از همكاري براي شكل دادن به يك چارچوب 
حقوقي به منظور مقابله با نفرت پراكني اينترنتي خبر 
داده اند. به گزارش مهر به نقل از رويترز، كشورهاي اروپايي 
و امريكا در سال هاي اخير تلاش هاي خود به منظور ايجاد 
چارچوب هاي قانوني به منظ��ور ملزم كردن غول هاي 
فن��اوري در امريكا به مقابله با نفرت پراكني را تش��ديد 
كرده اند. اتحاديه اروپا قانون خدمات ديجيتال را به تصويب 
رسانده كه به موجب آن شركت هاي فناوري براي مقابله 
با نشر محتواي غيرقانوني، داده هاي دروغ و نفرت پراكني 
روي پلتفرم هاي خود بايد تلاش بيشتري صورت دهند، در 
غير اين صورت حداكثر معادل شش درصد از گردش مالي 
سالانه خود جريمه مي شوند. به گفته اريك دوپوند وزير 
دادگستري فرانسه قرار است قوانين جديد اتحاديه اروپا 
در مورد فعاليت شركت هاي فناوري به گونه اي تنظيم 

شوند تا آنها در اين زمينه حرف آخر را نزنند. 

رشد ۱۷۰ ميليارد دلاري ارزش بازار ارزهاي ديجيتال با عبور بيت  كوين از ۴۱ هزار دلار

بيت كوين دوباره جان گرفت

ماموريت هاي جديد دولت براي اقتصاد ديجيتال
دبير شوراي اجرايي فناوري اطلاعات با تشريح ماموريت هاي 
مدنظر براي كارگروه ويژه اقتصاد ديجيتال گفت: در اين 
كارگروه رويكرد حمايتي براي توس��عه اقتصاد پلتفرمي 
و محتواي ديجيتال دنبال مي ش��ود. رضا باقري اصل در 
گفت وگو با خبرنگار مهر، به تشريح ماموريت ها و مزاياي 
تشكيل كارگروه ويژه اقتصاد ديجيتال پرداخت و اظهار 
كرد: يكي از مهم تري��ن و اثرگذارترين حوزه هاي كاربري 
فضاي مج��ازي و فن��اوري اطلاعات و ارتباط��ات، حوزه 
اقتصاد است و اين حوزه به واسطه اينكه سهم عمده اي از 
فعاليت هاي اقتصادي و اجتماعي مردم را شامل مي شود 
توانسته با بهره گيري از ICT، اقتصاد نويني را ايجاد كند كه 
در دنيا با نامگذاري هاي مختلفي از جمله اقتصاد هوشمند، 
اقتصاد ديجيتال يا اقتصاد نوين ش��ناخته مي شود. وي با 
اشاره به اينكه منظور از اقتصاد ديجيتال، نحوه به كارگيري 
فناوري هاي ديجيتال در اقتصاد است، ادامه داد: در تبيين 
مفهومي اين موضوع، سه لايه در نظر گرفته شده كه يكي 
از آنها هسته مركزي است كه مربوط به بخش زيرساختي 
و بخش ديجيتال يا همان ICT مي شود و خدمات حوزه 
فن��اوري اطلاعات از مرك��ز داده و س��رويس هاي كاملًا 
ديجيتالي مثل موتورهاي جست وجو و شبكه هاي اجتماعي 
را در برمي گيرد. باقري اصل افزود: يكي ديگر از اين لايه ها 
مربوط به »خدمات ديجيتالي شده« و »اقتصاد پلتفرمي« 
مي ش��ود و ما به نوعي ش��اهد اقتصاد اشتراكي هستيم. 
مانند آن اتفاقي كه در حوزه سرويس هاي اشتراكي مثل 
سرويس هاي خودروي اينترنتي در كشور خودمان رخ داده 

است. لايه سوم در مفهوم اقتصاد ديجيتال، بعد وسيع تري 
دارد و مربوط به »اقتصاد ديجيتالي شده« مي شود. در اين 
لايه اتفاقات مهمي در حوزه كشاورزي هوشمند، اقتصاد 
الگوريتمي و توس��عه صنعت هوش��مند رقم مي خورد. 
دبير ش��وراي اجرايي فناوري اطلاعات گفت: بنابراين ما 
وقتي از اقتصاد ديجيتال صحب��ت مي كنيم هر ۳ لايه را 
در نظر مي گيريم و معتقديم كه اين لايه ها كمك كننده 
همديگر هستند و طبيعتاً نمي توانند باهم تعامل نداشته 
باش��ند. وي با اش��اره به اينكه تعريف اقتصاد ديجيتالي 
بسيار وس��يع تر از تعريف تجارت الكترونيك است، ادامه 
داد: تجارت الكترونيك در لايه هاي »اقتصاد ديجيتال« 
و »اقتصاد ديجيتالي شده«، كاركردهايي دارد اما بسياري 
از خدمات و نوآوري هايي كه مفهوم اقتصاد اشتراكي ايجاد 
كرده است، در قالب هاي قديم تجارت الكترونيكي جاي 
نمي گيرد. بر اين اساس ما نيازمند طرح تحول يا نيازمند 
يك ساختارشكني نسبت به حوزه هاي سنتي هستيم و اين 
موضوع با اقتصاد ديجيتالي شده رقم مي خورد. باقري اصل 
گفت: در كنار آن، موضوعات ديگري نيز در زمينه اقتصاد 
ديجيتال وجود دارد؛ در اقتصاد ديجيتالي، شكل گيري 
كسب و كار و مشاركت ذينفعان يا مشتريان خيلي بالاتر 
است. از س��وي ديگر هزينه هاي جست وجوي يافتن 
محصول، پايين تر مي آيد و هزينه مبادله كمتر مي شود. 
ش��فافيت و قابل ارزيابي بودن با اطلاعات مش��تريان 
اتفاق مي افتد و رفتار مشتري نيز بر اساس حجم بالاي 

اطلاعات، قابليت سنجش پيدا مي كند.



تعادل |فرشته فريادرس |
»از هش��دارهايي كه جدي گرفته نشد تا دپوي 80 
درصدي برن��ج.« علي رغم هش��دار هاي مكرر طي 
ماه هاي گذشته مبني بر كمبود برنج، متوليان وزارت 
صمت وجهادكش��اورزي، همچنان ب��ر ممنوعيت 
واردات در فصل برداش��ت اص��رار كردند كه اين امر 
نتيجه اي جز گراني برنج در بر نداشت. به طوري كه، 
بررسي ها از سطح بازار نشان مي دهد، قيمت هر كيلو 
برنج هندي در خرده فروشي ها ۳0 تا ۳۴ هزار تومان، 
برنج پاكستاني ۳۲ تا ۳۶ هزار تومان، برنج طارم ۶۳ تا 
۹۲ هزار تومان، شيرودي ۴۵ تا ۵0 هزار تومان و ندا 
۴0 تا ۴۵ هزار تومان بوده كه نسبت به ماه هاي اخير 
۱۵ تا ۳0 هزار تومان افزايش قيمت را تجربه كردند. 
همچنين براساس اعلام مركز آمار، تورم برنج خارجي 
و داخلي در ۴ سال و نيم گذشته به ترتيب ۵۷۵ و ۳۲۵ 
درصد گزارش ش��ده است. از س��وي ديگر، به گفته 
برخي، از ديگر دلايل گران��ي برنج در روزهاي اخير 
اين است كه 80 درصد برنج از دست توليدكنندگان 
و كشاورزيان خارج شده و در انبار هاي افرادي است 
كه تمايلي به عرضه آن ندارن��د و مي خواهند با دپو 
برنج ،كنترل بازار اين محصول را در دس��ت بگيرند. 
س��ودجوياني كه موجب افزايش قيمت برنج شده و 
بايد مورد رصد نهاده��اي نظارتي قرار گيرند. با اين 
حال، دبير انجمن واردكنندگان برنج مي گويد، وزارت 
جهاد بايد ثبت س��فارش را سرعت بخشد تا كمبود 

عرضه، منجر به تشنج در بازار نشود.

  گراني برنج به روايت آمار 
طبق داده هاي مرك��ز آمار، ديماه امس��ال در ايران 
قيمت برنج خارجي به طور متوسط كيلويي ۲8 هزار 
 و 800 تومان فروخته شده كه اين رقم در شهريور ۹۶ 
۵ هزار و ۶00 تومان بوده است. يعني افزايش ۲۳ هزار 
و ۲00 توماني ظرف اين مدت كه معادل ۵۷۵ درصد 
است. اين عدد يعني تورم نرخ برنج ايراني ظرف چهار 
سال و نيم گذشته برابر با ۳۲۵ درصد به ثبت رسيده 
است. چون متوسط قيمت برنج ايراني در حال حاضر 
كيلويي ۵۶ هزار و ۹00 تومان است و خريداران اين 
كالا را در شهريور ۹۶ كيلويي ۱۳ هزار و ۴00 تومان 
پرداخت مي كردند. از آنس��و، در يك ساله منتهي به 
آذرماه، برن��ج ايراني در رتبه دوم افزايش قيمت بين 
كالاهاي اساس��ي قرار دارد، به طوري كه قيمت هر 

كيلوگرم برنج طارم اعلا و هاشمي درجه يك در آذر 
امس��ال با ۵۹.۹ و ۵۶.۶ درصد افزايش، از حدود ۳۳ 
هزار تومان در آذر سال قبل، به ۵۱ تا ۵۳ هزار تومان 
رسيده است. قيمت برنج پاكستاني نيز در همين ماه 
۱۴.۹ درصد نس��بت به ماه مشابه سال قبل افزايش 
يافت��ه و از ح��دود ۲۴ هزار و ۵00 توم��ان به حدود 
۲8 هزار تومان در آذر امسال رسيده است. اما قيمت 
برنج تايلندي با ۷.۲ درصد كاهش در اين يك س��ال 
از حدود ۱۷ به ۱۶ هزار تومان رسيده است.  حال اما، 
بررس��ي ها از سطح بازار نشان مي دهد كه قيمت هر 
كيلو برنج هندي در خرده فروش��ي ها ۳0 تا ۳۴ هزار 
تومان، برنج پاكس��تاني ۳۲ تا ۳۶ هزار تومان، برنج 
طارم ۶۳ تا ۹۲ هزار تومان، شيرودي ۴۵ تا ۵0 هزار 
تومان و ندا ۴0 تا ۴۵ هزار تومان بوده كه نس��بت به 
ماه هاي اخير ۱۵ تا ۳0 هزار تومان افزايش داش��ته 
است. طبق گفته واردكنندگان با افزايش قيمت برنج 
ايراني، بخشي از تقاضا به سمت برنج خارجي سوق 
داده شده كه با اين وجود ماهيانه ۱۵0 هزار تن برنج 

به منظور كسري نياز كشور بايد وارد شود. 

  هشدارهايي كه جدي گرفته نشد! 
قيم��ت برنج درحالي ام��روز به بالاتري��ن حد خود 
رس��يده كه در ماه ه��اي اخير جدال بر س��ر كاهش 
دوره ممنوعيت فصلي واردات برنج بين دستگاه هاي 
مختلف و واردكنندگان در جري��ان بود. مديرعامل 
ش��ركت بازرگاني دولتي با اشاره به خشكسالي ۵0 
سال گذشته و آسيب جدي آن به كشت هاي مختلف 
كش��اورزي از جمله برنج، از كاهش حدود ۱8 تا ۱۹ 
درصدي توليد برنج داخلي خبر داد و همين موضوع 
را عامل افزاي��ش قيمت برنج داخل��ي عنوان كرده 
بود. در نهايت دوره ممنوعيت فصلي كه هر س��ال از 
ابتداي مردادماه آغاز و تا آذر ماه ادامه دارد، امس��ال 
زودتر از س��ال هاي قبل، يعني از اول آذر برداش��ته 
ش��د. هرچند معاون وقت فني گمرك ۲۶ تيرماه در 
نامه اي به معاون وقت بازرگاني داخلي وزارت صمت 
خواه��ان بازنگري در تاري��خ ممنوعيت فصلي برنج 
جهت جلوگيري از كمبود يا افزايش قيمت برنج در 
ماه هاي آتي شد. مهرداد جمال ارونقي با اعلام افت 
نزديك به ۷0 درصدي واردات برنج از ابتداي سال تا 
پانزدهم تيرماه نسبت به مدت مشابه سال قبل، نسبت 
به كمبود و گراني برنج در ماه هاي آتي هش��دار داده 

بود. او همچنين در نامه اي به صمت با اشاره به امتناع 
واردكنن��دكان از ورود محموله هاي برنج خريداري 
شده به دليل نگراني از عدم امكان ترخيص و رسوب 
محص��ول، خواهان بازنگ��ري در مصوبه ممنوعيت 
واردات فصلي برنج كه از ابتداي مرداد تا پايان آبانماه، 
اعمال مي شود، شده بود. هشداري كه البته از سوي 
صمت و جهاد كشاورزي جدي گرفته نشد. در نهايت 
ام��ر، راي به ممنوعيت فصلي در هم��ان بازه زماني 
اعلام شده صادر ش��د. در پي چنين اقدامي، قيمت 
»برنج« ايراني در يك ركود بي س��ابقه در ش��هريور 
م��اه به ۴۵ هزارتومان رس��يد.  همچنين براس��اس 
آماري كه ارونق��ي معاون وقت گمرك در همان بازه 
زمان ياد شده ارايه كرد، از يكم فروردين ماه ۱۴00 
تا پانزدهم تيرماه صرف��اً ٣٦٧.٨٦ تن برنج وارداتي 
ب��ه ارزش ٩٠٣.١٤٠.٧٨ دلار از گم��ركات كش��ور 
ترخيص شده بود كه در مقايس��ه با واردات برنج در 
مدت مشابه سال قبل با وزني معادل٦٩١.٢٧٧ تن و 
ارزش ٥٣٨.٧١٠.٢٤٩ دلار، واردات اين كالا از نظر 
وزني، ٦٩ درصد و از نظر ارزشي نيز ٦٩ درصد كاهش 
را نشان مي داد. حال، دبير انجمن واردكنندگان برنج 
از واردات 800 هزار تني برنج از ابتداي سال تاكنون 
خبر داده و گفته كه بنابر آمار گمرك تا قبل از دوره 
ممنوعي��ت ۵00 هزار تن و بع��د از دوره ممنوعيت 
۳00 هزار تن برنج وارد ش��ده اس��ت. البته براساس 
 آم��ار اعلامي س��خنگوي گمرك به »تع��ادل«، در

 ۱0 ماهه امسال، يك ميليون و ۱۳۴هزار و ۳۵۳تن 
به ارزش ۹۷۵ميلي��ون و ۷۳8هزار و ۳08دلار برنج 
وارد كشور شده كه نسبت به مدت مشابه سال قبل، 
رش��د ۳۳درصدي در وزن و ۲۷درصدي در ارزش را 

نشان مي دهد.
 مبادي وارداتي اين محصول هم كش��ورهايي چون 
»امارات، هند، پاكس��تان، تايلند« بوده است. باهمه 
اينها و علي رغم هشدار هاي مكرر در ماه هاي گذشته 
مبني بر كمبود برنج، مسوولان وزارت جهاد همچنان 
بر ممنوعيت واردات در فصل برداشت اصرار كردند 
كه اين امر نتيجه اي جز گراني برنج ايراني و خارجي در 
بر نداشت. درهمين حال، دبير انجمن واردكنندگان 
برنج مي گوي��د، وزارت جهاد بايد ثبت س��فارش را 
سرعت بخشد تا كمبود عرضه، منجر به تشنج در بازار 
نشود. به گفته او، با توجه به عقب ماندگي برنامه، در 
۲ ماه باقي مانده تا پايان سال ماهانه ۱۵0 هزار تن و 

در فروردين ۲۵0 هزار تن برنج بايد وارد شود تا نياز 
شب عيد و ماه رمضان تامين شود.

  برنج هايي كه به جاي عرضه، دپو مي شوند!
فارغ از بي توجهي متوليان صمت و جهاد كشاورزي به 
پديده كمبود برنج در بازار و رقم زدن گراني آن، رييس 
اتحاديه شاليكوبي داران مازندران در اظهاراتي گفته 
اس��ت كه يكي از دلايل گراني برنج در روزهاي اخير 
اين است كه 80 درصد برنج از دست توليدكنندگان 
و كشاورزيان خارج ش��ده و در انبار هاي افرادي است 
كه تمايلي ب��ه عرضه آن ندارن��د و مي خواهند با دپو 
برنج كنترل بازار اين محصول را در دست بگيرند.  به 
گفته س��يد تقي جعفريان، عرضه محصول به صورت 
قطره چكاني است.  از آنسو، قاسم علي حسني، رييس 
اتحاديه بنكداران مواد غذايي، ضمن تاييد رشد شديد 
قيمت برنج، گفته است كه دلايل اين افزايش قيمت را 
بايد در شمالِ كشور جست وجو كرد. او به »خبرگزاري 
فارس« گفته است: اگرچه هزينه هاي مختلفي از جمله 
كود، سم، حمل و نقل، هزينه هاي كارگري قيمت يك 
محصول كشاورزي را تعيين مي كند اما به نظر مي رسد 
قيمت برنج توس��ط برخي عمده فروشان و دلالان در 
شمال كشور تعيين مي شود و با سودجويي ها قيمت 
اين محصول مدام در حال افزايش اس��ت. به گفته او، 

وضعيت قيمت برنج در حالي است كه ما كمبودي در 
اين كالا نداريم و برنج ايراني و خارجي به اندازه كافي در 
بازار عرضه مي شود. بنابراين فروش برنج با اين قيمت ها 
درست نيست. حس��ني متذكر شده كه سازمان هاي 
مسوول بايد علت افزايش قيمت برنج را بررسي كنند و 
مانع افزايش قيمت ها  شوند،  هزينه توليد اين محصول 
بالا است اما به نظر مي رسد سودجويي هايي نيز موجب 

افزايش قيمت برنج شده است.

  جهاد كشاورزي: برخورد مي كنيم!
وزارت جه��اد كش��اورزي در واكن��ش ب��ه افزايش 
افس��ارگيخته قيمت برنج در اين روزها، گفته است 
كه قيمت ه��اي فعلي برج ايراني غيرواقعي اس��ت؛ 
برخورد مي كنيم. مديركل دفت��ر بازرگاني داخلي 
كالاهاي كشاورزي اعلام كرده كه ميزان توليد برنج 
در سال جاري ۱0 تا ۲0 درصد كاهش داشته اما اين 
موضوع نبايد به اين ان��دازه، قيمت برنج ايراني را در 
بازار افزايش دهد. ابراهيم زارع، همچنين گفته است 
كه برنج هاي خارجي به اندازه كافي ثبت س��فارش و 
وارد شده است؛ به طوري كه در مقايسه با سال قبل 
افزاي��ش واردات داريم اما قيم��ت برنج خارجي نيز 
افزايش مختصري نيز داشته است كه به دليل بالارفتن 
قيمت اين محصول در مبدأ توليد )هندوستان( است.
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استفاده از اراضي اوقافي در طرح 
مسكن ملي براي اولين بار در كشور

مديركل راه و شهرسازي استان مركزي گفت: در اجراي 
طرح اقدام ملي مسكن در اراك براي اولين بار در كشور 
از اراضي اوقافي اس��تفاده شد. احمد مرزبان در شوراي 
مسكن استان مركزي با بيان اينكه در قانون جهش توليد 
مسكن سهميه اس��تان مركزي ۶۱ هزار و ۱۲۷ واحد 
است، اظهار كرد: ۱۹ هزار واحد مربوط به شهرهاي جديد 
اميركبير و مهاجران و ۴۲ هزار واحد در ساير شهرهاي 
استان مركزي اس��ت. وي ادامه داد: تا به امروز علاوه بر 
حدود ۱0 هزار واحد كه در حال اجرا است ۴۹۲ هكتار 
نيز به استعداد ساخت ۲۹ هزار واحد برنامه ريزي شده 
است. مديركل راه و شهرسازي استان مركزي با اشاره 
به اينكه در طرح اقدام ملي مسكن ۲۱ هزار و ۲۹ واحد 
سهميه ابلاغي استان مركزي بود، تصريح كرد: ۱۲ هزار و 
۴00 واحد مربوط به شهرهاي جديد اميركبير و مهاجران 
و مابقي براي ساير شهرها بوده است. مرزبان گفت: در 
قانون جهش توليد مسكن به جهت حداقل يك ميليون 
واحد مسكوني توسط مجلس شوراي اسلامي در زمان 
دولت مردمي سيزدهم به تصويب رسيد در اين راستا 
يك صندوق ملي در بخش هاي مقرر شده ظرف سه ماه 
تشكيل شود كه اين اتفاق رخ داده است. وي ادامه داد: 
در راستاي تحقق اهداف نهضت ملي مسكن با توجه به 
كمبود زمين در اراك، يكي از شيوه هاي تأمين زمين 
اس��تفاده از اراضي اوقافي بود كه در اراك براي اولين بار 
در كشور از اين فرمول استفاده شده است. مديركل راه و 
شهرسازي استان مركزي عنوان كرد: حدود ۷0 هكتار 
از اراضي اوقافي به محدوده الحاق شد كه بعد از الحاق 
طراحي صورت گرف��ت و در اين طراحي 8 هزار و ۱00 
واحد جانمايي و تغيير كاربري از زراعي به مس��كوني 
انجام شده است. مرزبان بيان كرد: در اين طرح متقاضيان 
بايد ۲۶ ميليون تومان به حساب اوقاف به عنوان پذيره 
و ۴0 ميليون تومان به حساب مسدودي خود در بانك 
مسكن واريز كنند كه تا ۳0 دي مهلت واريز وجه دارند 
و از آنجايي كه دو برابر ظرفيت واجد شرايط وجود دارد 
بنابراين در صورت عدم پرداخت جايگزين خواهند شد. 
وي ادامه داد: شيوه واگذاري زمين دولتي به ۲ صورت 
اجاره داري به صورت ۹۹ ساله و فروش اقساطي است 
كه در جهش توليد مس��كن از روش نخست استفاده 
شده است. مديركل راه و شهرسازي استان مركزي 
اظهار كرد: وزارت راه و شهرسازي موظف است براي 
اجراي برنامه حمايتي نس��بت به واگ��ذاري اراضي 
مورد نياز ساخت مسكن به صورت يك عقد ۹۹ ساله 
اقدام كند، عقد اجاره براي سال اول حداكثر معادل 
۲0 درصد قيمت منطقه اي زمين مسكوني متناسب 
با قدرالسهم هر متقاضي در همان سال با يك درصد 
ارزش كارشناسي روز زمين در ابتداي سال واگذاري 
تعيين مي شود و اين رقم براي س��ال هاي آينده تا 

۹۹ سال سالانه به ميزان ۱۵ درصد افزايش مي يابد.

بي توجهي صمت و جهاد كشاورزي به هشدارها، برنج را گران كرد

چه كساني برنج ها را دپو كردند؟ 

ويژه

اين روزها زمزمه هاي واردات، بلاتكليفي صنعت خودرو 
ظرف چند سال اخير، فشار براي كنترل دستوري قيمت 
و تحميل زيان انباش��ته به خودروساز و زنجيره تامين و 
همين طور برنامه هاي هوش��مندانه پشت پرده براي از 
پا درآوردن حلقه هاي كليدي زنجيره تامين خودرو به 

گوش مي رسد.
آسيب به صنعت خودرو علاوه بر ايجاد تقاضايي بين ۱۵ 
تا ۳0 ميليارد دلار در س��ال، نزديك به ۶00 هزار شغل 
مس��تقيم را از بين خواهد برد و دامن زدن به نارضايتي 
جوانان از كيفيت خودرو تاثير شديد رواني در جامعه به  

جا خواهد گذاشت.
ريچارد نفيو تحريم هاي ايران را در دوره گذشته چنان 
مديريت كرد كه علاوه ب��ر ايجاد موجي از نارضايتي در 

داخل كشور، ۴قطعنامه عليه ايران صادر شد.
در دوره گذشته تحريم هاي خودرو يكي از اولويت هاي 
تحريمي بود. در دوره جديد نيز خودرو در ليست اوليه 
قرار گرفت. نفيو در كتاب »هنر تحريم ها نگاهي از درون 
ميدان« در مورد اس��تراتژي تحريم خ��ودرو در دوران 

اوباما مي گويد: 
»ما در حالي كه ش��ديدترين تحريم ها را عليه صنعت 
خودرو اعمال كرديم مسير واردات خودرو را باز گذاشتيم 
و با اس��تفاده از منابع ارزي خ��ود ايراني ها تعداد زيادي 
خودروي لوكس وارد كشور شد. با اين تاكتيك هم منابع 
محدود ارزي را از دست دادند، هم از منابع خودشان عليه 
خودشان اس��تفاده كرديم و هم موجي از نارضايتي در 
جواناني ايجاد كرديم كه با ديدن خودروهاي لوكس در 
خيابان ها احساس بدبختي عميقي به آنها دست مي داد.«

در مصاحبه اخير دبير واردكنندگان خودرو، محصولات 
توليدي توس��ط خودروس��ازان به عن��وان ارابه مرگ 
اشاره شده است. بايد به ايش��ان متذكر شويم در مورد 
خودروهايي صحبت مي كني��م كه قيمت كارخانه آنها 
ب��راي مصرف كننده كمتر از ۲00 ميلي��ون تومان و به 
عبارتي كمتر از ۷ هزار دلار مي باشد، آيا قرار است براي 
بخش كم درآمد و متوس��ط جامع��ه، خودرويي ۷ هزار 
دلاري وارد شود كه با كيفيت و ايمن بوده و ارابه زندگي 
باشد، آيا ايشان كه ذينفع اين فرآيند هستند و برخي از 
نمايندگان محترم مجلس ك��ه حامي اين رويكرد بوده 
ولي ذينفع نيس��تند، حاضرند متعهد شوند كه به جاي 
ارابه مرگ، ارابه زندگي را نه با ۷ هزار دلار، بلكه با ۱0 هزار 
دلار وارد كش��ور كنند. يا اينكه مانند هميشه برنامه اي 
تجاري، جهت دستيابي به سودهاي غيرمتعارف با واردات 
پورشه و مازراتي به اسم حل مشكل جامعه، تنظيم شده 
است. نتيجه اين رويكردها چيزي جز واردات خودرو براي 
قشري كه هم اكنون دغدغه به روزآوري خودروي بنز و 
بي ام و ۲0۱8 خود را به مدل ۲0۲۲ دارند، نيست. البته 
كه از نظر عده اي و نه خود اين افراد، اين قش��ر از جامعه 
حتي در بدترين شرايط تحريمي و نياز كشور به كالاهاي 

اساسي، بايد از دنيا عقب نمانند!
آيا استفاده از اصطلاحاتي مانند ارابه مرگ براي محصولي 

كه تاييديه موسسه اس��تاندارد را داشته و توسط مردم 
اين مملكت توليد شده است، توهين به بخشي از جامعه 
به حس��اب نمي آيد؟ آيا افراد متخصص نمي بايست از 
اصطلاحات صحيح تر استفاده نمايند. آيا نمي دانيم در 
هر تصادفي سه عنصر خودرو، راننده و جاده سهم دارند 
و مي بايس��ت كمي تامل كنيم و بعد حرف بزنيم. آيا در 
تصادفات داخل كشور، در خودروهاي وارداتي، افراد جان 

خود را از دست نداده اند؟
طبق گزارش دولت امريكا ميزان مرگ و مير ناش��ي از 
تصادفات در ۶ ماه اول سال ۲0۲۱ نسبت به ۶ ماهه سال 
۲0۲0 معادل ۱8.۴ درصد رشد داشته و ۲0۱۶0 نفر در 
اي��ن تصادفات جان خود را از دست داده اند. لازم به ذکر 
است اين مي��زان مرگ و مير بالاترين تعداد مرگ و مير 
در ۶ ماهه اول سال از سال ۲00۶ به بعد بوده است. شايد 
واردات خودرو در امريكا قطع شده که مردم آنجا هم سوار 

ارابه مرگ می شوند.
يادمان باشد تاكنون واردات خودرو تاثيري روي قيمت 
خودروهاي ارزان و متوسط نداشته است، به آمار واردات 
خودرو از سال ۱۳8۶ تا سال ۱۳۹8 در جدول زير توجه 

نماييد.
طي سال هاي ۱۳8۶ تا ۱۳۹8 بيش از ۶۵0هزار خودرو 
وارد كشور ش��د، در همين بازه زماني نيز دو خودروساز 
بزرگ كشور بيش از ۱۴ميليون و پانصد هزار خودرو توليد 
كرده اند. آقايان بفرمايند واردات خودروهاي خارجي با 
ميانگين قيمت فروش بيش از ۴0 هزار دلار در كش��ور، 
چه تاثيري روي قيمت فروش محصولات خودروسازان 
فوق داشته اس��ت؟ آيا با ورود اين خودروهاي خارجي، 
مردم دست از خريد خودروهاي داخلي مانند پرايد، تيبا، 
پژو ۲0۶ و ... كه سالانه بالغ بر ۵00 هزار دستگاه توليد و 
فروخته مي شد، برداشتند؟ همين موضوع را مي توان به 

كيفيت و ساير موارد تعميم داد. 
 ۲- نكته قابل توجه ايشان اينكه دليل عدم واردات خودرو 
در شرايط فعلي محدوديت منابع ارزي كشور بوده و نه 
درخواست خودروسازان، نكته ديگر اينكه امريكايي ها 
مانند هميشه جهت ضربه زدن به كشور بخش توليد را 

تحريم كرده اند و ن��ه واردات را، البته كه واردات خودرو 
تحريم نيس��ت ليكن به دليل تحريم هاي بانكي امكان 
خريد مستقيم از خودروس��ازان اصلي وجود ندارد. در 
نتيجه آيا قرار است از بازار دبي، عمان، عربستان و... كه 

برندهاي بسياري از جمله برندهاي چيني در آنجا حضور 
دارند، خودرو را به قيمت خرده فروش خريداري نموده 
و بدون خدمات گارانتي و پس از فروش در داخل كشور 

بفروشيم؟ 

۳- پس از خروج امريكا از برجام ش��ركت هاي اروپايي، 
كره اي و ژاپني، اولين ش��ركت هايي بودند كه بلافاصله 
از ايران خارج ش��دند و حتي تعهدات ش��ان را در ايران 
برآورده ننمودند و صنعت خودروي كش��ور را با چالش 
فراوان مواجه كردند. نكته قابل توجه اينكه، شركت هاي 
اروپايي كه در ايران س��هام شركت هاي خودروسازي را 
خريده بودند يا سرمايه گذاري مشترك انجام داده بودند 
نيز، به رغم تمام پيش بيني هاي قبل��ي، در اولين زمان 
ممكن از ايران خارج شدند. حتي اين كشورها از ارسال 
دارو كه شامل محدوديت هاي امريكا براي ايران نبود نيز 
صرف نظر نمودند. ليكن عده اي علاقه مندند از كشورهايي 
كه به ما دارو هم ندادند ي��ا پول متعلق به مملكت را در 
بانك هاي خود بلوكه كردند، خودرو وارد نمايند. به نظر 
مي رسد از ديدگاه بسياري، ايران مي بايست حياط خلوت 

خودروهاي كشورهاي تحريم كننده باشد.
آگاه باش��يم كه علاوه ب��ر خودرو، ل��وازم خانگي مانند 
تلويزيون، يخچال، لباسشويي، ظرفشويي و... همگي با 
قطعات چيني در داخل ايران مونتاژ مي  ش��وند و چين 
تنها كش��وري بود كه در زمان تحري��م، قطعات را براي 
توليد محصولات، ب��ه ايران صادر ك��رد. هم اكنون نيز 
صنعت خودرو با توليد يك ميليون دستگاه، تمام تلاش 
خود را ب��راي مقابله با تحريم ها انجام داده و اين مهم در 
حالي به حقيقت پيوس��ته كه شركت هاي توليد كننده 
چيني در اين مسير همراه ما بوده اند. يادآور مي شويم كه 
شركت هاي چيني دقيقا زماني كه ترسوها و فرصت طلبان 
اروپايي، ژاپني و كره اي كش��ور را ترك نمودند، همراه 

ما بودند.
به نظر مي رسد تهيه مقالاتي از اين دست شبيه بي خبري 
ملكه آنتوانت از شرايط جامعه و ارايه راهكار جهت تعميق 

زخم مردم است.
۴- بررسي وضعيت خودروس��ازان خارجي كه در بازه 

برجام، بيشترين توليد و واردات را به كشور داشته اند. 
شركت هايي كه عمده واردات يا توليد مشترك كشور در 
زمان برجام از طريق آنها صورت مي پذيرفت در حال از 
دست دادن سهم بازار خود در بازار پر رقابت و آزاد كشور 

چين بوده و شركت هاي توليد كننده در كشور چين كه 
محصولاتي با برند چيني توليد مي كنند گوي سبقت را 

از آنها ربوده اند. 
 جمع فروش تمامي خودروس��ازان فوق )هيوندا، كيا، 
رنو، پژو، سيتروئن، دي اس( در بازار كشور چين در سال 

۲0۲۱ تقريبا نصف فروش چانگان چين بوده است.
نكته قابل توجه اينكه از س��ال ۲00۶ تا سال ۲0۲۱ كه 
ش��ركت هاي فوق س��هم بازار خود را در چين از دست 
داده اند، شركت هاي چيني افزايش سهم بازار مناسبي 
را تجربه نموده اند. از آن جمله مي توان به افزايش سهم 
بازار شركت هاوال از %0.۶۹ به % ۳، نفوذ در بازار شركت 
چانگان با افزايش س��هم بازار از 0.8% به ۴.۵% و حضور 
شركت جيلي با س��هم بازار ۴.۴ درصدي در بازار كشور 
چين اشاره نمود. همچنين بسياري از ديگر خودروسازان 
كشور چين نيز طي سال هاي ۲00۳ تا ۲0۲۱ رشد توليد 
بالايي را تجربه كرده اند كه از آن جمله مي توان به رشد 
توليد چري از 8۵ هزار ب��ه بيش از 800 هزار و BYD از 
۲۱ هزار به ۷۳0 هزار اشاره نمود. شركت هاي خودروساز 
چيني عملا سهم بازار شركت هاي كره اي و اروپايي در 
بازار چي��ن را، در حالي تصاحب نموده اند كه ش��رايط 

مساوي براي توليد و فروش با آنها داشته اند. 
 ۵- س��هم بازار خودروس��ازان در چي��ن: در مصاحبه 
ريي��س انجمن واردات كنندگان اش��اره ش��ده بود كه 
»متاسفانه خودروسازان ما ش��بانه روز تلاش مي كنند 
خودروي چيني بياورند و بفروشند، حال آنكه آمارهاي 
جديد نش��ان مي دهد حتي در چين، اولويت بيس��تم 
مردم هم خريد خودروي چيني نيس��ت و ۲0 شركت 
خودروساز پرفروش در چين، چيني نيستند و از جايگاه 
بيست وپنجم تازه نام شركت هاي خودروساز چيني در 
اين كش��ور ديده مي ش��ود.«  قابل توجه ايشان، با يك 
جست وجوي ساده اينترنتي مي توان فروشندگان برتر 
خودرو در كشور چين را در سال ۲0۲۱ مشاهده نمود. 
لازم است افرادي كه جايگاه دبيري انجمن وارد كنندگان 
كشور را يدك مي كشند قبل از هر گونه مصاحبه، زمان 
كمي را براي جست وجوي اينترنتي اختصاص دهند تا 
اطلاعات غلط را به مردم ندهند. همان طوركه در شكل 
مش��اهده مي نماييد، از ۳0 ش��ركت برتر خودروسازي 
چين، ۱۶ ش��ركت توليد كننده، از كشور چين هستند. 
همچنين برندهاي چيني شامل جيلي، چانگان، ولينگ، 
ه��اوال و بي واي دي، جزو ۱0 برند پر فروش در كش��ور 

چين مي باشند. 
نهايتا اينكه توس��عه رقابت در صنعت خودرو، افزايش 
كيفيت محصولات، فروش به قيمت هاي منصفانه، عدم 
اجحاف در حق مش��تريان و ارتقاي ايمني محصولات، 
يك الزام غير قابل انكار است كه بايد حتما به آن پرداخت. 
ليكن بهره برداري غير صحيح از فرمايشات رهبري، ارايه 
اطلاعات غلط و پيش بردن رويكردهايي كه قرار نيست 
مشكل مردم را حل نمايد رفتاري غير حرفه اي، نامناسب 

و به دور از هرگونه اخلاقيات است.

درست است خودروسازي دولتي خوب عمل نكرده ولي آدرس غلط ندهيد

جمع86878889909192939495969798سال
38765471724126242472396344458678712102484514397978971993148901886655084تعداد واردات

توضیحاتسهم بازار در سال 2021حداکثر سهم بازار در کشور چیننام خودرو ساز

1.4%9.1%        در سال       2005هیوندای

سهم بازار تمامی اين خودروسازان در کشور چین نزولی بوده  و در سال 2021 به حداقل خود 
رسیده است. 

جمع فروش تمامی اين خودروسازان در بازار کشور چین در سال 2021 تقريبا معادل نصف 
فروش برند چانگان چین بوده است. 

0.6%3.6%        در سال       2012کیا

صفر0.3%       در سال        2017رنو

0.2%2.1%       در سال        2014     پژو

0.2%4.7%       در سال        2003 سیتروئن

DS2014        0.01%0.1%       در سال
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خبرروز

120 شهر در وضعيت قرمز كرونايي
سرعت شيوع اميكرون در كشور به حدي افزايش پيدا كرده كه طي يك هفته تعداد شهرهاي قرمز از 8 شهر به 120 شهر رسيده و اين نشان 
از افزايش شمار مبتلايان در كل كشور دارد. همچنين بر اساس اين نقشه رنگ بندي 1۵۳ شهرستان در وضعيت نارنجي، 1۶۷ شهرستان 
در وضعيت زرد و 8 شهرستان در وضعيت آبي قرار دارند. اين در حالي است كه ميزان رعايت پروتكل هاي بهداشتي به كمتر از ۵0 درصد 
رسيده و در بسياري از شهرها مردم حتي از ماسك هم استفاده نمي كنند. تعلل در تزريق دوز سوم واكسن هم يكي ديگر از دلايل افزايش 
ش��مار مبتلايان به سويه جديد كرونا است. افزايش تعداد شهرهاي قرمز باعث ش��ده تا وزارت بهداشت دسترسي اپليكيشن ماسك به 
اطلاعات ابتلا در كشور را محدود كند و از اين به بعد وزارت بهداشت به طور مستقيم مسوول اعلام ميزان مبتلايان و فوتي ها كرونا خواهد بود.

ادامهازصفحهاول

از بين رفتن سرمايه هاي 
اجتماعي زير سايه اقتصاد بيمار

يعني وقتي قدرت خريد م��ردم فوق العاده پايين 
مي آيد نمي توانند بسياري از نيازهاي خود را تأمين 
كنند و اين به رك��ود تورمي دامن مي زند. كاهش 
قدرت خريد مردم هم آثار اقتصادي و هم اجتماعي 
دارد. چه بخواهيم و چه نخواهيم بايد قبول كنيم 
كه اقتصاد ايران ساختار بيماري دارد. اينكه كسي با 
داشتن يك آپارتمان بعد از دوسال سود ميلياردي 
مي برد نشاني از اين اقتصاد بيمار است. هيچ كس 
با هيچ تخصص ممتازي بعد از دو سال ميلياردها 
تومان درآمد به دست نمي آورد. اين اقتصاد بيمار 
سبب مي شود افراد از كارهاي توليدي فاصله بگيرند 
و به سمت كارهايي بروند كه درآمد بادآورده دارد؛ 
مثل همين خريد و فروش زمين و مسكن و طلا و ارز 
و موبايل و سهام. البته همين كارها هم در اين اقتصادِ 
پُر فرازونشيب ريسك هايي دارد. واقعيت اين است 
كه وقتي در بلندمدت به روند قيمت ها نگاه مي كنيم 
متوجه مي شويم يك نفر با خريد ارز و طلا و زمين 
و مسكن سود هنگفتي نصيبش شده، در صورتي 
كه قدرت خريد مزد بگيران روز به روز كاهش پيدا 
كرده است. به همين دليل خيلي ها سعي مي كنند 
بروند به سمت معاملات اينچنيني و از كارهايي كه 
حقوق محدودي دارد، اجتناب كنند. از طرفي نيروي 
متخصص مي تواند در كشورهاي ديگر هم دنبال كار 
باشد. در شرايطي كه چشم انداز آينده در ايران مبهم 
است نيروهاي متخصص ترجيح مي دهند كشور 
را ترك كنند. البت��ه اين صرفا به مزد برنمي گردد 
برخي مهاجرت مي كنند چون نگران آينده خود و 
فرزندانشان هستند. پذيرش دستمزد توافقي يعني 
پذيرش بي قيد و شرط سازو كار بازار، يعني پذيرش 
سازوكارِ عرضه و تقاضا؛ كه در اين صورت هر چه به 
سمت مناطق عقب افتاده و فقير برويم مي بينيم 
كه فرصتهاي شغلي محدودتر مي شود و در نتيجه 
دستمزد نيروي كار پايين تر مي آيد. البته اين قضيه 
الان هم اتفاق مي افتاد؛ نيروهاي تحصيلكرده ا  ي 
وجود دارند كه با مزدهايي بسيار پايين تر از حداقل 
مزد قانوني به كار گرفته مي شوند و هيچ نظارتي هم 
بر آنها نيست. همين الان شاغلين بسياري داريم 
كه زير خط فقر هس��تند و از شرايط كار و زندگي 
ناراحتند. كلا بازار كار را نمي توان به دست نيروهاي 
عرضه و تقاضا سپرد؛ چون بخش بزرگي از جمعيت 
زير خط فقر قرار مي گيرند و قانون كار كه سابقه 
بيش از يك قرن در دنيا و در ايران هم نزديك به يك 
قرن دارد، به كنار گذاشته مي شود. قانون كار به اين 
دليل وضع شده كه كارگران كه گروه ضعيف تري 
هس��تند و توان چانه زني پايين تري دارند، مورد 
حمايت دولت و قانون قرار بگيرند. هيچ جاي دنيا 
هم س��ازوكار عرضه و تقاضاي محض در بازار كار 
را نمي پذيرد. اين ش��رايط آسيب هاي اجتماعي 

بسياري را مي تواند به دنبال داشته باشد.

رويداد

رييس بيمارس��تان كودكان علي اصغ��ر)ع( با تاكيد بر 
افزايش م��وارد ابتلاي كودكان ب��ه كرونا، گفت: اكنون 
تخت هاي بيمارستاني به سرعت در حال پر شدن است 
و اگر با همين شيب پيش رويم، به سرعت دچار كمبود 
تخت مي شويم. دكتر فرهاد چوبدار با اشاره به افزايش 
موارد ابتلاي كودكان به كرونا در سويه اميكرون، گفت: 
دو مشخصه مهم در 10 روز گذشته اتفاق افتاده است؛ اول 
اينكه تقريبا بيش از ۶0 درصد تست هاي آزمايشگاهي 
كرونا مثبت مي شود كه معناي آن شعله ور شدن آتش 
بيماري است. مشخصه دوم اين است كه ما مجبور شديم 
دو بخش از بيمارس��تان را مجددا به بخش كرونا تغيير 
كاربري دهيم. البته علي رغم اين افزايش ظرفيت، هنوز 
اورژانس پر از بيمار مبتلا به كوويد1۹ اس��ت و ورودي 
درمانگاه بيم��اران كرونايي هم افزايش يافته اس��ت. او 
افزود: برخلاف پيك هاي قبلي تع��داد كودكاني كه به 
كرونا مبتلا مي شوند از بزرگسالان بيشتر است و ظاهرا 
گروه هدف اوميكرون گروه سني زير 12 سال است؛ زيرا 
حتي نوزاد چند روزه  مبتلا به كروناي اميكرون هم در بين 
بيماران مان بستري داريم. اين عضو هيات علمي دانشگاه 
علوم پزشكي ايران درباره حال عمومي اين كودكان، اظهار 
كرد: حال عمومي كودكان نسبت به ابتلا به سويه دلتا 
خيلي بهتر است و نياز به داروهاي قوي مانند رمدسيوير، 
IVIG، كورتون و... در حد بالايي نيست. بيشتر نيازمند 
درمان هاي حمايتي هستند ولي اگر دچار نقص سيستم 
ايمني باشند يا تحت شيمي درماني و... باشند، طبيعتا 

بدحال تر مي شوند و كارشان به ICU مي رسد.

    افزايش ابتلا كودكان در پيك ششم
او ادام��ه داد: دوره كروناي اميك��رون در بچه ها در پيك 
ششم افزايش يافته است؛ يعني گاهي 20 تا 2۵ روز هم 
علامت دار هس��تند كه حدس مي زنيم علت اين اتفاق 

همراه ش��دن ابتلا به كروناي اميكرون با ويروس هايي 
ديگر مانند آدنوويروس ها، رينوويروس ها يا كروناهايي 

با ساير سويه ها باشد.
او افزود: البته اين در ش��رايطي است كه اكنون در فصل 
آلودگي هوا و ش��روع فصل آلرژي هم هس��تيم و طول 
دوره بيماري افزايش مي يابد. البته نوع علائم كودكان از 
وضعيت ريوي خارج شده و قسمت هاي فوقاني دستگاه 
تنفس را درگير مي كند؛ يعني لارنژيت و گرفتگي صدا، 
آبريزش بيني، قرمزي چشم و... ايجاد مي شود. البته دقت 
كنيد مشخصا قرار نيست در طول تمام اين 2۵ روز كه 
كودك علامت دار است، قدرت انتقال بيماري به سايرين 

را هم داشته باشد. 
اين فوق تخصص نوزادان تصريح كرد: بيشتر كودكان 
عموم��ا از طريق بچه هاي ديگ��ر در مهدكودك ها و 
پيش دبستاني ها به اميكرون آلوده شدند. اين كودكان 
واكسينه نيستند  و به راحتي به بيماري مبتلا شده و 
مي توانند عامل ابتلاي ويروس به گروه بزرگسالان هم 
باشند. او افزود: بيشتر مراجعات بيمارستاني ما در گروه 
سني 2 تا ۶ سال هستند و حداكثر پيك شيوع در اين 
محدوده قرار دارد؛ ولي مراجعه كننده زير 2 س��ال يا 
بين ۶ تا 12 سال هم وجود دارد. ۹0درصد مراجعان 
نيازمند بستري نيستند و اقدامات حمايتي و درمان 
س��رپايي برايش��ان كفايت مي كند، ولي آنهايي كه 
بيماري زمينه اي دارند، بستري مي شوند. در صورتي 
كه كودك تنها به كرونا مبتلا باش��د بي��ن 2 تا ۵ روز 
بستري مي شود، ولي اگر بيماري زمينه اي هم داشته 
باشند بسته به شدت بيماري، گاهي اوقات ممكن است 

تا يك ماه هم بستري بماند. 
رييس بيمارستان كودكان علي اصغر )ع(، بيان كرد: 
حدود ۶0 درصد بيماراني كه تست PCR مي دهند 
مثبت مي ش��وند و اگر 20 درص��د هم براي منفي 

كاذب در نظ��ر بگيريم در واقع ح��دود 80 درصد 
مراجعين اورژانس ما اكنون مبتلا به كرونا هستند.

    پيك پاندمي و كمبود تخت بيمارستاني
او با اشاره به اينكه در مواجهه با پيك پاندمي به سرعت با 
موضوع كمبود تخت بيمارستاني مواجه مي شويم، گفت: 
از طرفي همكاران مان به كرونا مبتلا مي شوند و اگر هر 
كدام ۵ تا ۷ روز هم مجبور باشند در خانه بمانند، مشكل 
خواهيم داشت. نمي توانيم به سرعت جاي خالي رزيدنت 
يا دستيار طب اطفال را پر كنيم؛ زيرا سال ها عمر گذشته 
است كه او را تربيت كنيم. اكنون تخت هاي بيمارستاني 
به سرعت در حال پر شدن است و اگر با همين شيب پيش 
برويم به سرعت دچار كمبود تخت مي شويم. با ابتلاي 
كادر درمان، آنها نيز به سرعت از چرخه خارج مي شوند و 

ممكن است دچار كمبود نيرو هم بشويم.
چوبدار تاكيد كرد: در حال حاضر در بازوي صعودي پيك 
هستيم و اميدواريم تا اواسط اسفند پيك ِ شيوع رد شود و 
با عبور از اميكرون يك ايمني جمعي هم در كودكان ايجاد 
شود و سيس��تم ايمني آنها در برابر اميكرون آنتي بادي 
بسازد تا اين گروه سني كه مجوز واكسيناسيون آنها صادر 
نشده است به شكل طبيعي ايمن شوند. البته رفتارهاي 
كرونا هميشه غافلگير كننده بوده اس��ت و رفتار آينده 

ويروس هم قابل اعتماد نيست.
چوبدار در خاتمه تاكيد كرد: مشكلات تنفسي، درگيري 
گوارشي به صورت اسهال و استفراغ كه باعث كاهش آب 
بدن كودك شود، افت سطح هوشياري، درگيري دستگاه 
تنفسي فوقاني به شكل لارنژيت شديد و گرفتگي صدا 
و س��خت شدن تنفس علائمي هس��تند كه به محض 
مشاهده در كودك بايد او را به مراكز درماني رساند. در غير 
اين صورت با مراجعه به مطب پزشك و درمان حمايتي، 

علائم اوليه قابل درمان است.

شعله ور شدن آتش كرونا در كودكان 

گليماندگار|
 خبر كوتاه بود، در واقع بخشنامه اي بود كه 
وزارت بهداشت ودرمان به دانشگاه هاي 
علوم پزشكي ابلاغ كرده است. مديركل امور دارو و مواد 
تحت كنترل سازمان غذا و دارو در بخشنامه اي، توزيع 
رايگان يا يارانه اي اقلام مرتبط با پيشگيري از بارداري 
را ممنوع كرد. حميدرضا اينانلو مديركل امور دارو و مواد 
تحت كنترل سازمان غذا و دارو در بخشنامه اي خطاب 
به معاونان غذا و دارو دانشگاه هاي علوم پزشكي سراسر 
كشور در راس��تاي اجراي ماده ۵1 »قانون حمايت از 
خان��واده و جواني جمعيت« اعلام كرد: هرگونه توزيع 
رايگان يا يارانه اي اقلام مرتبط با پيشگيري از بارداري، 
كار گذاشتن اقلام پيشگيري و تشويق به استفاده از آنها 
در شبكه بهداشتي درماني وابسته به دانشگاه هاي علوم 
پزشكي ممنوع است. همچنين در اين بخشنامه تاكيد 
شده است: هر گونه ارايه داروهاي جلوگيري از بارداري 
در داروخانه هاي سراسر كشور و شبكه بهداشت و كار 

گذاشتن اقلام پيشگيري بايد با تجويز پزشك باشد.

    صدور بخشنامه
 بدون در نظر گرفتن عواقب آن

از زماني كه قانون حمايت از خانواده و جواني جمعيت در 
مجلس به تصويب رسيد، حداقل يكي از مفاد اين قانون 
كه توزيع رايگان وسايل پيشگيري از زايمان بود مورد 
اعتراض بسياري از كارشناسان حوزه بهداشت و درمان 
قرار گرفت. قانوني كه بدون توجه به ش��رايط حاكم بر 
جامعه به تصويب رسيد و بدون اينكه زيرساختي براي 
اجرايي شدن آن فراهم شود، فقط به يك اجراي ضربتي 
بدل شد، حالا اگر مورد بررسي دقيق قرار نگيرد مي تواند 
فاجعه ديگري را در جامعه رق��م بزند. فرحناز ايزدي، 
پزش��ك زنان و زايمان در اين خص��وص به »تعادل« 
مي گويد: مساله پيري جمعيت و عواقب خطرناك آن 
براي جامعه كاملا مورد قبول اس��ت اما نمي توانيم با 
قوانين دستوري كه البته كارشناسي شده هم نيستند 
مردم را به فرزند آوري تشويق كنيم، بخشنامه اي كه 

وزارت بهداشت و درمان ابلاغ كرده مي تواند عواقب بدي 
به دنبال داشته باشد. در واقع وقتي افرادي كه توانايي 
نگهداري از فرزن��د را ندارند، مانند زنان كارتن خواب، 
زنان معت��اد و... از آنجايي كه اغل��ب درگير رفتارهاي 
پرخطر هم هس��تند، وقتي وسايل پيشگيري نداشته 
باشند، هم ممكن است دچار بيماري شده يا بيماري 
خود را به ديگران سرايت دهند و هم بارداري ناخواسته 
خواهند داش��ت كه منجر به س��قط هاي غيرقانوني و 
زيرزميني مي ش��ود و البته در اين بين جانشان هم به 
خطر مي افتد. حال سوال اينجاست كه وزارت بهداشت 
و درمان چطور به اين نتيجه رسيده كه با يك بخشنامه 
تمام مراكز درماني به خصوص خانه هاي بهداش��ت را 
كه اغلب مراجعه كنندگان آنها زنان قشر آسيب پذير 
و زن��ان بيمار مبتلا به اعتي��اد و بيماري هاي مقاربتي 
هستند از ارايه وسايل پيشگيري از بارداري به اين افراد 
به صورت رايگان منع كرده است. او در بخش ديگري 
از س��خنانش مي افزايد: چني��ن رفتارهايي مي تواند 
عواقب بد و خطرناكي براي جامعه داشته باشد. نبايد 
وجود بيماري هاي مقاربتي در جامعه را ناديده بگيريم 
همانطور كه سال هاس��ت يكي از عوامل افزايش آمار 
ايدز كه زماني خون هاي آلوده و سرنگ آلوده بوده حالا 
تبديل به روابط جنسي شده است و اين روابط در صدر 
آمار علل ابتلا به ايدز قرار گرفته است. در اين شرايط منع 
كردن از ارايه وسايل پيشگيري از بارداري نه تنها تاثيري 
در افزايش جمعيت ندارد كه در بسياري موارد مي تواند 

خطرات ديگري را در جامعه ايجاد كند.

    افزايش سقط هاي غيرقانوني 
نايب رييس انجمن متخصصين زنان و زايمان ايران نيز 
نسبت به محروميت اقشار آسيب پذير از اقلام رايگان 
پيشگيري از بارداري انتقاد كرد. مريم كاشانيان در اين 
رابطه به ايلنا گفت: مراكز بهداش��ت پيش از اين تمام 
اقلام پيشگيري از بارداري را در اختيار افراد متقاضي 
ب��ه صورت رايگان ق��رار مي دادند و اين مس��اله باعث 
مي شد كه حاملگي هاي ناخواسته و برنامه ريزي نشده 

كمتر اتفاق بيفتد. طبيعتا كساني از اين مراكز استفاده 
مي كنند كه قش��ر فقير و كم درآمدتر جامعه هستند، 
وگرنه افرادي كه به اندازه كافي مي توانند هزينه كنند، 
ب��ه مراكز خصوصي مراجعه مي كنند و مش��كلي هم 
ندارند. اين مراكز عمدتا مورد استفاده اقشار آسيب پذير 
جامعه قرار مي گرفت و متاس��فانه اين گروه از دريافت 
اين خدمات محروم شده اند.  او افزود: باوجود اينكه اين 
ممنوعيت تازه ابلاغ شده است اما مدت هاست كه در 
حال اجرا شدن است. طبيعتا انتظار داريم و دراين مدت 
كوتاه نيز شاهد هستيم كه حاملگي هاي ناخواسته و 
حاملگي هاي برنامه ريزي نش��ده رخ مي دهد. در عين 
حال آموزش كاف��ي نيز داده نمي ش��ود كه چگونه از 
بارداري پيشگيري كنند. كاشانيان اظهار داشت: ممكن 
است فردي بيماري خاصي داشته باشد و تحت درمان 
باشد و نبايد فعلا حامله شود و براي مثال مي تواند دو 
سال ديگر بچه دار ش��ود. ما حاملگي دراين موارد را از 
جمله حاملگي هاي برنامه ريزي نشده مي دانيم. در اين 
موارد افراد زماني كه ناخواس��ته و بدون برنامه حامله 
مي شوند طبيعتا دنبال فردي مي گردند كه فرزندشان 
را به نحوي س��قط كنند و متاس��فانه ب��ه مراكزي كه 
غيرقانوني است مراجعه مي كنند و دچار خطرات جدي 
مي شوند. س��قط هاي غيرقانوني جان مادر را به خطر 
مي ان��دازد و حتي بارداري هاي آين��ده او را با مخاطره 
مواجه مي كند. بالطبع چنين تصميماتي يعني حذف 
ارايه رايگان و يارانه اي اقلام پيش��گيري از بارداري در 
خانه هاي بهداش��ت مي تواند ضايعه بار و خطر آفرين 
باشد و متاسفانه آثار آن را درحال حاضر هم مي بينيم 
و در آينده نيز ش��اهد آن خواهيم بود. از طرفي حذف 
ارايه رايگان و يارانه اي اقلام پيش��گيري از بارداري در 
خانه هاي بهداشت باعث مي ش��ود اقشار آسيب پذير 
و كم درآمد ب��ه مراكز خصوصي جه��ت دريافت اين 
خدمات مراجعه كنند كه برايشان هزينه دارد و بسياري 
از اي��ن افراد نمي توانند اين هزينه ها را پرداخت كنند. 
اين دس��تورالعمل به نظر من با عجله تدوين ش��ده و 

كارشناسي دقيقي روي آن انجام نشده است.

    چرا بدون بررسي و مطالعه
 قانون تصويب مي كنيم

زهره فدايي، جامعه شناس نيز با اشاره به اينكه بر اساس 
چه بررسي و مطالعه اي وزارت بهداشت و درمان به اين 
نتيجه رسيده اس��ت كه استفاده از وسايل پيشگيري 
از بارداري عامل كاهش جامعيت اس��ت، به »تعادل« 
مي گويد: متاس��فانه وقتي مي خواهيم ضربتي عمل 
كنيم و مش��كلات را يك ش��به حل كنيم، به چنين 
اشتباهاتي هم مي رسيم. كدام ش��واهد علمي نشان 
مي دهد كه روش هاي پيش��گيري از بارداري موجب 
كاهش جمعيت ش��ده اس��ت.  او در بخش ديگري از 
س��خنانش مي افزايد: چرا نمي خواهيم باور كنيم كه 
دلاي��ل ازدواج نكردن وبچه دار نش��دن افراد ربطي به 
وسايل پيشگيري از بارداري ندارد، بلكه ارتباط مستقيم 
با مشكلات و مسائل اقتصادي و اجتماعي دارد. اينكه 
سن ازدواج در كشور بالا رفته به اين خاطر است كه افراد 
ديگر توانايي تامين هزينه هاي يك زندگي مشترك را 
ندارند. هزينه هاي معيشت و زندگي به قدري بالا رفته 
كه ديگر كس��ي نمي تواند به ازدواج و فرزند آوري فكر 
كند. از سوي ديگر فرد با كدام امنيت شغلي و درآمدي 
مي تواند براي آينده خود برنامه ريزي كند. متاس��فانه 
مس��وولان بدون توجه به اين عوامل دست به تصويب 
قوانين و ابلاغ بخشنامه هايي مي زنند كه اصلا راه حل 

مناسبي براي رفع مشكلات مطرح شده نيست.  زهره 
فدايي با اشاره به اينكه فرد در شرايط مناسب اجتماعي 
و اقتصادي و عدم امنيت نمي تواند دورنمايي از آينده 
خود ترسيم كند مي گويد: وقتي مساله به معيشت 
ربط پيدا مي كند، وقتي جوانان هيچ دورنمايي از آينده 
خود ندارند وقتي هزينه هاي زندگي هر روز بيش��تر 
از روز قبل مي ش��ود و مس��وولان هيچ راه حلي براي 
كنترل تورم در جامع��ه ارايه نمي دهند، حذف اقلام 
رايگان پيشگيري از بارداري جز دامن زدن به شرايط 
نامناسب سقط هاي زير زميني و به خطر افتادن جان 

افراد نتيجه ديگري در بر نخواهد داشت.

    حاشيه شهرها
 كانون رفتارهاي پرخطر جنسي است

اي��ن جامعه ش��ناس در بخش ديگري از س��خنانش 
به ش��رايط حاكم در حاشيه ش��هرها اشاره مي كند و 
مي گويد: حاشيه شهرها كانون بس��ياري از بزه هاي 
اجتماعي به شمار مي رود، رفتارهاي پرخطر جنسي 
نيز يكي از همان آسيب هايي است كه در حاشيه شهرها 
بيشتر وجود دارد، بي توجهي به اين آسيب ها به بهانه 
پير شدن جمعيت مي تواند آسيب هاي جبران ناپذيري 
را براي جامعه به دنبال داشته باشد. ما نمي توانيم بدون 
در نظر گرفتن تمامي جوانب يك اتفاق فقط براي اينكه 

بار مس��ووليت خود را سبك تر كرده باشيم با تصويب 
قوانين يك شبه و صدور بخشنامه هاي عجولانه آينده 
جامع��ه را به خطر بيندازي��م.  او مي افزايد: همه ما به 
خوبي مي دانيم كه امكان شناس��ايي تمامي بيماران 
مقاربتي در كش��ور وجود ندارد.اكث��ر اين بيماري ها 
منافاتي با حاملگي ندارند و اين افراد مي توانند حامله 
شوند اما براي پيشگيري از انتقال بيماري لازم است 
ب��ه روش هاي پيش��گيري نظير كاندوم دسترس��ي 
داشته باشند. اين مساله بيشتر مربوط به افراد فقيرتر 
و كم برخوردار جامعه است وگرنه فردي كه مي تواند 
هزينه كند اساسا مش��كلي نخواهد داشت. در واقع با 
صدور چنين بخشنامه هايي باز هم افراد كم برخوردار 
جامعه هستند كه در معرض آسيب قرار مي گيرند، 
كساني كه تا ديروز به دليل همين فقر و نداري و هزاران 
مشكل ديگر وسايل پيشگيري از بارداري را به صورت 
رايگان دريافت مي كردند حالا از اين امكان بي بهره 
مي شوند، آنها در صورت بارداري يا فرزند خود را نگه 
مي دارند و البته ممكن است اين فرزند هم با پرورش 
يافتن در شرايط نامناس��ب در آينده به يك بزه كار 
بالقوه تبديل ش��ود يا براي از بين بردن فرزندي كه 
ناخواسته باردار ش��ده اند، به سقط هاي غيرقانوني و 
ارزان قيمت تن مي دهند كه در اكثر موارد نتيجه اي 

جز مرگ برايشان در پي نخواهد داشت.

گزارش

ابلاغ بخشنامه منع توزيع رايگان يا يارانه اي اقلام مرتبط با پيشگيري از بارداري
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رويخطخبر

»ماوي« تلف شد
مدير ب��اغ وح��ش ارم از تلف ش��دن 
»ماوي« - م��اده پلنگ اين باغ وحش 
- خب��ر داد. روز )۶ بهم��ن ماه( مدير 
باغ وح��ش ارم از بيماري عفوني يك 
قلاده ماده پلنگي كه سال۹8 از پارك 
پرديسان به باغ وحش ارم منتقل شد، 
خبرداد. به گفت��ه مدير باغ وحش ارم 
اين پلنگ مبت��لا به پريتونيت عفوني 

گربه س��انان ش��ده بود و با كم��ك متخصصان و 
بخش دامپزش��كي سرم تراپي و مراحل درماني را 

طي مي كرد اما شرايط ثابتي نداشت 
و وضعيت س��لامت آن فراز و نش��يب 
داشت. پرويز قندالي )1۶ بهمن ماه(، 
درباره وضعيت»م��اوي« اظهاركرد: 
با وجود تم��ام تلاش ه��ا، مراقبت ها 
و س��رم درماني هايي ك��ه ب��ا كمك 
متخصصان انجام شد به دليل دشوار 
بودن درم��ان بيم��اري پريتونيت در 
ميان گربه سانان، »ماوي« طاقت نياورد و درمان ها 

نتيجه نداد و اين ماده پلنگ تلف شد.

كاهش شديد دما در برخي از مناطق
رييس مركز ملي پيش بيني و مديريت 
بحران مخاطرات وضع ه��وا از بارش 
ش��ديد برف و ب��اران در 11 اس��تان 
خبرداد. صادق ضيايي��ان اظهاركرد: 
ش��دت بارندگ��ي در اس��تان هاي 
مازندران، گلستان، گيلان، نوار غربي 
كردس��تان و كرمانش��اه، ارتفاع��ات 
زاگرس مركزي در استان هاي لرستان، 

خوزستان و چهارمحال و بختياري، غرب فارس، 
جنوب خراسان رضوي و شمال خراسان جنوبي 
پيش بيني مي ش��ود. او ادامه داد: يكش��نبه )1۷ 
بهمن ماه( در اس��تان هاي مازندران، گلس��تان، 

خراس��ان ش��مالي، ش��مال خراسان 
رضوي و ش��رق گيلان ب��ارش ادامه 
خواهد داشت و در دامنه هاي جنوبي 
البرز دراستان هاي البرز و تهران و نيمه 
جنوبي استان سمنان وزش باد شديد 
پيش بيني مي شود. به گفته ضياييان 
اين س��امانه بارشي اوايل روز دوشنبه 
)18 بهمن ماه( فقط در ش��مال شرق 
كشور س��بب بارش پراكنده برف خواهد شد و از 
كشور خارج مي شود و از روز دوشنبه تا پنجشنبه 
)18 تا 21 بهمن ماه( در بيشتر مناطق كشور جوي 

آرام و پايدار حاكم مي شود.

 نيازبه افزايش منابع اعتباري نگهداري كودكان كار و خيابان
سرپرس��ت دفتر امور آسيب ديدگان 
اجتماعي س��ازمان بهزيستي كشور 
گف��ت: مناب��ع اعتب��اري در ح��وزه 
نگه��داري ك��ودكان كار و خياب��ان 
نيازمند افزايش اس��ت چرا كه با رشد 
قابل توجه شمار كودكان كار در سطح 
معابر روبرو هستيم كه دلايل متعددي 
دارد. محمود عليگو افزود: رسيدگي به 

امور كودكان خياباني نيازمند منابع جدي است تا 
مداخله هاي لازم براي آنه��ا انجام گيرد. او اضافه 
كرد: اكن��ون ۳1 مركز نگهداري ك��ودكان كار و 
خيابان در كش��ور وجود دارد كه سه مركز آن در 
تهران اس��ت اما اين تعداد كافي نيست و همواره 
ظرفيت اين مراكز تكميل اس��ت. سرپرست دفتر 
امور آسيب ديدگان اجتماعي سازمان بهزيستي 
كشور در ادامه به چالش نگهداري برخي كودكان 
كار ت��ا س��ن 18 س��الگي در مراكز اش��اره كرد و 
گفت: ظرفيت مراك��ز نگهداري ك��ودكان كار و 
خياب��ان بين ۳۵ تا ۵۵ نفر متغير اس��ت. عليگو با 
بيان اينك��ه كودكان كار و خياب��ان حداقل 2 ماه 
در مراكز نگهداري مي ش��وند، اف��زود: كودكاني 
كه از كشورهاي ديگر هس��تند و نمي توانيم آنها 

را رد مرز كنيم، تا س��ن 18 س��الگي 
در اين اماكن نگهداري مي ش��وند. او 
اظهارداش��ت: مراك��زي مانند مراكز 
نگهداري ك��ودكان كار و خيابان كه 
حالت ورود و خروج مستمر دارند، نقاط 
ضعفي به آنها مترتب اس��ت و با ديگر 
مراكز نگهداري كودكان بهزيس��تي 
كه حالت شبه خانواده دارند و مستقر 
هس��تند و جريان رفت و آمد زياد نيست، تفاوت 
زيادي دارند. سرپرست دفتر امور آسيب ديدگان 
اجتماعي سازمان بهزيستي كش��ور ادامه داد: در 
مراكز نگهداري كودكان بهزيس��تي موس��وم به 
مراكز شبه خانواده، كودكان با برنامه هاي تربيتي 
و دوستي هاي عميق روبرو هس��تند اما در مراكز 
ميان مدت اين اتفاق س��خت تر مي افتد. براساس 
آمار وزارت كار در سال 1۳۹۶، ۵00 هزار كودك 
كار در س��طح كش��ور وجود دارد كه به سه دسته 
كودكان كار كارگاهي، ك��ودكان كار در خيابان و 
كودكان زباله گرد تقس��يم مي شوند. 1۳ دستگاه 
مس��وول كودكان كار و خيابان هس��تند. در سال 
1۳۹۹، ۷00 كودك كار و خيابان در ش��هر تهران 

شناسايي شد كه 80 درصد اتباع بيگانه بودند.

مسوولان مي خواهند بار مسووليت شان را سبك كنند
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